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صفر تا صد وزارت بازرگانی

از خطر واردات بی رویه تا کنترل 
قیمت ها

سرمقاله/  عاطفه ناظر
حیات وزارت بازرگانی در ۱۰۰ سال گذشته بارها در دولت های مختلف 
تغییراتی از جنس ادغام و تفکیک را به خود دیده است. تغییراتی که در هر 
بارش، منافع و مضرّات خاص خود را بر پیکره اقتصاد ایران بر جای گذاشته 
و آثارش تا سالیان طولانی پا برجا می ماند.آخرین بار در سال های ۹۰ و ۹۱ 
مجلس با ادغام وزارت بازرگانی در وزارت صنعت و معدن و تصویب قانون 
تمرکز وظایف در جهاد کشاورزی، مدیریت زنجیره تولید تا مصرف را در 
اختیار یک وزارتخانه قرار داد تا سیاست گذاری ها دچار بخشی نگری و 
تناقض تصمیمات نشود؛ موضوعی که در علم مدیریت به اصل »مدیریت 
واحد - پاسخگوی واحد« معروف است. بدین معنی که سیاست گذاری و 
اجرا در مورد تولید، تنظیم بازار و تجارت محصولات صنعتی و کشاورزی 
باید در یک وزارت خانه انجام شود و این وزارت خانه نسبت به این مسائل 

پاسخگو باشد.
تا پیش از سال ۹۰، واردات کالاهایی ارزان تر از تولید داخلی باعث متضرر 
بود.  به خصوص کشاورزان زحمتکش شده  تولید کشور  زنجیره  شدن 
ساختار وزارت بازرگانی به گونه ای است که رانت پرور و تک رونده است و 

مستقل عمل می کند.
در چنین ساختاری اساساً امکان هماهنگی با بخش تولید از بین می رود 
که این وزارتخانه سال ۸۶ با واردات شکر، سال ۸۸ با واردات گوشت یخی 
ارزان قیمت، سال ۸۹ با ناهماهنگی با بخش تولید مرغ و ابتدای سال 
۹۰ با واردات میوه ضرر به تولیدکننده و کشاورز و باغدار وارد کرد.پس از 
سال ۹2 و ایجاد وزارت صمت، گرچه دولت یازدهم و دوازدهم با رویکرد 
مذاکره و تعامل با غرب، ظرفیت کشور را معطل خورشید تابان برجام نگه 
داشت، ولی اصل مدیریت واحد و تمرکز وظایف باز هم آثار مثبت و رو 
به پیشرفتی برای کشور بر جای گذاشته است. به عنوان مثال می توان به 
خودکفایی در تولید لوازم خانگیِ با کیفیت و منطبق بر آخرین استانداردها 
و تولیدات روز دنیا اشاره کرد. حمایت از تولیدکنندگان داخلی و ایجاد 
فرصت رقابتی در بازار با خروج برخی برندهای خارجی از کشور، توانست 
در سال ۱۴۰۰ صادرات 2۰۰ میلیون دلاری این محصولات را رقم بزند.
تا پیش از تخصیص ارز ۴2۰۰ تومانی وزارت جهاد کشاورزی با تکیه بر 
قانون تمرکز وظایف توانست واردات محصولات کشاورزی را کاهش دهد 
و تا حدودی امنیت غذایی ایجاد کند؛ هم چنین با اجرای سیاست هایی 
بازار، مزیت صادراتی محصولات کشاورزی را حفظ  ازای  بازار در  چون 
کرد و باعث تنظیم قیمت در بازار داخلی شد.وزارت جهاد کشاورزی برای 
تنظیم بازار با اعطای مجوز واردات شکر به کارخانه های تولید شکر، ساز 
و کار خود کنترل واردات ایجاد کرد. جهاد کشاورزی توانست رقم تولید 

شکر را از یک میلیون و ۱2۰ هزار تن در سال ۹2 به 2 میلیون و ۱۵۰ 
هزار تن در سال ۹۶ برساند و واردات این محصول را به نصف کاهش دهد.
از دیگر آثار مثبت سیاست گذاری یکپارچه و تمرکز وظایف در جهاد 

کشاورزی می توان به تنظیم بازار مرغ و کاهش واردات برنج اشاره کرد.
دولت وقت در سال ۹7 و پس از اختصاص ارز ۴2۰۰ تومانی به واردات، 
ایجاد وزارت بازرگانی را در دستور کار قرار داد که طرح آن از طرف مجلس 
وقت رد شد. پس از آن دولت، گرانی و تمام مشکلات اقتصادی کشور را به 

نبود وزارت بازرگانی گره می زد.
با روی کار آمدن دولت سیزدهم و پس از حذف ارز ترجیحی، فضای بازار 
به گونه ای پیش رفت که تنظیم قیمت ها از کنترل گری دولت خارج شد. 
اکنون دولت آقای رئیسی نیز عزم خود را بر ایجاد وزارت بازرگانی بنا نهاده 
است که اهداف آن را کنترل قیمت ها و تنظیم بازار و کمک به معیشت 
مردم عنوان می کند و منتقدان و دلسوزان آن را بهانه ای برای افزایش 
واردات می دانند و معتقدند در فضای کنونی کشور، ایجاد وزارت بازرگانی 
به جز بستن دست و پای تولیدکننده و اتلاف فرصت خدمت رسانی از 
دولت، سود و منفعتی ندارد.گر چه ایجاد وزارت بازرگانی و واردات کالاهای 
بازار می شود و  ارزان تر در کوتاه مدت موجب تنظیم  با قیمت  اساسی 
رضایت عمومی را در پی دارد؛ اما در طولانی مدت باعث از رونق افتادن 
تولید، ورشکستگی و دلسردی تولید کننده ها و نابودی مشاغل و بیکاری 
کارگر و کشاورز می شود.از سویی در شرایط کنونی جنگ روسیه و اوکراین 
که امنیت غذایی در همه کشورهای جهان در خطر است، واردات کالا 
سبب وابستگی کشور شده و بر خلاف خط مشی انقلابی، استقلال کشور 
و سیاست های اقتصاد مقاومتی است. از طرفی در یک سال گذشته و با 
رویکرد متفاوت و توجه به گسترش مراودات با سایر کشورها، شاهد هستیم 
که صادرات به کشورهای همسایه ۹۵ درصد و صادرات به کشورهای آفریقا 

۱۰۰ درصد افزایش یافته است.
هم چنین با فعال شدن کریدورهای شرق-غرب و شمال-جنوب، ایران در 
مسیر ترانزیتی بین المللی چین تا اروپا قرار گرفته است که نقش بسزایی 

در افزایش تجارت با سایر کشورها خواهد داشت.
پر واضح است که این دستاوردها در ذیل مدیریت یکپارچه وزارت صمت 
و بدون ساختار جداگانه وزارت بازرگانی به دست آمده است. دولت اکنون 
ابزارهای لازم برای توسعه تجارت و صادرات را در دست دارد و بدون صرف 
هزینه سنگین برای تغییر ساختار می تواند به تجارت خود ادامه دهد.با در 
نظر گرفتن مجموعه نظرات و تجارب باید گفت که ریشه گرانی و تورم 
در کشور ما نقدینگی است. نقدینگی که در طول ۱۰ سال گذشته بیش 
از ده برابر رشد داشته و سبب بی ثباتی در قیمت ها و کاهش ارزش پول 
ملی شده است. تنها راه مقابله و کاهش نقدینگی افزایش تولید و در کنار 
آن اصلاح سیاست های پولی و مالی است.دولت به جای تغییر ساختاری 
بایستی با استفاده از ظرفیت ها و فرصت ها تولید داخل را افزایش دهد و 

برای همیشه گره کور اقتصاد تورمی را بگشاید.

نقش آموزش در حذف کار کودک
یادداشت / محمدمهدی سیدناصری

حق بر آموزش به عنوان یک اصل مهم حقوق بشری، در حوزه کودکان 
شامل حقوقی، از جمله حق دسترسی به امکانات آموزشی، حق برخورداری 
از آموزش با کیفیت و استاندارد، احترام به شأن و منزلت انسانی کودک، 
آموزش بدون تبعیض در تمام مراحل دوران کودکی، در دسترس بودن 
امکانات آموزشی و برابری فرصت ها در آموزش است. نقش آموزش در 
حذف کار کودک و در رشد و توسعه شخصیت کودکان کار -که از اهداف 
برنامه بین المللی حذف کار کودک است- قابل انکار نیست، زیرا کودکان 
به صورت یکسان و مساوی و بدون هیچ تبعیضی صاحب این حق هستند.
کودک به عنوان یک انسان دارای حقوق اساسی و مشترک با سایر انسان ها 
به نام حقوق بشر است. حتی ضرورت حمایت از کودکان نظر به ناتوانی 
آن ها در محافظت از خود، حساسیت و لطافت روحی، ناتوانی در تمیز 
مصلحت خود، آسیب پذیری و وابستگی شدید به بزرگسالان دو چندان 
جلوه می کند و این درحالی است که کار کردن کودکان نقض آشکار حقوق 
مسلم آن ها است. حقوق کودک، به عنوان بخشی از مباحث حقوق بشر، بر 
حمایت و پشتیبانی از کودکان و دستیابی آن ها به حقوق اساسی خودشان 
اهتمام دارد. آیا می دانید حقوق بشر چگونه تعریف می شود؟ حقوق بشر، 
اساسی ترین و ابتدایی ترین، حقوق ذاتی همه انسان ها است. کودکان نیز به 
صورت یکسان و مساوی و بدون هیچ تبعیضی صاحب این حقوق هستند. 
اعلامیه حقوق کودک دربردارنده مفهوم بسیار گسترده ای از کودک به عنوان 
صاحبان حق است. چهار اصل اساسی که پیمان نامه حقوق کودک به عنوان 
یکی از قابل قبول ترین اسناد حقوق بشری عصر حاضر که به آن ها شاره 
می کند به شرح زیر است:۱– اصل عدم تبعیض و تضمین حقوق مدرج شده 
در کنوانسیون برای همه کودکان، بدون هر نوع تبعیض؛ 2– در اولویت 
قرارگرفتن منافع عالیه و علائق کودک در هر قانون و مقرراتی که بر کودک 
تأثیر گذار است؛ 3– حق زندگی، بقا و رشد کودکان؛ ۴– حق ارائه نظر و 

عقیده کودکان در کلیه مراحل تصمیم گیری که به آن ها مربوط می شود.
این سند بین المللی، ضمن مواد 2۸ و 2۹ خود حق آموزش را برای کودکان 
را به رسمیت می شناسد و این حق بر اساس فرصت های برابر تبیین شده 
است. از دیگر اسناد بین المللی حقوق بشر، اعلامیه جهانی حقوق بشر 
مصوب ۱۹۴۸ میلادی است. ماده 2۶ آن، حق بر آموزش کودکان را به 
رسمیت می شناسد. همچنین آموزش را هدایت شخصیت انسانی با حسن 
تفاهم، گذشت و احترام به عقاید مختلف می داند. این تحلیل، از یکسو، 
معرف اعتقاد به کرامت ذاتی کودکان و قائل شدن »شخصیت انسانی«، فارغ 
از هرگونه تبعیض بر محوریت موضوعات؛ جنسیت، رنگ، عقیده، قومیت 
و مذهب و سایر ویژگی ها است؛ از سوی دیگر، تأکید بر اصل حمایت از 
کودکان و شناسایی حقوق بنیادین آن ها است. حق بر آموزش به عنوان 
یک اصل مهم حقوق بشری، در حوزه کودکان شامل حقوقی، از جمله 
حق دسترسی به امکانات آموزشی، حق برخورداری از آموزش با کیفیت و 
استاندارد، احترام به شأن و منزلت انسانی کودک، آموزش بدون تبعیض 
درتمام مراحل دوران کودکی، در دسترس بودن امکانات آموزشی و برابری 

فرصت ها در آموزش است.
آیا می دانید کودک کیست؟

بر اساس ماده ۱ پیمان نامه جهانی حقوق کودک یونیسف، )مصوب سال 
۱۹۸۹ میلادی(: »هر انسانی که به ۱۸ سال نرسیده باشد کودک محسوب 
می شود، مگر آنکه طبق قانون دولت متبوع کودک؛ سن بلوغ زودتر به وی 
اعطا شود«. سن بلوغ در این ماده که ۱۸ سالگی است یک سن مطلق 
نیست؛ بلکه بر اساس قانون ملی کودک قابل تغییر است. به همین جهت، 
مقررات پیمان نامه در مورد کودکانی که تحت حاکمیت قوانین ملی خود 
زودتر به سن رشد قانونی می رسند نیز استثنائا قابل اعمال و اجرا است.کار 

کودک چگونه تعریف می شود؟
در ابتدا باید اشاره کرد که؛ به طور کلی تعریف عموماً پذیرفته شده ای از 
کودک کار یا کار کودکان وجود ندارد. تعاریف متنوعی از این واژه توسط 
سازمان های بین المللی، سازمان های غیردولتی، اتحادیه های کارگری و 

غیره استفاده می گردد و اغلب مشخص نمی گردد چه تعریفی از این واژه به 
کار برده می شود. هرچند، به طور معمول واژه »کار کودک« زمانی به کار 
برده می شود که منظور بهره کشی از آن ها مطرح باشد. چنین دیدگاهی 
از آن جهت مطرح است که کودکان برای کار کردن بسیار کوچک هستند 
و یا کاری به آن ها واگذار می شود که شرایط نامطلوب و خطرناکی را برای 
آن ها به همراه دارد.»کودک کار به کودکی گفته می شود که به واسطه فقر، 
مشکلات اقتصادی، مسایل فرهنگی یا توسط باند و مافیا به مدت طولانی 
ومستمر به کار گرفته می شود. کودکان کار معمولاً در معرض آسیب های 
جسمی، روحی، روانی و اجتماعی بسیار زیادی که گاهاً قابل جبران نیست، 
قرار دارند. کودکان کار از تحصیل محروم هستند و به نیازهای کودکی 
آنان توجهی نمی شود و همچنین خطرات زیادی آن ها را تهدید می کند.«

کارشناسان و پژوهشگران حوزه کودکان، کودکانی که در خیابان دیده 
می شوند را در ۴ گروه طبقه بندی می کنند:

گروه اول: کودکان فقیری هستند که شب ها به خانه شان برمی گردند و 
به مدرسه می روند و بزهکار نیستند. گروه دوم: نسبتاً مستقل  احتمالاً 
هستند و پیوندهای آن ها با خانه در شرف از هم گسستن است. حضور 
ادامه هم بزهکاری  آن ها در مدرسه هم کم کم خاتمه پیدا می کند. در 
آن ها شروع می شود. گروه سوم: کودکان خانواده های خیابانی هستند که به 
همراه خانواده خود در خیابان زندگی و کار می کنند. وضعیت آن ها با فقر 
گره خورده است. گروه چهارم: نیز تماس خود را با خانواده قطع کرده اند 
و تمام وقت خود را در خیابان می گذرانند و کودکان خیابانی »واقعی« 
هستند. البته سازمان ملل متحد به عنوان یکی از بزرگترین سازمان های 
بین المللی عصر حاضر این معضل را در قالب کودک کار، پسر یا دختری 
است که خیابان، خانه و محل زندگی او شده و تحت حمایت و نظارت کافی 

بزرگسالان مسئول قرار ندارد، تعریف کرده است.
باتوجه به آهنگ پیشرفت سریع علم و تکنولوژی و با توجه به اینکه بشر 
وارد عصر دیجیتال و پدیده های تکنولوژیک شده است و به تبع انتظار این 
که کودکان از حق طبیعی خود که همان تحصیل است جا بماند بسیار 
دور از انتظار به نظر می رسد؛ اما با وجود همه ی امکاناتی که قرن جدید 
و بخصوص دنیای پساکرونا )دنیای پدیده های تکنولوژیک مانند متاورس، 
هوش مصنوعی و…( در اختیار بشر قرار داده باز هم کودکانی هستند 
که متاسفانه به دلایلی از تحصیل جا مانده اند و نتوانسته اند به گونه ای که 
دوست دارند آینده خود را بسازند زیرا کودکان، برکت زندگی و سرمایه های 

آینده جامعه به شمار می آیند. 
پدیده کودکان کار یکی از معضلات گریبان گیر شهرهای بزرگ در جهان 
معاصر از پاریس و توکیو و واشنگتن و پکن گرفته تا دهلی نو و تهران 
را  امروزه شهرها  به حدی است که  است. گسترش پدیده کودکان کار 
به یک اندازه به خود مشغول کرده است.عواملی چون نارسایی نهادهای 
اجتماعی بخصوص نهادهای دولتی، تورم فزاینده و فقر اقتصادی خانواده ها 
که در دوران کرونا بسیار تشدید شد و ناتوانی در انطباق با شیوه های مدرن 
زندگی شهری، آسیب زا بودن محلات شهری کمبود حمایت کافی از سوی 
سازمان ها، الگوهای نادرست کنش متقابل شهروندان و این کودکان، برخورد 
غیر تخصصی مشاوران با این پدیده، عدم توزیع عادلانه امکانات کماکان به 
عنوان مشکل خود نمایی می کند. کودکان این طبقات غالباً کمتر از آموزش 
بهره می برند و نبود آموزش اولیه و فشار کار موجب عدم ادامه تحصیل این 
کودکان در مدرسه می شود. این کودکان غالبا تحصیلاتی ندارند یا ازیک 
شبه تحصیلات غیر رسمی برخوردارند.به منظور حل معضل کودکان کار 
راهکارهایی وجود دارند که از آن جمله می توان به آموزش اجباری همراه 
با حمایت های دولت و مردم، تامین معاش، کاهش هزینه های تحصیلی و 
زیست محیطی، تشکیل سازمان ها و نهادهای رسمی متولی رسیدگی به 
وضع تربیت، اشتغال و تحصیل این کودکان و بررسی سطوح طبقات زیر 
خط فقر!»آینده« را انسان هایی می سازند که »امروز« کودک اند، کودکان 
ما »امروز« نیاز دارند که خوب زندگی کنند و به حقوق شان برسند و در 
آخر باید گفت؛ کودکی رویا نیست و حق با کودکان است و به امید روزی 
که شاهد کار هیچ کودک خیابانی در جهان و بخصوص در کشور عزیزمان 

ایران نباشیم.

مخبر:

خدمات شهید رئیسی به کشور با 
سیاه نمایی ها قابل خدشه و انکار نیست

ران
ی ای

لام
 اس

ری
هو

جم
ت 

اس
ی ری

سان
ع ر

طلا
اه ا

ایگ
س: پ

عک



2 روزنامه           پیشروروزنامه
خبر

رویداد
چهارشنبه  6 تیر  1403/شماره 5026 
26 ژوئن 2024/ 19 ذی الحجه 1445

خبر

تغذیه  بهبود  دفتر  مدیرکل  اجتماعی:  گروه 
جامعه وزارت بهداشت با اشاره به رونمایی از 
سبد غذایی جامعه ایرانی، این سبد را مبنای 
سیاست گذاری برای واردات، صادرات و تولید 

مواد غذایی مطلوب در کشور دانست.
احمد اسماعیل زاده افزود: این سبد بر اساس 
نیازهای انرژی و مواد مغذی آحاد جامعه ایرانی 
تنظیم می شود. با توجه به مصرف جامعه و 
گرفتن  نظر  در  و  جامعه  اقتصادی  وضعیت 
نیازهای تغذیه ای یک تیم حدود ۱۲ نفر از 
از  پزشکی کشور  علوم  دانشگاه های  اساتید 
دانشگاه های شهید بهشتی، تهران، مشهد، اهواز 
و دانشگاه علوم پزشکی ایران بعد از چندین 
جلسه این کار را انجام دادند. آنها میزان اقلام 
نان،  مرغ،  تخم  برنج،  مثل  نیاز  مورد  غذایی 
گوشت ها، حبوبات و سایر اقلام غذایی که برای 
سلامت و تامین کالری مورد نیاز است را در این 

سبد برآورد کردند.
مبنای سیاستگذاری واردات و صادرات و تولید 

غذا همین سبد غذایی مطلوب است
وی گفت: با مدل بندی های آماری که انجام 
می شود این کار مبنای تصمیم گیری های 
غذایی  اقلام  تولید  برای  کشور  در  سیاستی 
است. برای مثال وزارت کشاورزی از روی این 
سبد غذایی مطلوب می گوید که در جامعه 
چقدر نیاز به تولید حبوبات وجود دارد و آیا 

یا نیست؟  صادرات و واردات آن لازم است 
بنابراین مبنای سیاستگذاری واردات و صادرات 

و تولید غذا همین سبد غذایی مطلوب است.
آخرین سبد مطلوب غذایی مربوط به ۱۰ سال 

قبل است
اسماعیل زاده با بیان این که طبق قانون وزارت 
بهداشت موظف به تهیه و تنظیم این سبد 
غذایی مطلوب است اظهار کرد: آخرین سبد 
غذایی که تنظیم شده بود مربوط به حدود ۱۰ 
سال قبل بود که با توجه به تغییرات و تحولات 

اقتصادی که در جامعه اتفاق افتاده بود نیاز به 
بازنگری داشت که خوشبختانه دراین دولت 
بازنگری شد. این سبد علاوه بر این که مبنای 
و  واردات  و  تولید  زمینه  در  سیاستگذاری 
صادرات غذا است برای تامین مواد مغذی در 
مثلا  و  می شود  استفاده  هم  مختلف  آحاد 
وزارت رفاه این سبد را به عنوان مبنای برآورد 
حداقل هزینه و دستمزد کارگران قرار می دهد.

وی گفت: هر چند که ما بارها به وزارت رفاه 
گفته ایم که این سبد چون بر اساس میانگین 

جامعه مطلوب برآورد می شود برای یک گروه 
خاص نیست، یعنی مثلا فقط نیازهای کارگران 
را نمی توانیم بر مبنای آن قرار دهیم چرا که 
کارگران فعالیت زیادتری دارند و اگر وزارت رفاه 
می خواهد برای دستمزد آنها یک سبد غذایی 
برآورد کند باید طی مکاتباتی با وزارت بهداشت 
بخواهد تا اساتید تغذیه بنشینند و چنین کاری 

را به طور خاص برای کارگران انجام دهند.
این سبد مبنای برآورد مواد مغذی یا هزینه 
معیشتی برای یک قشر یا یک گروه خاص 
نیست و ما بارها این قضیه را به وزارت رفاه اعلام 

کرده ایم
اسماعیل زاده ادامه داد: چون برآورد مواد غذایی 
و انرژی در این سبد براساس پوشاندن نیازهای 
عموم جامعه و با در نظر گرفتن میزان شیوع 
بیماری های غیر واگیر است. بنابراین اگر ما در 
این سبد انرژی دریافتی را خیلی بالاتر از حد 
در کشور  داستان چاقی  به  بگیریم  متوسط 
به  شده ایم.  آن  ترویج  باعث  و  زده ایم  دامن 
همین خاطر با در نظر گرفتن همه این موارد 
این سبد  بنابراین  تنظیم می شود.  این سبد 
مبنای برآورد مواد مغذی یا هزینه معیشتی 
برای یک قشر یا یک گروه خاص نیست و ما 
بارها این قضیه را به وزارت رفاه اعلام کرده ایم 
اما تا کنون وزارت رفاه مبنای معیشت را این 

سبد قرار داده است./ناصر غضنفری

مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت خبرداد:

رونمایی از سبد غذایی جامعه ایرانی
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گفت:  جمهوری  ریاست  سرپرست 
رئیسی  شهید  جمهوری  ریاست  دوره 
و خدماتش به کشور به گونه ای شفاف 
و در مقابل دیدگان مردم شریف ایران 
اسلامی است که با سیاه نمایی ها قابل 

خدشه و انکار نیست.
محمد مخبر در جلسه  هیئت دولت با 
تبریک دهه ولایت و فرا رسیدن عید 
سعید غدیر، بر اهتمام همه دستگاه های 
پرشور  برگزاری  به  نسبت  اجرایی 
ریاست  انتخابات  دوره  چهاردهمین 
توصیه  ضمن  و  کرد  تاکید  جمهوری 
اخلاق  رعایت  به  انتخاباتی  نامزدهای 
و انصاف و پرهیز از تخریب و توهین، 
معظم  رهبری  توصیه های  به  توجه 
انقلاب در این زمینه از سوی نامزدهای 
محترم ریاست جمهوری را مصداق بارز 

عمل به شرع و اخلاق دانست.
سرپرست ریاست جمهوری در ادامه با 
نظیر  کم  اقدامات  و  خدمات  به  اشاره 
دولت مردمی تحت مدیریت و هدایت 
شهید رئیسی از جمله در حوزه بهداشت 
نرخ  کاهش  و  اشتغالزایی  درمان،  و 
بیکاری، رشد چشمگیر تولید و افزایش 
تراز تجاری کشور، افزایش فروش نفت، 
و  تکمیل  تورم،  نرخ  کاهش  و  کنترل 

و  عمرانی  طرح  صدها  از  بهره برداری 
احیای  کشور،  در  تمام  نیمه  زیربنایی 
بیش از ۸ هزار کارخانه و واحد تولیدی 
تعطیل و نیمه تعطیل، برقراری تعاملات 
گسترده در سطح بین المللی و عضویت 
در پیمان های مهم منطقه ای و جهانی با 
سیاست خارجی عزتمندانه تصریح کرد: 
دوره ریاست جمهوری شهید رئیسی و 
خدماتش به کشور به گونه ای شفاف و 
ایران  شریف  مردم  دیدگان  مقابل  در 
اسلامی است که با سیاه نمایی ها قابل 

خدشه و انکار نیست.
کشور  امروز  اگر  اینکه  بیان  با  مخبر 
یمن  به  دارد  ثباتی  با  و  آرام  شرایط 
ریل گذاری های اصولی و خدمات شهید 
رئیسی در سراسر کشور است، از همه 
اجرایی  دستگاه های  مسئولان  و  وزرا 
خواست افتتاح و بهره برداری از طرح های 
تکمیل شده بخش مربوط به خود را به 
منظور تسریع در خدمت رسانی به مردم 

در اولویت قرار دهند.
سرپرست ریاست جمهوری افزایش تراز 
تجاری کشور را از جمله دستاوردهای 
مردمی  دولت  کننده  خرسند  و  خوب 
عنوان و بر ضرورت بهره گیری از همه 
توسعه  برای  ظرفیت ها  و  فرصت ها 

تعاملات و ارتباطات خارجی تاکید کرد.
مخبر همچنین در پایان ضمن تبریک 
آغاز هفته قوه قضائیه، یاد شهید آیت الله 

بهشتی و یارانش را گرامی داشت.
امور  وزیر  مخبر،  سخنان  از  پیش 
به  گزارشی  در  دارایی  و  اقتصادی 
خارجی  تجارت  توجه  قابل  افزایش 
کشور در سه ماهه نخست سال ۱۴۰۳ 
پرداخت و گفت: در سه ماه اول امسال 
مجموع تجارت خارجی کشور به حدود 
۴۰ میلیارد رسید که در مقایسه با مدت 
افزایشی  روند  قبل  سال  مشابه  زمان 
افزود:  ادامه  در  می دهد.وی  نشان  را 
مجموع کل صادرات نفتی و غیر نفتی 
کشور در سه ماهه اول امسال نیز بیش 
از ۲۵ میلیارد دلار است که به نسبت 
تراز  واردات،  دلار  میلیارد   ۱۴.۳ رقم 
تجاری کشور به مثبت ۱۱ میلیارد دلار 
رسیده و پیش بینی می شود با ادامه روند 
صادرات غیرنفتی و مشوق هایی که در 
بخش های مختلف سیاست های تجاری 
و ارزی قرار داده شده، می توان رکورد 

سال گذشته را پشت سر گذاشت.
در ادامه وزیر بهداشت، درمان و آموزش 
طرح های  مجموع  از  گزارشی  پزشکی 
که  سلامت  حوزه  در  مردمی  دولت 

ارائه  بهره برداری رسید  به  روز گذشته 
کرد و گفت : دیروز ۶۷۸ طرح سلامت 
در  تومان،  میلیارد  هزار   ۲۷ ارزش  به 
و  مترمربع  هزار  بر ۴۰  بالغ  مساحتی 
در ۲۹ استان به بهره برداری رسید که 
به  مربوط  طرح  آنها، ۵۷۴  مجموع  از 
به  مربوط  و ۹۰ طرح  بهداشت  بخش 
بخش درمان بود که بعضاً از سال ۸۳ 
نیز  طرح   ۱۴ و  بود  مانده  تمام  نیمه 
این  بود.در  آموزش  بخش  به  مربوط 
جلسه همچنین معاون علمی و فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 
نیز از آغاز طرح شناسایی نخبگان در 
خبر  مردمی  دولت  در  کشور  سراسر 
داد و گفت : با تأکیدات رهبری معظم 
انقلاب اسلامی نسبت به مسئله نخبگان 
رئیس جمهور شهید،  ویژه  پیگیری  و 
بدون  نخبگان  فعال  شناسایی  برنامه 
مراجعه حضوری و با استفاده از اطلاعات 
کنکور،  نظیر  مختلف  پایگاه های 
المپیادها و رویدادهای دیگر آغاز شده 
برنامه ریزی های صورت  با  ادامه  که در 
گرفته برای این عزیزان در مرحله پس از 
شناسایی خواهند توانست بر محور یک 
استاد در فضای علمی و آموزشی کشور 

فعالیت های خود را دنبال کنند.

مخبر:

خدمات شهید رئیسی به کشور با سیاه نمایی ها 
قابل خدشه و انکار نیست

توافق ایران و بحرین برای از سرگیری 
روابط سیاسی

مشترک  بیانیه  در  بحرین  و  ایران  اسلامی  جمهوری 
بر ایجاد ساز و کارهای لازم برای آغاز گفت وگوهای 
دو کشور با هدف بررسی چگونگی از سرگیری روابط 
سیاسی توافق کردند.پس از مذاکرات سرپرست وزارت 
امور خارجه جمهوری اسلامی ایران و وزیر امور خارجه 
بیانیه تصریح شده  این  بیانیه ای صادر شد.در  بحرین 
پادشاهی  برادرانه  تاریخی  روابط  چارچوب  در  است: 
دینی،  پیوندهای  و  ایران  اسلامی  و جمهوری  بحرین 
آنها،  بین  متقابل  منافع  و  مشترک  تاریخ  همسایگی، 
جناب آقای دکتر عبداللطیف بن راشد الزیانی وزیر امور 
خارجه و جناب آقای دکتر علی باقری کنی سرپرست 
امروز  ایران  اسلامی  جمهوری  خارجه  امور  وزارت 
یکشنبه سوم تیر ماه در تهران به مناسبت سفر وزیر امور 
خارجه بحرین به جمهوری اسلامی ایران و به دعوت 
ایران  امور خارجه جمهوری اسلامی  سرپرست وزارت 
برای شرکت در نشست مجمع گفتگوی همکاری آسیا، 
دیداری دوجانبه داشتند.همچنین در این بیانیه آمده 
است : در این دیدار دو طرف بر ایجاد ساز و کارهای لازم 
برای آغاز گفتگوهای دو کشور برای بررسی چگونگی 
است  کردند.گفتنی  توافق  روابط سیاسی  از سرگیری 
در چارچوب روابط تاریخی برادرانه پادشاهی بحرین و 
جمهوری اسلامی ایران و پیوندهای دینی، همسایگی، 
عبداللطیف  آنها.  بین  متقابل  منافع  و  تاریخ مشترک 
الزیانی وزیر امور خارجه و علی باقری کنی  بن راشد 
ایران  امور خارجه جمهوری اسلامی  سرپرست وزارت 
امروز یکشنبه )سوم تیر ماه( در تهران به مناسبت سفر 
وزیر امور خارجه بحرین به جمهوری اسلامی ایران و به 
دعوت سرپرست وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی 
نشست گفتگوی همکاری های  در  برای شرکت  ایران 
آسیایی، دیداری دوجانبه داشتند.در این دیدار دو طرف 
بر ایجاد ساز و کارهای لازم برای آغاز گفتگوهای دو 
کشور برای بررسی چگونگی از سرگیری روابط سیاسی 

توافق کردند.

حاجی بابایی:
دولت کانادا از حامیان سرسخت رژیم 

کودک کش صهیونیستی است
نایب رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: دولت کانادا 
صهیونیستی  کودک کش  رژیم  سرسخت  حامیان  از 
است و هیچ گونه ارزشی برای حقوق بشر قائل نیست.
حمیدرضا حاجی بابایی در جلسه علنی امروز و بعد از 
اعلام وصول طرح الزام دولت به تروریستی اعلام کردن 
ارتش و نیروهای مسلح و امنیتی وابسته به دولت کانادا، 
گفت: دولت کانادا از حامیان سرسخت رژیم کودک کش 
صهیونیستی است و هیچ گونه ارزشی برای حقوق بشر 
قائل نیست.وی ادامه داد: اخیراً دولت کانادا سپاه پاسداران 
پرافتخار جمهوری اسلامی ایران را تروریست اعلام کرده 
در  تروریست  با  مبارزه  برای  سپاه  که  حالی  در  است، 
منطقه صدها شهید تقدیم جهان و اسلام کرده است.
نایب رئیس مجلس شورای اسلامی بیان کرد: طرح الزام 
دولت به تروریستی اعلام کردن ارتش و نیروهای مسلح 
و امنیتی وابسته به دولت کانادا با قید فوریت پیگیری 
خواهد شد. این طرح به دنبال آن است که ارتش دولت 
کانادا را تروریست اعلام کند تا از این به بعد هیچ کشوری 
به خود اجازه ندهد نیروهای مسلح پرافتخار ایران و سپاه 
را مورد هجمه قرار دهد، چرا که آن ها نماد مردمی و 

حق طلبی و شهادت طلبی هستند.

بهادری جهرمی:
تصویب تاسیس منطقه بین المللی 

نوآوری و آیین نامه جذب
دانشجوی خارجی

سخنگوی دولت از تصویب دو آیین نامه بورسیه تخصصی 
و تسهیل جذب دانشجویان خارجی همچنین تصویب 
مصوبه راه اندازی »منطقه بین المللی نوآوری ایران« برای 
حمایت ویژه از دانش بنیان ها خبر داد.علی بهادری جهرمی 
در نشست خبری در محل ساختمان کوثر نهاد ریاست 
جمهوری با موضوع تبیین دستاوردهای دولت سیزدهم 
در حوزه علم و فناوری، تبدیل علم به محصولات نوآورانه 
در دانشگاه ها و پژوهشگاه ها را بسیار مهم خواند و گفت: 
یکی از تاکیدات مهم شهید آیت الله سیدابراهیم رئیسی 
تبدیل علم به محصول قابل استفاده بود و این سیاست 
به دلیل آن بود که در بسیاری اوقات در دانشگاه ها و 
پژوهشگاه ها علم و فناوری به محصولات نوآورانه ختم 
نمی شد.وی بیان کرد: در پی تصویب قانون جهش تولید 
دانش بنیان تصویب همه آیین نامه های مربوطه در دستور 
کار دولت قرار گرفت.بهادری جهرمی یادآور شد: در دولت 
نامه بورسیه تخصصی و تسهیل در  سیزدهم دو آیین 
جذب دانشجویان خارجی و همچنین تصویب راه اندازی 
بر همین اساس ۱۵ آیین نامه و دستورالعمل در سال 
اول اجرای قانون به تصویب رسید و جلسات متعددی 
تشکیل شد. شورای عالی فناوری دانش بنیان ها در طول 
دو سال ۳ جلسه با رئیس جمهور تشکیل داد و ۳۵ جلسه 
نیز در کارگروه ها برگزار شد.سخنگوی دولت یادآور شد: 
توسعه  برای  نامه  آیین  به ۱۲  نزدیک  در سال ۱۴۰۲ 
از جمله صنعت،  مختلف  در حوزه های  ها  دانش بنیان 
معدن و کشاورزی به تصویب رسید. از دستور کار دولت 
سیزدهم برای تصویب دو آیین نامه بورسیه تخصصی و 
تسهیل در جذب دانشجویان خارجی و همچنین تصویب 
برای  ایران«  نوآوری  بین المللی  »منطقه  اندازی  راه 
حمایت ویژه از دانش بنیان ها در هیات دولت خبر داد.وی 
از دستور کار دولت سیزدهم برای تصویب دو آیین نامه 
بورسیه تخصصی و تسهیل در جذب دانشجویان خارجی 
و همچنین تصویب راه اندازی »منطقه بین المللی نوآوری 
ایران« به منظور حمایت ویژه از دانش بنیان ها در هیات 
دولت خبر داد.سخنگوی دولت همچنین یک محور دیگر 
در دولت سیزدهم مورد تاکید شهید آیت الله رئیسی را 
نگاه به فناوری های آینده و نوظهور عنوان کرد و افزود: 
احکامی در برنامه هفتم توسعه برای فناوری های نوظهور 
میکروالکترونیک  مصنوعی،  هوش  کوانتوم،  همچون 
داد:  ادامه  جهرمی  است.بهادری  شده  گرفته  نظر  در 
هم اکنون حوزه هوش مصنوعی نیز به عنوان یکی از 
اولویت های راهبردی دولت سیزدهم مطرح است و بر 
و  تشکیل  مصنوعی  هوش  ملی  شورای  اساس  همین 

کلیات سند در شورای عالی انقلاب فرهنگی ایجاد شد.

به  نفت  وزیر  نیایش:  مجتبی  سید 
بهره برداری از ۱۷ پروژه کلان بالادستی 
و پایین دستی صنعت نفت به ارزش ۱۸۰ 
هفت  در  )همت(  تومان  میلیارد  هزار 
استان اشاره کرد و گفت: با بهره برداری از 
این پروژه ها افزون بر اشتغال زایی ۱۵ هزار 
برای  سودهی  همت  سالانه ۱۲۰  نفری 

کشور به همراه خواهد داشت.
از ۱۷  بهره برداری  آیین  در  اوجی  جواد 
طرح کلان صنعت نفت با حضور محمد 
از  جمهوری  ریاست  سرپرست  مخبر، 
اینکه  یادآوری  با  ویدیوکنفرانس  طریق 
در آغاز به کار دولت سیزدهم چالش های 
بزرگی همچون کاهش تولید نفت به مرز 
۲ میلیون و ۱۰۰ هزار بشکه، ذخیره سازی 
و ۲۵  گازی  میعانات  بشکه  میلیون   ۸۷
میلیون بشکه نفت سنگین و فوق سنگین 
در شناورها، کسری بودجه ۴۰۰ همتی و 
بی انگیزگی بالای سرمایه انسانی در صنعت 
نفت داشتیم، گفت: این مشکلات با همت 
کارکنان صنعت نفت و حمایت های همه 
جانبه رئیس جمهوری شهید و پشتیبانی 

معاون اول ریاست جمهوری حل شد.
پروژه  بهره برداری ۱۵۵  به  اشاره  با  وی 
نیمه کاره و کلان به ارزش ۳۴ میلیارد 
دلار طی سه سال فعالیت دولت سیزدهم، 
پروژه ها  این  بهره برداری  محل  از  افزود: 
 ۱۰۰ و  میلیون   ۲ از  کشور  نفت  تولید 
هزار بشکه به ۳ میلیون و ۶۰۰ هزار بشکه 
پالایشی  ظرفیت  و  تولید  شد،  افزوده 
روزانه ۵۳ میلیون مترمکعبی گاز، ظرفیت 
پالایش روزانه ۲۷۰ هزار بشکه ای نفت و 
تن محصولات  میلیون  روزانه ۱۳  تولید 

پتروشیمی اضافه شد.
میلیون   ۱۶ جمع آوری  از  نفت  وزیر 
سه  در  نفت  همراه  گازهای  مترمکعب 
سال اخیر، تصریح کرد: تا پایان سال این 
از ۳۰ میلیون متر مکعب  بیش  به  رقم 

افزایش  به  اشاره  با  رسید.اوجی  خواهد 
روزانه ۱۸ میلیون لیتری تولید بنزین و ۹ 
میلیون لیتری تولید روزانه گازوئیل طی 
سه سال اخیر گفت: صنعت نفت در دو 
سال اخیر به واسطه افزایش ظرفیت تولید 
خود توانست بالاترین رشد اقتصادی )۲۰ 
اجرایی  دستگاه های  میان  در  را  درصد( 

کشور داشته باشد.
به کار  آغاز  در  کشور  درآمد  مقدار  وی 
دولت سیزدهم از محل فروش محصولات 
اعلام  میلیارد دلار  را ۳۰  هیدروکربوری 
صنعت  کارکنان  همت  به  گفت:  و  کرد 
به  پایان سال ۱۴۰۲  این رقک در  نفت 
دلایل  از  یکی  رسید،  دلار  میلیون   ۶۵
بوده  داخلی  توان  به  اتکا  موفقیت  این 
شمار  توانسته ایم  ما  به طوری که  است، 
با  همکار  ایرانی  دانش بنیان  شرکت های 
به ۷۰۰  از ۱۵۰ شرکت  را  نفت  صنعت 
بهره برداری  نفت  برسانیم.وزیر  شرکت 
مشترک  میدان  فاز ۱۱  توسعه  طرح  از 
نقاط  از  یکی  را  جنوبی  پارس  گازی 
عطف عملکرد صنعت نفت در سه سال 

اخیر دانست و افزود: این فاز بیش از ۲۰ 
سال میان شرکت های غرب و شرق دنیا 
به دست  و سرانجام  به دست شد  دست 
کارکنان صنعت نفت ایران به بهره برداری 
اخیر  سال  سه  در  نفت  وزارت  رسید، 
بیش از ۲۳ میلیارد دلار قرار داد توسعه 
میدان های مشترک و مستقل نفت و گاز 
کشور را امضا کرده، ضمن آنکه در حوزه 
بهینه سازی مصرف انرژی این وزارت خانه 
پروژه  دلار  میلیارد   ۳۶ امضای  مصوبه 
است. کرده  دریافت  دولت  از  را  جدید 
اوجی با اشاره به وقوع سه حمله سایبری 
و تروریستی در شبکه توزیع فرآورده های 
نفتی و گاز کشور طی سه سال اخیر گفت: 
این مشکلات با وجود ناترازی های موجود 
هرگز  نفت  صنعت  کارکنان  همت  به 
نتوانست امنیت انرژی کشور را به خطر 
سال  اینکه طی سه  بیان  با  بیندازد.وی 
اخیر ۶ هزار پروژه مسئولیت اجتماعی به 
ارزش ۴۵ همت در وزارت نفت تصویب 
و اجرا شده است، ادامه داد: در حالی که 
این رقم در دولت های یازدهم و دوازدهم 

حدود ۴ همت بوده است.
از ۱۷  بهره برداری  به  اشاره  با  وزیر نفت 
پروژه کلان بالادست و پایین دست صنعت 
نفت به ارزش ۱۸۰ همت در هفت استان 
جمهوری  ریاست  سرپرست  حضور  با 
کشور گفت: با بهره برداری از این پروژه ها 
۱۵ هزار نفر اشتغال زایی در کشور انجام 
خواهد شد و سالانه ۱۲۰ همت سودهی 
برای کشور به همراه خواهد داشت.اوجی 
پروژه  از ۱۷  بهره برداری  با  تصریح کرد: 
صنعت  پایین دستی  و  بالادستی  کلان 
نفت، ۷.۵  بشکه  هزار  از ۱۰  بیش  نفت 
 ۳  ،۵ و   ۴ یورو  گازوئیل  لیتر  میلیون 
 ۱۸ پتروشیمی،  محصولات  تن  میلیون 
میلیون بشکه ظرفیت ذخیره سازی نفت 
کشور  ذخیره سازی  ظرفیت  و  تولید  به 
تردد  با  اشاره  با  شد.وی  خواهد  افزوده 
روزانه ۱۷ هزار تانکر نفتکش در جاده های 
کشور برای جابه جایی فرآورده ها نفتی در 
لوله  پروژه خط  امروز  داد:   ادامه  کشور 
نفتی در شمال شرق  فرآورده های  انتقال 
افتتاح  کیلومتر   ۲۲۲ طول  به  کشور 
می شود، تا پایان سال نیز این رقم به ۶۲۲ 

کیلومتر خواهد رسید.
که  قولی  به  توجه  با  گفت:  نفت  وزیر 
ابتدای امسال به شهید جمهور داده  در 
بودیم، تا پایان امسال ظرفیت تولید نفت 
از ۳ میلیون ۶۰۰ هزار بشکه به ۴ میلیون 
بشکه می رسد، همچنین امسال تولید گاز 
۳۴ میلیون مترمکعب افزایش می یابد و 
امروز  که  مشعل  گازهای  جمع آوری  در 
این  رسیدیم  مترمکعب  میلیون   ۱۶ به 
خواهد  مترمکعب  میلیون  به ۳۰  مقدار 
رسید، همچنین ۱۵ پتروشیمی تا پایان 
امسال قابل افتتاح خواهد بود و با توجه به 
این برنامه ریزی ها به فضل الهی در سال 
۱۴۰۳ رشد اقتصادی گروه نفت و گاز ۱۵ 

تا ۲۰ درصد و مستمر خواهد بود.

وزیر نفت:

اشتغال زایی ۱۵ هزار نفری در ۱۷ پروژه کلان صنعت نفت

طحان  نظیف: 
طهارت اقتصادی از ابتدایی ترین 
شرایط نامزد های انتخابات است

از  اقتصادی  سخنگوی شورای نگهبان گفت: طهارت 
ابتدایی ترین شرایط نامزد های انتخابات است و همه باید 
نسبت به این موضوع حساس باشند.هادی طحان نظیف 
سخنگوی شورای نگهبان در همایش پنج هزار نفری 
جهاد تبیین حقوقدانان بسیجی سراسر کشور با موضوع 
»مشارکت حداکثری در انتخابات« با تبریک عید غدیر 
خم گفت: امامت تجلی لطف خداوند نسبت به عالم 
الهی است. ان شاءالله  امام هم واسطه فیض  خلقت و 
اقداماتی در تبیین مساله امامت و ولایت انجام شود.

وی ادامه داد: پیام غدیر، معرفی یک الگوی برتر برای 
رسیدن به کمال است، اگر امت ها الگوی شایسته ای 
برای خود انتخاب نکنند مجبور به پذیرش الگو هایی 
شده که آن ها را به زوال می کشاند. بی توجهی به غدیر 
خسران برای جامعه دارد. فلسفه انقلاب اسلامی اجرای 
پیام غدیر و تحقق حکومت صالحان است.سخنگوی 
شورای نگهبان با اشاره به انتخابات زودهنگام ریاست 
جمهوری به دلیل شهادت رئیس جمهور گفت: با تمامی 
تلخی این ایام، باید برخی نقاط قوت را هم دید؛ از دست 
دادن رئیس جمهور در هر نظامی اتفاق کمی نیست؛ 
طبق قانون اساسی رئیس جمهور عالی ترین مقام بعد 
از رهبری است و جایگاه سیاسی بالایی دارد.وی ادامه 
داد: قانون اساسی برای این موارد پیش بینی داشته که 
بر اساس آن باید ظرف ۵۰ روز انتخابات برگزار شود؛ 
این نقطه قوت نظام ما است که برای چنین روز هایی 
پیش بینی دارد پس ما با ابهام مواجه نبودیم.طحان 
نظیف با اشاره به اهمیت جایگاه ولایت رهبری گفت: 
همان چند جمله ای که مقام معظم رهبری در ساعات 
ابتدایی فرمودند که نباید در کار کشور اختلال ایجاد 
شود، همه را استوار کرد؛ غم سنگین و اتفاق تلخی رخ 
داد، اما در آن شرایط همه محکم و استوار بودند که این 
نقطه قوت نظام ما است. این استحکام نظام سیاسی 
است که اتفاق تلخ و سنگینی را تحمل می کند، اما امور 
کشور در حال انجام شدن است.وی با بیان خاطره ای 
گفت: بعد از اعلام خبر شهادت رئیس جمهور در ساعت 
۸ صبح، ساعت ۱۱ صبح در وزارت کشور جلسه ای 
برای برگزاری انتخابات با جزییات کامل تشکیل شد و 
بعدازظهر همان روز جلسه در شورای نگهبان داشتیم 
که اگر انتخابات به دور دوم رفت چطور پیش بینی 
شود. این قوت نظام است که کار با حساسیت پیگیری 
می شود که هم غم سنگین، تحمل و هم کار پیش 
می رود.سخنگوی شورای نگهبان افزود: در آن شرایط با 
همان زمان بندی قانون، امور همچون ثبت نام و بررسی 
صلاحیت ها در حال انجام بود. در برخی موضوعات با 
هماهنگی ها کار هایی انجام شد که از آسیب های ادوار 
مختلف جلوگیری شود همچون اینکه همیشه در ثبت 
نام ها افرادی مراجعه کرده که شاید شرایط اولیه ثبت 
نام را ندارند و بعد فیلم و عکس بیرون آمده که اتفاق 
را  اسباب تکدر خاطر  نبود و  برای مردم  خوشایندی 
کلی  سیاست های  در  موضوع  این  می کرد؛  فراهم 
انتخابات در ۵ سال قبل پیش بینی شده بود.طحان 
نظیف بیان کرد: مقام معظم رهبری در سیاست های 
کلی فرمودند که شورای نگهبان شاخص ها را بیان کند 
انجام داد  که شورای نگهبان در سال ۹۶ این کار را 
براساس مصوبه مجلس، عینی تر شد؛  و سال ۱۴۰۰ 
اینکه چه افرادی مدیر و مدبر و رجل سیاسی هستند 
و شرط حداقل سن و مدرک و سابقه سیاسی چیست.
وی یادآور شد: مصوبه سال ۱۴۰۰ ابلاغ شد، اما زمینه 
 ،۹۶ سال  در  نشد.  فراهم  وقت  دولت  در  آن  اجرای 
۱۶۰۰ نفر ثبت نام کرده بودند که خودشان می گفتند 
این میزان در سال ۱۴۰۰ بیشتر می شود. با وجودی که 
این مصوبه در سال ۱۴۰۰ اجرا نشد، اما با اطلاع رسانی 
به زیر ۶۰۰ نفر کاهش پیدا کرد؛ امسال با هماهنگی 
وزارت کشور و تاکید بر لازم الاجرا بودن مصوبه مجلس 
و در راستای سیاست های کلی، در نهایت امسال ۸۰ 
نفر ثبت نام کردند؛ البته این مصوبه همچنان می تواند 
اصلاح و ساماندهی بهتری برای ادوار بعد داشته باشد.

با  ما  نظام  در  کرد:  اظهار  نگهبان  شورای  سخنگوی 
به  الهی  حاکمیت  نگاه  اسلامی،  نوین  تمدن  رویکرد 
حاکمیت  به  باور  است.  مهم  زیرساخت  یک  عنوان 
خداوند زیربنای تمدن نوین اسلامی است و این باور 
باعث می شود انسانی که مشیت الهی را بر سرنوشت 
رضایت  کسب  بر  مبتنی  را  مسیر  دارد،  قبول  خود 
خداوند بداند لذا در تمدن نوین اسلامی، الگوی اداره 
جامعه، نظام مردم سالاری دینی است؛ این الگو ما را 
به مسیری رهنمون می کند که صالحان با انتخاب مردم 
عهده دار حکومت می شوند.سخنگوی شورای نگهبان با 
اشاره به اصل ۱۲۱ قانون اساسی درباره سوگند رئیس 
جمهور گفت: باید انتخاب ریاست جمهوری ما را به 
سمتی پیش برده که فرد برگزیده توانایی و اراده تحقق 
به موضوع  اشاره  با  باشد.وی  چنین سوگندی داشته 
تبلیغات گفت: اولین ویژگی تبلیغات مطلوب انتخاباتی، 
دولتی  و  عمومی  امکانات  و  فرصت ها  از  مندی  بهره 
برابر برای همه است لذا باید نامزد ها به این موضوع 
حساسیت داشته و پیامد های شرعی و قانونی را لحاظ 
با رصد شرایط،  انقلابی  از طرفی جوان مومن  کنند. 
نسبت به این موضوع بی تفاوت نباشد و برای ممانعت 
از آن از تمامی ظرفیت های قانونی استفاده شود؛ این 
می تواند ملاک ارزش گذاری نسبت به نامزد ها باشد.
طحان نظیف دومین ویژگی تبلیغات مطلوب انتخاباتی 
را سلامت هزینه های انتخاباتی عنوان و اظهار کرد: باید 
تبلیغات  هزینه کرد  در  حلال  منابع  به  نسبت  دقتی 
داشته باشیم، چون در این صورت کاندیدای منتخب 
وامدار صاحبان ثروت بوده و قدرت در خدمت ثروت 
قدرت  به  ثروت  تبدیل  معیوب  چرخه  و  گرفته  قرار 
ابتدایی ترین  از  اقتصادی  طهارت  لذا  می گیرد  شکل 
شرایط نامزد ها است و همه باید نسبت به این موضوع 
نوین اسلامی  باشند؛ در شکل گیری تمدن  حساس 
به انسان های پاک و کسانی احتیاج داریم که با فساد 
مالی برخورد کنند.سخنگوی شورای نگهبان با تاکید 
بر اهمیت موضوع ممنوعیت فریب در تبلیغات گفت: 
تبلیغات در نظام خداباور شناخت و آگاهی  از  هدف 
دادن و هدایت افراد است لذا تبلیغات برای شناخت و 
هدایت است البته این موضوع مانع نقد منصفانه نیست 
بلکه باید هدف، بیان استدلال های مبتنی بر امید و 

تقویت منافع ملی و حفظ کرامت رقبا باشد.
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توصیه های معاون مدیرکل تامین اجتماعی 
درباره اخذ نوبت مراکز درمانی

معاون مدیرکل درمان مستقیم سازمان تأمین اجتماعی درباره 
اخذ نوبت از مراکز درمانی گفت: بیمه شدگان از ظرفیت و امکان 
نظام ارجاع در مراکز سرپایی سازمان استفاده کنند.احمدرضا 
خزاعی معاون مدیرکل درمان مستقیم سازمان تأمین اجتماعی از 
بیش ۶۷ میلیون بار مراجعه بیمه شدگان به پزشکان عمومی، 
این  درمانی  مراکز  دندان پزشکان  و  فوق تخصص  متخصص، 
و گفت:  داد  در سال ۱۴۰۲ خبر  در سراسر کشور  سازمان 
بررسی های مختلف کارشناسی نشان می دهد که تنها بخشی از 
مراجعان به پزشکان متخصص و فوق تخصص مراکز درمانی، به 
خدمات تخصصی و فوق تخصصی نیاز واقعی دارند و بخش عمده 
مسائل آنان از طریق ویزیت پزشک عمومی قابل رسیدگی است. 
با توجه به اینکه ۲۵ درصد از ظرفیت نوبت دهی در نظام ارجاع 
به مراکز  با مراجعه  بیمه شدگان می توانند  تعریف شده است؛ 
از ویزیت توسط پزشکان عمومی، در  درمان سرپایی و پس 
صورت تشخیص پزشک و نیاز واقعی، از طریق همان مرکز 
درمانی به سهولت به پزشک تخصصی یا مراکز تخصصی ارجاع 
شوند و در عمل نیازی به نوبت گرفتن به صورت شخصی از مسیر 
الکترونیک یا مراجعه حضوری نخواهند داشت.وی افزود: در همه 
کشورهای دنیا با توجه به محدودیت منابع در نظام های سلامت 
به خدمات مختلف  نیاز مردم  به  پاسخگویی مطلوب  برای  و 
درمانی، چارچوب ها و معیارهایی برای مراجعه به پزشکان و مراکز 
درمانی تعریف شده است و تقریباً در کمتر کشوری می توان دید 
که بیمار خود تصمیم بگیرد برای هر مشکلی و بدون بررسی اولیه 
یا  متخصص  پزشک  به  تخصصی،  خدمات  به  نیاز  تأیید  و 
فوق تخصص یا مراکز درمانی تخصصی و فوق تخصصی مراجعه 
کند.خزاعی گفت: سازمان تأمین اجتماعی با داشتن بیش از ۴۶ 
میلیون بیمه شده اصلی و تبعی، اولین خریدار خدمات درمانی و 
دومین تولیدکننده این خدمات در کشور است که در دو حوزه 
از  نیمی  از  بیش  به  و غیرمستقیم،  خدمات درمانی مستقیم 
جمعیت کشور خدمات درمانی ارائه می کند. در بخش درمان 
مستقیم؛ سازمان تأمین اجتماعی در حال حاضر بیش از ۴۰۰ 
مرکز درمانی مشتمل بر ۷۹ بیمارستان ملکی و هیئت مدیره ای 
و بیش از ۳۲۰ مرکز درمان سرپایی در سراسر کشور در اختیار 
به  گوناگون سلامت  و  متنوع  ارائه خدمات  که مشغول  دارد 
بیمه شدگان هستند که این خدمات به شکل ۱۰۰ درصد رایگان 
به بیمه شدگان تأمین اجتماعی ارائه می شود.وی ادامه داد: هرچند 
برای سهولت دسترسی به خدمات سلامت، روش های مختلف 
سازمان  درمانی  مراکز  از  نوبت  اخذ  برای  غیرحضوری 
تأمین اجتماعی وجود دارد اما هنوز نارضایتی هایی در زمینه اخذ 
نوبت از برخی از این مراکز وجود دارد که چاره کار تقویت نظام 
ارجاع در داخل شبکه سلامت سازمان تأمین اجتماعی و در کل 
نظام سلامت کشور است.خزاعی افزود: بخش عمده نارضایتی های 
مردم در مورد اخذ نوبت، ناشی از ازدحام و تقاضاهایی است که 
در بسیاری از موارد به صورت غیرواقعی و غیرضروری برای اخذ 
نوبت از مراکز تخصصی و فوق تخصصی سازمان تأمین اجتماعی 
صورت می گیرد. ریشه اصلی این مسئله نیز به فرهنگ و باورهای 
نادرست در زمینه لزوم مراجعه به پزشک متخصص یا  بعضاً 
فوق تخصص برای هر مشکل ولو کوچک و کم اهمیت بازمی گردد. 
تا زمانی که نظام ارجاع در بخش سلامت کشور به صورت کامل 
ایجاد نشود و بیمار در کانال صحیح یعنی مراجعه اولیه به پزشک 
عمومی یا پزشک خانواده و در مرحله بعد و در صورت تشخیص 
نیاز واقعی، ارجاع به سطوح تخصصی و فوق تخصصی از سوی 
پزشک عمومی قرار نگیرد، هر چه قدر هم که امکانات و ظرفیت ها 
را توسعه دهیم باز هم با حجم عظیم تقاضاهای غیرواقعی و 
غیرضروری برای مراجعه به پزشک متخصص و فوق تخصص و 
ایجاد صف و ازدحام در مراکز تخصصی و فوق تخصصی مواجه 
و  صورت گرفته  برنامه ریزی های  طبق  افزود:  بود.وی  خواهیم 
هدف گذاری انجام شده در بخش درمان تأمین اجتماعی، در نظر 
است در مرحله اول حدود ۵۰ درصد نوبت ها در مراکز درمانی 
قالب روش های مختلف غیرحضوری، ۲۵  در  تأمین اجتماعی 
درصد در قالب نظام ارجاع و ۲۵ درصد هم در قالب مراجعه 
حضوری و ارجاع از اورژانس ها ساماندهی شود و تلاش خواهد 
شد که نظام ارجاع بیمار در بخش درمان تأمین اجتماعی بیش از 
پیش تقویت شود. در بخش نظام ارجاع، بیمه شدگان می توانند با 
مراجعه به مراکز درمان سرپایی و پس از ویزیت توسط پزشکان 
عمومی، در صورت تشخیص پزشک و نیاز واقعی، از طریق همان 
مرکز درمانی به سهولت به پزشک تخصصی یا مراکز تخصصی 
ارجاع شوند و در عمل نیازی به نوبت گرفتن به صورت شخصی 
از مسیر الکترونیک و یا مراجعه حضوری نخواهند داشت.معاون 
مورد  در  تأمین اجتماعی  سازمان  مستقیم  درمان  مدیرکل 
روش های دیگر اخذ نوبت از مراکز درمانی تأمین اجتماعی گفت: 
در حال حاضر علاوه بر سامانه نوبت دهی متمرکز وزارت بهداشت 
درمانی  مراکز  اختصاصی  نوبت دهی  سامانه  درمان؛  و 
تأمین اجتماعی نیز به نشانی nobat.tamin.ir و همچنین کد 
دستوری #۱۴۲۰*۴* به همراه شماره تلفن های اعلام شده برای 
نوبت در  اخذ  برای  تأمین اجتماعی،  مراکز درمانی  از  هر یک 

خدمت بیمه شدگان سازمان تأمین اجتماعی است.

سردار فضلی مطرح کرد؛
آرمان اربعین حسینی اطلاع رسانی درباره 

وضعیت مردم غزه به جهانیان
آرمان  گفت:  پاسداران  سپاه  کننده  هماهنگ  معاون  جانشین 
اربعین حسینی اطلاع رسانی درباره وضعیت مردم غزه به جهانیان 
است.سردار علی فضلی جانشین معاون هماهنگ کننده سپاه در 
آرمان  گفت:   ۱۴۰۳ اربعین  مراسم  گذاری  سیاست  شورای 
برگزاری اربعین امسال اطلاع رسانی درباره وضعیت مردم غزه به 
زائران است و برای تحقق این هدف و برگزاری مراسم پیاده روی 
اربعین حسینی باید تمام ارگان ها همانند چرخ دنده در کنار هم 
قرار بگیرند و با یک دستورالعمل واحد در این حوزه عمل کنند.
سردار فضلی بیان کرد: تمام هلال احمرهای استان های درگیر در 
برگزاری مراسم پیاده روی اربعین به ویژه استان هایی که مسؤولیت 
دارند و استان های معین آنها در شورای سیاست گذاری عملیات 

اربعین برای هماهنگی بیشتر حضور داشته باشند.

خزعلی:
وظیفه ما جهت دهی به استعدادهای 

نوجوانان است
معاون امور زنان و خانواده ریاست جمهوری گفت: وظیفه ماست 
که استعدادهای نوجوانان را در مسیر زندگی سالم و متعالی جهت 
دهی کنیم.انسیه خزعلی در اختتامیه نخستین جشنواره تولیدات 
فضای مجازی نوجوان با بیان اینکه این جشنواره عرصه درخشش 
استعدادهای نوجوانان بوده است؛ گفت: همواره تلاش می کنیم از 
ظرفیت های مختلف برای شکوفایی استعدادها و ظرفیت های 
نوجوانان استفاده شود. تلاش می کنیم نوجوانان از ظرفیت های 
فضای مجازی استفاده کنند و از تهدیدات فضای مجازی خود را 
برهانند.معاون امور زنان و خانواده ریاست جمهوری گفت: وظیفه 
ماست که استعدادهای نوجوانان را در مسیر زندگی سالم و متعالی 
جهت دهی کنیم تا نوجوانان ما بتوانند استعدادها و ظرفیت های 
افزود: آثاری که به دبیرخانه  خود را به کمال برسانند.خزعلی 
رسیده است نشان می دهد که آینده درخشانی در انتظار نوجوانان 
ریاست  خانواده  و  زنان  معاونت  اینکه  بیان  با  است.وی  ایرانی 
جمهوری برنامه هایی را در ۹ کارگروه ترتیب دیده است؛ گفت: 
بخشی از این برنامه ها در صنعت بازی، بخشی در تغذیه و بخشی 
در کتاب و محصولات فرهنگی است تا نوجوانان امروز ما بتوانند 

در همه زمینه ها در جهان پیشرو باشند.

پرداخت »هزینه تشویقی« برای 
سوادآموزی

معاون سوادآموزی وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه هزینه 
پایان  از  تشویقی سوادآموزی برای سال تحصیلی ۱۴۰۲ بعد 
نتایج و کسب مدرک سوادآموزی پرداخت  امتحانات و اعلام 
می شود گفت: این هزینه برای تمام افراد بی سوادی که دوره 
سوادآموزی را گذرانده اند در کشور یکسان است.علیرضا عبدی با 
بیان اینکه شرایط آموزشی باید به گونه ای محقق شود که در هر 
آموزشی  از شرایط  بتوانند  بی سوادان  و روشی،  زمان  و  مکان 
برخوردار شوند گفت: عدم تمایل برخی بی سوادان به سوادآموزی 
یکی از چالش های است که حوزه سوادآموزی کشور با آن دست 
شده  باعث  امر  همین  اینکه  بیان  با  می کند.وی  نرم  پنجه  و 
هزینه ای به عنوان تشویقی به افراد بی سواد داده شود تا انگیزه آنان 
مدرک  کسب  و  سوادآموزی  کلاس های  در  حضور  برای 
به وجودآید افزود: این مبلغ در سال های ۱۳۹۸ تا ۱۴۰۱ به عنوان 
پاداش سوادآموزی بعد از مدت ها وقفه با حمایت شورای عالی و 
معاون اول رئیس جمهور در اختیار سوادآموزان قرار گرفت.معاون 
سال  برای  اینکه  بیان  با  پرورش  و  آموزش  وزیر  سوادآموزی 
تحصیلی ۱۴۰۲ این مبلغ بعد از پایان امتحانات و اعلام نتایج و 
کسب مدرک سوادآموزی به افراد پرداخت می شود ادامه داد: 
هزینه برای تمام افراد بی سوادی که دوره سوادآموزی را گذرانده اند 
آمار  به  دنیا  نگاه  اینکه  بیان  با  است.عبدی  یکسان  کشور  در 
بی سوادان، افراد بالای شش سال را شامل می شود، لذا تعیین 
جامعه آماری۱۰ تا ۴۹ سال به عنوان جامعه هدف و اولویت اول 
آن ها به واسطه تمرکز بیشتر بر این قشر است، گفت: برنامه هایی 
برای این جامعه آماری از سوی سازمان نهضت سوادآموزی در 
سال تحصیلی پیش رو درنظر گرفته شده که نیازمند اهتمام 

دولت بعد است. 

مدیر عامل اتحادیه حمل و نقل مسافر شهری کشور 
در گفتگو با پیشرو  

ورود خودروی جدید به ناوگان 
تاکسیرانی کشور

رحمان شجاعی: مدیر عامل اتحادیه حمل و نقل مسافر شهری 
کشور با اشاره به ورود۵۰۰۰ دستگاه خودروی جدید به ناوگان 
تاکسیرانی در سراسر کشور، نوع خودروی تعیین شده را اف ام 
سی B ۵۱۱ اعلام کرد.مرتضی ضامنی با اشاره به اینکه طرح 
نوسازی و توسعه تاکسی ها در راستای ارتقای کیفیت خدمات 
حمل و نقل عمومی، کاهش آلودگی هوا و از رده خارج کردن 
ناوگان فرسوده تاکسیرانی اجرا می شود، اظهار کرد: خودروی 
B ۵۱۱ محصول شرکت فردا موتورز به عنوان تاکسی جدید، 
از کیفیت مطلوب و قیمت مناسبی با استاندارد آلایندگی یورو 
۵ برخوردار است.مدیر عامل اتحادیه حمل و نقل مسافر شهری 
کشور قیمت فعلی این خودرو برای ناوگان تاکسیرانی را ۷۵۰ 
میلیون تومان اعلام و گفت: این خودرو در دو بخش توسعه و 
نوسازی وارد این ناوگان می شود، متقاضیان باید درخواست 
خود را به سازمان تاکسیرانی یا حمل و نقل مسافر شهری محل 
فعالیت خود اعلام تا فرآیند اجرایی طرح با هماهنگی این 
اتحادیه انجام شود.وی با اشاره به اینکه مراحل شماره گذاری و 
ورود به حوزه ناوگان تاکسیرانی انجام شده است، افزود: واگذاری 
ناوگان فوق به متقاضیان با استفاده از تسهیلات بانکی ارزان 
قیمت صورت خواهد پذیرفت.مدیر عامل اتحادیه حمل و نقل 
مسافر شهری کشور گفت: با توجه به انباشت بالای فرسودگی 
ناوگان تاکسیرانی، استفاده از ظرفیت تمامی شرکت های خودروساز 
در این بخش می تواند گامی مهم در کاهش تعداد فرسودگی و به 

تبع آن افزایش سطح کیفی ناوگان در این حوزه باشد.

سازمان  آزمایشگاهی  امور  مدیرکل  اجتماعی:  گروه 
پزشکی قانونی از انجام آزمایش سم شناسی برای ۶۰ 
درصد پرونده های کالبدشکافی در سال ۱۴۰۲ خبر داد 
نیز آسیب شناسی  پرونده ها  برای ۳۵ درصد  و گفت: 
انجام شد.سازمان پزشکی قانونی کشور از سال ۱۳۷۲ به 
عنوان یک سازمان مستقل پیرو مصوبه مجلس شورای 
اسلامی تشکیل شد و شاکله و تشکیلات اصلی آن از آن 

سال و به تدریج در سنوات مختلف رشد پیدا کرد
این سازمان با بهره گیری از کارشناسان و متخصصان 
مجرب و نخبه و با استفاده از فن آوری های نوین علمی و 
به  کمک  و  حقیقت  راستای کشف  در  آزمایشگاهی 
استقرار عدالت در جامعه، به عنوان یکی از بازوان پرتوان 

دستگاه قضایی عمل می کند.
کارشناسان و متخصصان این سازمان در مواقع لزوم و در 
صورت نیاز نظرات کارشناسی خود را در امور پزشکی 
قانونی با رعایت صحت، دقت و سرعت و بر اساس اصول 
علمی، قانونی و شرعی به مراجع ذی صلاح ارائه و در 
تحقق عدالت و کشف جرم نقش بسیار اثرگذاری دارند.

پزشکی قانونی و زیرشاخه های تخصصی و فوق تخصصی 
آن همچون سایر رشته های پزشکی در دهه های اخیر 
دچار تحولات عظیمی شده است و هر روز ابعاد تازه ای 

در آن ظهور می کند. 
امروزه با وجود پیچیدگی ها و تنوع ابعاد جرم و جنایت، 
بدون بهره برداری از منابع علمی جدید و تکنولوژی های 
نوین پزشکی قانونی و همچنین بدون استفاده از نظرات 
این سازمان  نیرو های متبحر و متخصص  کارشناسی 
کشف حقیقت کاری بسیار دشوار و اغلب غیرممکن 

است.
به مناسبت هفته قوه قضاییه گفت و گویی را با شیث 
امینی مدیرکل دفتر امور آزمایشگاهی سازمان پزشکی 
قانونی کشور ترتیب دادیم و مهمترین تحولات سازمان 
پزشکی قانونی را در زمینه آزمایشگاهی بررسی کردیم. 

حاصل این گفت وگو را در ذیل می خوانید.
تجهیز و به روزرسانی آزمایشگاه های سراسر کشور در 

سال ۱۴۰۲
حوزه  در  شاخصی  اقدامات  چه   ۱۴۰۲ سال  *در 

آزمایشگاهی سازمان پزشکی قانونی رخ داد؟
امینی: حوزه آزمایشگاهی سازمان پزشکی قانونی شامل 
و  سم شناسی  ژنتیک،  سرولوژی،  آزمایشگاه های 
 ۱۴۰۲ سال  در  می شود.  قانونی  آسیب شناسی 
ارتقا و  برنامه هایی تدوین و مقرر شد اقداماتی جهت 
تحول در حوزه آزمایشگاه های سازمان پزشکی قانونی 
انجام شود. از جمله اقداماتی که ضروری بود در سال 
گذشته انجام شود خرید تجهیزات با فناوری بالا شامل 
دستگاه HPLC، GC و GC/MS بود. اقدامات لازم 
در این بخش ۲ قسمت داشت، اول خرید تجهیزات 
مورد نیاز و دوم به روزرسانی تجهیزات مستهلک شده؛ 
چرا که برخی از استان های ما تجهیزات مورد نیاز را 
قرار  کار  دستور  در  استان ها  این  تجهیز  که  نداشتند 
گرفت، از طرف دیگر بسیاری از تجهیزات ما در استان ها 
قدیمی هستند و بنا شد برای این استان ها تجهیزات 

جدید خریداری و در اختیار آن ها قرار گیرد.
نظارت دقیق بر عملکرد آزمایشگاه های کشور

تامین  که  است  جهت  آن  از  موضوع  این  اهمیت 
تجهیزات و همچنین به روز رسانی تجهیزات در مراکز 
افزایش سرعت  دارای دستگاه های مستهلک، موجب 
حال  در  می شود.  قضایی  استعلامات  به  پاسخگویی 
حاضر بخشی از این فرایند در سال گذشته انجام شده 
تمامی  رسانی  به روز  تا  نیز  سال ۱۴۰۳  در  و  است 
دستگاه ها در سراسر کشور ادامه پیدا می کند. موضوع 

دیگر مربوط به بررسی آمار عملکرد آزمایشگاه ها است.
تحلیل آماری اساس برنامه ریزی است و بر این اساس 
تمامی آمار و عملکرد سازمان را به طور مرتب مورد 
مختلف  آزمایشگاه های  می دهیم.  قرار  بررسی 
سم شناسی، آسیب شناسی و سرولوژی قانونی را مورد 
بررسی قرار دادیم و با تمامی استان های کشور جلساتی 
را برگزار کردیم. هدف از این امر نظارت دقیق بر عملکرد 
عملکرد  بر  نظارت  این  و  است  کشور  آزمایشگاه های 
اصلاح  و  سازمان  دستورالعمل های  مرور  مستلزم 

فرایند های آزمایشگاه ها نیز هست.
یکی از اقدامات مهمی که در سال گذشته انجام شد این 
بود که استاندارد فعالیت را برای آزمایشگاه های سراسر 
کشور به روزرسانی کردیم. در این فرایند مشخص شد که 

هر آزمایش چه زمانی نیاز دارد و برای هر مورد چه 
آزمایشاتی باید انجام شود لذا تمامی این موارد ارزیابی و 
مختلف  فرایند های  برای  مشخصی  استاندارد 

آزمایشگاهی تعریف شد.
با تدوین این استاندارد ها هر استان می تواند در چارچوب 
این  در  کند.  دنبال  را  خود  فعالیت  استاندارد ها  این 
آزمایشگاه های  در  انسانی  نیروی  استاندارد  ارزیابی ها، 
سراسر کشور نیز از حیث انجام وظایف و نوع وظایف 
مورد توجه قرار گرفت که نتیجه این بررسی ها تغییر 
نیروی  تعداد  استان ها و  انسانی برخی  نیروی  جداول 

انسانی مورد نیاز برای جذب بود. 
دستورالعمل های آزمایشگاه های کشور با آخرین متون 

علمی دنیا مطابقت داده می شود
برنامه کنترل کیفیت آزمایشگاه های سراسر کشور در 
سال گذشته با دقت و توجه بیشتری انجام شد و ارزیابی 
کلی صورت گرفت که در سال ۱۴۰۳ نیز این روند ادامه 
تا  شد  برنامه ریزی  اقدام  این  در  داشت.  خواهد 
با  را  کشور  سراسر  آزمایشگاه های  دستورالعمل های 
آخرین متون علمی دنیا مطابقت دهیم که این کار در 
دست اقدام است و کمیته های علمی این کار را به انجام 

خواهند رساند.
همچنین در سال ۱۴۰۲ جلسات آموزشی متعدد در 
و  تشریح  حوزه  با  مرتبط  کیفی  و  علمی  کار  زمینه 
نمونه برداری هدفمند برگزار شد و بیش از ۱۰ جلسه 
وبینار و جلسات مختلف آموزشی با طرح آخرین مباحث 
برای  آزمایشگاهی  حوزه  در  دنیا  روز  فنی  و  علمی 
همکاران در سراسر کشور برگزار شد تا هم نمونه برداری 
هدفمند انجام شود و هم پاسخگویی بهتری به مراجعان 

صورت گیرد.
در  داخلی  توان  بر  تکیه  و  خودکفایی  برای  تلاش 

آزمایشگاه های سازمان پزشکی قانونی
* آیا در سال گذشته نیز اقدامی در راستای خودکفایی 

در تولید مواد مصرفی آزمایشگاهی داشتید؟
امینی: خودکفایی در تولید مواد مصرفی در آزمایشگاه ها 
رئیس  تاکید  مورد  سیاست های  از  یکی  تجهیزات  و 
سازمان پزشکی قانونی است که با جدیت دنبال می شود. 
در این رابطه با چند شرکت دانش بنیان و مرکز تحقیقات 
پزشکی قانونی مذاکراتی انجام شد که بتوانیم نیاز های 
خود را در داخل کشور تولید کنیم. در همین حوزه نیز 
رابطه سال  این  در  توفیقاتی شدیم.  به کسب  موفق 
گذشته نیز برخی انواع کیت تعیین هویت ژنتیک، برخی 
قانونی و دستگاه  ژنتیک  آزمایشگاه های  مواد مصرفی 

نمونه بردار خودکار رونمایی شد.
تلاش داریم تا با استفاده از ظرفیت شرکت های دانش 
بنیان و توان علمی کارشناسان خودمان برخی از مواد 
مصرفی مورد نیاز خود را به تولید داخل برسانیم تا نیازی 
به اتکا به محصولات خارجی نداشته باشیم چرا که برخی 
از تجهیزات و حتی مواد مصرفی ما در گذشته از خارج 
دلیل  به  مواد  این  تامین  و  می شد  تامین  کشور  از 
تحریم های ظالمانه غرب از یک سو و نوسانات ارزی برای 

سازمان مشکل بود. 
بخش زیادی از تجهیزات با فناوری بالای ما وارداتی است 
و بخشی از آن ها نیز تولید داخل. برخی از این تجهیزات 
به طور متمرکز خریداری شده و از طریق ستاد سازمان 
در اختیار استان ها قرار گرفته است. همچنین برخی از 
تجهیزات که دارای فناوری های بسیار نوین هستند از 
جمله دستگاه HPLC، در اختیار برخی استان ها مانند 
مازندران و کرمانشاه قرار گرفت که دستگاه هایشان با 
مشکل مواجه شده بود. این دستگاه درحال حاضر برای 
قرار  استفاده  مورد  سم شناسی  آزمایش های  انجام 
آزمایشات  انجام  برای  نمونه ها  آنالیز  کار  و  می گیرد 

سم شناسی را انجام می دهد.
امسال نیز در همان راستا و برای ارتقای سطح کیفی 
جدید  دستگاه های  کشور  سراسر  آزمایشگاه های 
که  است  این  ما  هدف  است.  شده  خریداری 
آزمایشگاه های سم شناسی در سراسر کشور فعال شوند 
و در عین افزایش سرعت پاسخدهی، سطح کیفی این 

آزمایشگاه ها نیز حفظ شود.
سم شناسی  آزمایشگاه  به  مجهز  استان هایی  چه   *

هستند؟
به  مجهز  کشور  سراسر  در  استان   ۳۰ امینی: 
آزمایشگاه های سم شناسی و آسیب شناسی هستند و 
فقط یک استان کشور به این امکان مجهز نیست که 

برنامه ریزی شد تا پایان سال این آزمایشگاه در این استان 
نیز راه اندازی شود. تلاش داریم تمامی آزمایشگاه های 
کشور به یک سطح پایه از فناوری برسند و به صورت 

مستقل امور خود را به انجام برسانند.
برخی استان ها در سال گذشته دستگاه های قدیمی و 
معیوب داشتند، نمونه ها تا رفع نقص و عیب دستگاه به 
استان های معین ارسال شد تا مشکلی در انجام امور و 
داریم  تلاش  نیاید.  پیش  مردم  به  پاسخگویی 
آزمایشگاه های سراسر کشور به سطحی برسند که نیاز 
نباشد نمونه ای را از استانی به استان دیگر ارسال کنیم و 

سرعت پاسخگویی افزایش یابد. 
* کدام استان است که آزمایشگاه سم شناسی ندارد؟

امینی: استان هرمزگان در حال حاضر فاقد آزمایشگاه 
مجهز به تجهیزات برای انجام آزمایشات سم شناسی و 
آسیب شناسی می باشد. ساختمان آزمایشگاه این استان 
تکمیل شده و فقط نیاز به تجهیزات و نیروی انسانی دارد. 
تا ماه های آینده تجهیزات مورد نیاز در این آزمایشگاه 
مستقر می شود و برنامه ریزی شده که امیدواریم تا پایان 
امسال این آزمایشگاه در استان هرمزگان راه اندازی و به 

بهره برداری برسد.
۷۰ درصد مواد مصرفی آزمایشگاه های ژنتیک تولید 

داخل است
مواد  درصد  که ۷۰  بودید  کرده  عنوان  قبلا  شما   *
مصرفی آزمایشگاه های ژنتیک تولید داخل است و تا 
پایان سال ۱۴۰۳ این عدد به ۱۰۰ درصد می رسد. آیا 

این اتفاق تا پایان سال محقق می شود؟
امینی: بله. بخش آزمایشگاه سروژنتیک ما سال گذشته 
۷۰ درصد مواد مصرفی خود را از تولیدات داخلی تامین 
کرد. در حال حاضر در حال انجام فاز آزمایشی بر روی 
سایر محصولات هستیم تا تاییدیه های لازم برای این 
محصولات اخذ شود و امیدواریم تا پایان امسال تولید این 

محصولات به نزدیک ۱۰۰ درصد برسد. 
مرحله ای  چه  در  تنفسی  الکل سنج  دستگاه  *تولید 
است؟ آیا این دستگاه به صورت انبوه تولید خواهد شد؟

امینی: انجام تست های بالینی دستگاه الکل سنج تنفسی 
در دست اقدام است. فاز های اولیه آزمایش این محصول 
در داخل کشور انجام شده است و درحال برنامه ریزی 
برای انجام تست های مرحله بالینی هستیم. در صورتی 
که این دستگاه مجوز های لازم را اخذ کند به مرحله 
تولید انبوه می رسد تا سازمان ها و دستگاه هایی هم که به 

این دستگاه نیاز دارند بتوانند نیاز خود را تامین کنند.
*آیا برنامه ای برای صادرات این محصولات دارید؟

دارد.  وجود  محصولات  این  صادرات  توانایی  امینی: 
تولیدات مرکز تحقیقات از لحاظ کیفیت با نمونه های 
مشابه خارجی برابری می کند. در دستگاه الکل سنج 
تنفسی و کیت های ژنتیک نیز در فاز های اولیه طبق 
بررسی هایی که انجام شده این محصولات با نمونه مشابه 
این  صادرات  توانایی  ندارد.  تفاوتی  هیچ  خارجی 
نیاز های  تامین  طبعاً  اما  دارد،  وجود  محصولات 
آزمایشگاه های داخل کشور اولویت اول و اصلی است و 

صادرات، قدم بعدی خواهد بود. 
برای  ارزی  صرفه جویی  میزان  چه  محصولات  *این 

کشور داشته است؟
امینی: برخی از تجهیزاتی که در داخل کشور تولید شده 
از نظر قیمت بسیار مقرون به صرفه تر و مناسب تر از 
تولیدات مشابه خارجی هستند. برخی از اقلام ما، با همان 
کیفیت و حتی در برخی محصولات با کیفیت بالاتر، در 
حدود یک سوم تا یک چهارم نمونه های مشابه خارجی 

قیمت دارند. 
*اصلی ترین نیاز و مشکل شما در حال حاضر چیست؟
با توجه به حجم کار و فعالیت در سازمان و  امینی: 
فعالیت های منحصر به فردی که در این سازمان انجام 
می شود تجهیزات ما باید ارتقا پیدا کنند و این شاید 
اصلی ترین نیاز ما باشد. در حال حاضر فشار کاری روی 
بسیار  قانونی  پزشکی  آزمایشگاه های  در  ما  همکاران 

بالاست.
سازمان پزشکی قانونی تنها سازمانی است که پرونده ها را 
در دو بخش متوفیات و سرپایی آزمایش می کند. بعضاً 
در حوادثی که رخ می دهد به ویژه حوادث دسته جمعی 
و بحران ها برای نتیجه سریع تر و مطلوب تر باید تجهیزات 
و نیروی انسانی بیشتری در اختیار داشته باشیم. در حال 
انسانی  نیروی  با کمبود  این است که  واقعیت  حاضر 
مواجه هستیم. همچنین دستگاه های ما به طور پیوسته 

نیاز به بروزرسانی دارد. این دو شاخصه یعنی دستگاه های 
سرعت  باعث  کارآمد  انسانی  نیروی  و  پیشرفته 

پاسخگویی و رسیدگی به پرونده ها می شود.
مرز  در  حاضر  حال  در  ما  انسانی  نیرو های  برخی 
بازنشستگی قرار دارند و بخشی از آن ها نیز نیرو های 
طرحی هستند. در حال حاضر در سازمان بحث نیاز به 
نیروی انسانی واقعاً جدی است. با توجه به اینکه بسیاری 
استخدام  از سال های قبل در سازمان  ما  نیرو های  از 
شده اند به مرز بازنشستگی نزدیک می شوند و بعد از 
بازنشستگی آن ها قطعاً نیاز به جذب نیروی جدید داریم.

کالبدگشایی  که  پرونده هایی  درصد  حدود ۶۰  برای 
شدند، آزمایش سم شناسی انجام شد

*چند درصد از پرونده های وارده به سازمان پزشکی 
قانونی نیاز به انجام آزمایش سم شناسی دارند؟

امینی: بخشی از آزمایش های ما جنبه تشخیصی دارد 
یعنی باید حتماً نتیجه آزمایش مشخص باشد تا ما به 
از این  اما برخی  تشخیص علت فوت متوفی برسیم. 
مقامات  آتی  سوالات  به  پاسخگویی  برای  آزمایش ها 
قضایی است. فرض کنید فردی از ارتفاع سقوط کرده یا 
تصادف کرده و فوت شده است، اما باید مشخص شود 
که سقوط یا تصادف این فرد از ارتفاع بر اثر مصرف مواد 
یا دارویی بوده یا خیر. در سال ۱۴۰۲ برای حدود ۶۰ 
آزمایش  شدند،  کالبدگشایی  که  پرونده هایی  درصد 
آزمایش  هم  درصد   ۳۵ حدود  و  سم شناسی 

آسیب شناسی انجام شده است. 
چند روز زمان نیاز است تا یک آزمایش سم شناسی به 

جواب برسد؟
*به طور معمول چند روز زمان نیاز است تا یک آزمایش 

سم شناسی به جواب برسد؟
امینی: به شرط آنکه همه شرایط مورد نیاز برای انجام 
آزمایش مهیا باشد آزمایشات سم شناسی ما در حدود 
۳۵ روز به پاسخ نهایی می رسد. منظور از شرایط مورد 
نیاز این است که دستگاه ما با مشکل خاصی مواجه نشود 

و نیاز به ارسال نمونه به استان دیگری نباشد.
به طور میانگین در مدت ۳۰ تا ۳۵ روز پاسخ آزمایش ها 
آماده می شود. اما اگر در این مسیر اشکال و ایرادی رخ 
دهد این زمان قاعدتاً افزایش پیدا خواهد کرد. اما سقف 

پاسخگویی ما به پرونده ها حداکثر ۴۵ روز است.
* در صورت بروز بحران در یک استان و یا خرابی یک 
دستگاه در مرکز استان چه تمهیداتی برای پیشبرد امور 

اندیشیده شده است؟
امینی: در شرایط اضطرار و بحران نیز برای هر استان، 
استان های معین تعریف شده است و استان ها می توانند 
نمونه های خود را با استان معین خود ارسال کنند تا 
رسیدگی به پرونده ها تسریع شود. ضمن اینکه با این کار 
از  واقع  در  و  مرکزواحد  یک  به  پرونده ها  ورود  از 

تمرکزگرایی در تهران جلوگیری می شود.
تلاش برای را ه اندازی آزمایشگاه مرجع در سال ۱۴۰۳

*چه برنامه هایی برای سال ۱۴۰۳ دارید؟
امینی: برای سال ۱۴۰۳ تولید مواد مصرفی دیگری را نیز 
در دستور کار قرار دادیم که این تولیدات در حال حاضر 
در مرحله تحقیقات اولیه است. نیازسنجی های خود را 
اعلام کردیم تا بررسی شود که آیا این نیاز ها می تواند در 
در حال  یا خیر. همچنین  مرتفع شود  داخل کشور 
تدارک و تدوین سامانه هایی هستیم که بتوانیم تمام 
تجهیزات و امکانات خود را به صورت آنلاین رصد کنیم. 
بر این اساس اگر تجهیزاتی با مشکل مواجه شود در هر 
کجای کشور بتوانیم به صورت برخط از نوع مشکل یا 

ایراد وارد شده گزارش گیری کنیم. 
این روش باعث می شود که مشکلات و نواقص احتمالی 
با سرعت هرچه بیشتر رفع شود.تلاش داریم در سال 
۱۴۰۳ آزمایشگاه مرجع را نیز راه اندازی کنیم تا بتوانیم 
تحت پوشش آن تمامی آزمایشگاه های کشور را مورد 
نظارت قرار دهیم و برنامه کنترل کیفی استقرار و استمرار 
داشته باشد. موضوع دیگری که در این سال در دست 
اقدام است بحث استانداردسازی ارسال نمونه ها از مراجع 
انتظامی به سازمان پزشکی قانونی است. در این راستا 
بسته هایی تهیه و تدارک دیده شده تا نمونه ها را بدون 
کوچکترین اشکالی به آزمایشگاه برساند. این اتفاق اولین 
آن  از  هدف  و  شده  انجام  کشور  در  که  است  بار 
استانداردسازی ارسال نمونه ها به سازمان پزشکی قانونی 
است تا در طول مسیر اشکالی به نمونه های اخذ شده 

وارد نشود.

مدیرکل امور آزمایشگاهی سازمان پزشکی قانونی:

 ۷۰ درصد مواد مصرفی آزمایشگاه های ژنتیک تولید داخل است 

روابط عمومی وزارت بهداشت در اطلاعیه ای 
درباره ادعای مطرح شده توسط نماینده یکی از 
واردات  درباره  جمهوری  ریاست  نامزدهای 
واکسن در دولت دوازدهم توضیحاتی ارائه کرد.
وزارت  عمومی  روابط  و  اطلاع رسانی  مرکز 
در  پزشکی  آموزش  و  درمان  بهداشت، 
اطلاعیه ای درباره ادعای مطرح شده توسط 
نماینده یکی از کاندیدا های ریاست جمهوری 
دوازدهم  دولت  در  واکسن  واردات  درباره 
توضیحاتی ارائه و عنوان کرد که عدد واقعی 
واردات واکسن کرونا توسط دولت دوازدهم، 
۲۸ میلیون و ۷۰۰ هزار دوز بود که تا پایان 
دولت قبل، ۱۸ میلیون دوز تزریق شده بود و 
آمار واردات واکسن در هفته های اول دولت 
شهید آیت الله رئیسی و با ورود مستقیم و موثر 

ایشان و ایجاد تسهیلات لازم و هماهنگی های 
صورت گرفته بین دستگاه های اجرایی و تامین 
تعداد   ۱۴۰۰ شهریور  اواسط  تا  اعتبار 
واکسن های وارداتی به بیش از ۱۲۱ میلیون 

دوز رسید.
متن این اطلاعیه به شرح زیر است:

بسمه تعالی
پیرو ادعای مطرح شده توسط نماینده یکی از 
در  جمهوری  ریاست  محترم  کاندیدا های 
خصوص واردات واکسن در دولت دوازدهم، 
و  عمومی  افکار  تنویر  جهت  است  ضروری 
ممانعت از تحریف تاریخ، موارد ذیل به اطلاع 

مردم شریف ایران رسانده شود:
مرکز  در  موجود  مستندات  اساس  بر   -۱
بهداشت،  وزارت  واگیر  بیماری های  مدیریت 

درمان و آموزش پزشکی که قابل استعلام از 
جمهوری  گمرک  و  احمر  هلال  جمعیت 
ادعای  نیز می باشد، بر خلاف  ایران  اسلامی 
جناب آقای دکتر ظریف مبنی بر واردات ۱۲۰ 
آقای  جناب  دولت  در  واکسن  دوز  میلیون 
روحانی، عدد واقعی ۲۸ میلیون و ۷۰۰ هزار 
دوز بود که تا پایان دولت دوازدهم ۱۸ میلیون 
دوز تزریق شده بود و آمار واردات واکسن در 
هفته های اول دولت شهید رئیسی و با ورود 
مستقیم و موثر ایشان و ایجاد تسهیلات لازم و 
هماهنگی های صورت گرفته بین دستگاه های 
اجرایی و تامین اعتبار، تا اواسط شهریور ۱۴۰۰، 
از ۱۲۱  بیش  به  وارداتی  واکسن های  تعداد 

میلیون دوز رسید.
۲- همزمان با واردات و نیز حمایت کامل از 

چرخه تولید واکسن های داخلی، تدابیر لازم 
جهت تزریق گسترده با ایجاد هماهنگی های 
کلیه  نمون  فعال  و  بخشی  بین  منسجم 
ظرفیت های مردمی در دولت سیزدهم صورت 
میلیون دوز واکسن  از ۱۵۵  بیش  و  گرفت 
شامل واکسن های تولید داخل و وارداتی تزریق 
شد که این رخداد با ثبت تزریق بیش از ۶/۱ 
میلیون دوز در روز توانست رکورد جدیدی را 

در بین کشور های منطقه ثبت نماید.
بدون شک اراده واقعی و مدیریت کارآمد، در 
قبال حل بحران کرونا و گرو نگذاشتن سلامت 
مردم به مسایل سیاسی از جمله به FATF و 
تحریم، راهبرد اخلاق مدار دولت بود که منجر 
به توقف مرگ روزانه صد ها تن از هموطنان 

عزیزمان شد.

توضیح وزارت بهداشت درباره ادعای واردات واکسن کرونا در دولت دوازدهم

رئیس سازمان غذا و دارو از شکسته شدن رکورد 
تولید شیرخشک رگولار در اردیبهشت ماه در 
میلیون  از مرز ۶  تولید داخلی  و عبور  کشور 

قوطی خبر داد.
سید حیدر محمدی با بیان اینکه میزان تولید 
شیرخشک در اردیبهشت ماه ۱۴۰۳ از متوسط 
تولید در ماه های گذشته پیشی گرفت، اظهار 
کرد: با تلاش های شبانه روزی دست اندرکاران 
شیرخشک  تولید  میزان  شیرخشک  صنعت 
رگولار در اردیبهشت از مرز ۶ میلیون قوطی 
گذشت، در حالیکه تولید در ماه های گذشته به 
طور متوسط ۵ میلیون و ۶۰۰ هزار قوطی بوده 

است.
 ۳۵ رشد  نشان دهنده  آمار ها  داد:  ادامه  وی 
درصدی تولید شیرخشک در اردیبهشت ماه 
نسبت به فروردین است. با نظارت و بازرسی های 
صورت گرفته توسط بازرسان معاونت های غذا و 
در  شیرخشک  دپوی  عدم  بر  مبنی  دارو 
حداکثری  توزیع  شاهد  تولیدی،  کارخانجات 
 ۱۴۰۳ سال  ابتدای  ماه های  در  شیرخشک 

هستیم.
ذخایر  کرد:  تصریح  بهداشت  وزیر  معاون 
استراتژیک شیرخشک کوپنی در سراسر کشور 

به ۳ ماه رسیده است.

تولید ۶ میلیون قوطی شیرخشک در اردیبهشت ماه سال جاری
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کیاوش فیوضی : شهردارکلانشهر کرج گفت : پروژه های 
خُرد و کلانی که در دوره ششم افتتاح شده یا در دست 
اقدام قرار دارند، برایند مطالباتِ چند دهه ای شهروندان 
هستند و برخی از آنها همچون قطار شهری و کنارگذر 
شمالی به جهت بار سنگین مالی و سایر پیچیدگی های 
فنی و معارضین تاسیساتی و اجرایی سالها مسکوت مانده 

بودند اما اکنون در ریل تکمیل قرار دارند.
مهرداد کیانی در حاشیه بهره برداری از پروژه های عمرانی 
شهرداری کرج که با حضور احمد وحیدی وزیر کشور 
دولت، استاندار البرز و جمع کثیری از مسئولانی استانی 
صورت  کلانشهر  این  شهر  شورای  اعضای  و  شهری  و 
پذیرفت، اظهار داشت: در ابتدا از حمایت های مضاعف 
دولت محترم از جریانِ پویای خدمت در کرج قدردانی می 
نمایم، به جرات می توان گفت که دولت امروز نگاه ویژه ای 
به شهرمان دارد و در سایه ی آن اتفاقات بسیار خوبی در 
جهت توسعه و عمران و آبادانی شهری رقم خورده است.  
 وی ادامه داد: دوره ششم مدیریت شهری کرج به دوره 
اولین ها تبدیل شده است؛ افتتاح نخستین ایستگاه قطار 
شهری، نخستین خط بی آر تی، نخستین سری اتوبوس 
های برقی و... و این اتفاقات در فضای اتحاد و همدلی 

رقم خورده است، شهروندان عزیز یقین بدانند تا آخرین 
ساعات و دقایق عمرِ خدمتی با توان مضاعف برای تحقق 
وعده ها و حل مشکلات شهری تلاش خواهیم کرد و 
خود را خادم مردم می دانیم.   این مسئول عنوان کرد: 
چهارمین تصفیه خانه محلی فاضلاب با هدف آبیاری 
عرصه های فضای سبز، ادامه بلوار ناصربخت به طول یک 
کیلومتر به عنوان یکی از مهمترین شریان های ارتباطی 

شرق به غرب به موازات هسته مرکزی شهر و فاز نخست 
خط ویژه اتوبوس تندرو از پروژه هایی بودند که در جریان 
سفرِ امروز وزیر محترم کشور بهره برداری شدند؛ این ها 
نشان از رشد عمرانی دارد.  استاندار البرز و معاونین و 
مدیران کل استانی، شهردار، رئیس و اعضای شورای شهر 
کرج، مسئولان قضایی، نظامی و انتظامی، مدیران شهری 
و اصحاب رسانه و جمعی از شهروندان در افتتاحیه پروژه 
های شهری حضور داشتند، در سفر این دولتمرد به استان 

بالغ بر ۱۰ طرح عمرانی افتتاح شد.  
 تصفیه خانه فاضلاب منطقه حصار با زیربنای یک هزار 
و ۷۰۰ مترمربع و ظرفیت تولید یک هزار متر مکعب 
آب برای آبیاری فضای سبز یکی از طرح هایی بود که با 
۲۵۰ میلیارد ریال از محل اعتبارات شهرداری کرج بهره 
برداری شد.   همچنین خط اتوبوس تندرو خیابان شهید 
بهشتی کرج به طول ۱۵ کیلومتر با ۱۸ ایستگاه و ۱۶ 
دوربین نظارتی به ظرفیت اسمی جابه جایی ۲۰ هزار 
مسافر با حضور وزیر کشور گشایش یافت.  پروژه ادامه 
بلوار ناصربخت کرج به طول یک کیلومتر، با ۳۴۰ میلیارد 
ریال اعتبار با هدف روان سازی ترافیک در هسته مرکزی و 

شمال غربی کرج نیز مورد بهره برداری قرار گرفت.

شهردارکلانشهرکرج :

پروژه های کنونی شهرداری کرج
 برایند مطالباتِ چند دهه ای شهروندان است

ترکمانی: مدیرعامل شرکت گاز استان مرکزی از ارسال 
دومیلیون و چهار هزار و ۴۴9 پیامک مصرف بهینه به 
مشترکان گاز طبیعی در استان مرکزی طی سال ۱۴۰۲ 
خبر داد.مهدی کمال آبادی فراهانی با بیان اینکه این 
پیامک ها طی سال گذشته و در ۳ نوبت برای مشترکین 
ارسال شده است، افزود :  همچنین  ۲۶۱ هزارو ۳۴ پیامک 
هشدار به مشترکین بد مصرف گاز طبیعی طی بازه زمانی 

ذکر شده، ارسال شده است .
وی تصریح کرد:  پیامک های بدمصرفی  طی ۱۰ نوبت 
و برای چند مرتبه به مشترکینی که مصرف گاز آن ها 

در پلکان های ۸ تا ۱۲ قرار گرفته بود، ارسال شده است.
مدیرعامل شرکت گاز استان مرکزی  هدف از ارسال این 

پیامک ها را نهادینه  سازی فرهنگ مصرف بهینه انرژی 
عنوان کرد و  افزود: اطلاع  رسانی سیاست های تشویقی 
و بازدارنده دولت در جهت مدیریت مصرف گاز طبیعی 
و یادآوری نکات ایمنی استفاده از وسایل گرمایشی از 
دیگر مضامین پیامک های ارسال به مشترکان گاز طبیعی 

است.
  مدیرعامل شرکت گاز استان مرکزی در پایان با بیان 
اینکه همراهی شهروندان با سیاست های شرکت ملی گاز 
ایران از اهمیت بالایی برخوردار است، خاطرنشان کرد: 
درصورتی که مردم عزیز از سختی استخراج گاز طبیعی، 
پالایش و ارزش واقعی آن آگاه شوند، یقیناً در قبال این 
نعمت خدادادی احساس مسئولیت بیشتری خواهند کرد.

مدیرعامل شرکت گاز استان مرکزی خبرداد:

ارسال بیش از دو میلیون پیامک مصرف بهینه گاز به مشترکان 
استان مرکزی

و  راه  کل  اداره  راه های  ساخت  بر  نظارت  اداره  رئیس 
شهرسازی استان بوشهر گفت: قطعات ۱۲ و ۱۳ بزرگراه 
دیر- بوشهر به طول ۲۵کیلومتر با ۷۰ درصد پیشرفت 

فیزیکی در دست اجرا و فعال است. 
به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی از بوشهر، 
بر ساخت  نظارت  اداره  بروزه رئیس  ابوالفضل  مهندس 
راه های اداره کل راه و شهرسازی استان بوشهر در بازدید 
از پروژه های بزرگراه دیر- بوشهر، بهسازی محور خورموج-

لاورشرقی، پل رودخانه باهوش و بزرگراه اهرم- برازجان 
اظهار کرد:   قطعات ۱۲ و ۱۳ بزرگراه دیر- بوشهر به 
طول ۲۵کیلومتر بوده که تاکنون ۱۳.۸ کیلومتر از مسیر 
آسفالت و مابقی مسیر در لایه های روسازی قرار داشته و 
پروژه با ۷۰درصد پیشرفت فیزیکی در دست اجرا و فعال 
است.وی افزود: قیر مورد نیاز پروژه جهت آسفالت مسیر 
تا محور فرعی باشی-خورموج تامین شده و طی روزهای 
آتی و پس از اتمام سطح لایه اساس، حدود ۱۸۰۰ متر از 

مسیر، ادامه اجرای آسفالت انجام می شود.

بهسازی محور خورموج- پروژه  از  بازدید  از  بروزه پس 
قراردادی  تعهدات  به  توجه  با  کرد:  بیان  لاورشرقی 
پیمانکار در پروژه، ۲کیلومتر از مسیر اتمام یافته و طی 
توافقات صورت گرفته با اداره کل راهداری و حمل و نقل 
جاده ای استان، آسفالت آن انجام گردیده است و با برنامه 
ریزی صورت گرفته هم اکنون ۱۲۰۰ متر از یک باند در 
درون روستای لاور شرقی آماده اجرای آسفالت بوده که 
هماهنگی لازم در این خصوص با اداره کل راهداری و 

حمل و نقل جاده ای استان صورت پذیرفته است.  
وی اضافه کرد: با اقدامات و برنامه ریزی صورت گرفته 
طی چند روز آینده طول آماده آسفالت در محدوده روستا 
به ۱۶۰۰ متر افزایش می یابد و در این زمینه چالش های 
پیش رو جهت اجرای باند دوم نیز مورد بررسی و برنامه 
ریزی قرار گرفت.  رئیس اداره نظارت بر ساخت راه ها راه 
و شهرسازی استان بوشهر افزود: در حال حاضر اقدامات 
پروژه در محدوده درون روستا در سطح لایه روسازی و 
همچنین بخش ۲۰۰متری ترانشه برداری با سرعت در 

حال انجام است.بروزه در خصوص بازدید از پروژه احداث 
پل رودخانه باهوش اهرم گفت: آرماتوربندی یک دستگاه 
فونداسیون یکی از پایه های پل به همراه آرماتوربندی کوله 
پل انجام گردیده و پیمانکار در حال آماده کردن ایستگاه 

بتن ساز جهت شروع عملیات بتن ریزی پروژه می باشد.
بروزه در ادامه بازدید از محور اهرم - برازجان گفت: محور 
اهرم-برازجان به طول ۵۴ کیلومتر است که ۲۲ کیلومتر 
از این مسیر در دولت رئیس جمهور شهید با تخصیص 
اعتبارات مصوبات سفر به استان بوشهر به بهره برداری 

رسید. 
وی افزود: در حال حاضر نیز در دو جبهه از مسیر در 
محدوده روستای سمل و در محدوده روستای ابوالفیروز تا 
سرکره عملیات اجرایی شامل تکمیل ابنیه فنی و عملیات 
زیرسازی در حال انجام است که امید است با تخصیص 
اعتبارات مورد نیاز به پروژه شاهد افزایش طول دو بانده 
شدن این بزرگراه واقع در کریدور بزرگراهی نوار ساحلی 

جنوب کشور باشیم.

رئیس اداره نظارت بر ساخت راه های اداره کل راه و شهرسازی استان بوشهر :

قطعات ۱۲ و ۱۳ بزرگراه دیر -بوشهر ۷۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارد 

و طی کردن  قیرپاشی  آغاز عملیات  از  بوشهر  شهردار 
بازگشایی گذر  آخرین مراحل اجرایی، برای آسفالت و 
)حدفاصل  کشاورزی  جهاد  تحقیقات  مرکز  به  موسوم 
پارک دانشجو تا بیمارستان تامین اجتماعی( خبر داد.

حسین حیدری با اشاره به اینکه تاکنون عملیات زیرسازی، 
ایجاد بلوار وسط، جدول  کشی و دیوارکشی و... با نظارت 
معاونت عمرانی شهرداری به مراحل پایانی رسیده است، 
افزود: طی روزهای اخیر قیرپاشی بخشی از گذر انجام شده 

و به زودی بعد از پایان عملیات قیرپاشی، آسفالت این معبر 
انجام می شود.

حیدری با تاکید بر نقش موثر این گذر در کاهش ترافیک 
دانشجو  پارک  از  گذر جدید  ایجاد  شد:  یادآور  منطقه 
دیرین  خواسته های  از  اجتماعی  تامین  بیمارستان  به 
همشهریان بوشهری به ویژه شهروندان محلات جنوبی 
بوده که بعد از حل و فصل مشکلات و معارضات موجود، 

به زودی به بهره برداری خواهد رسید. 

شهردار بوشهر :

پروژه »گذر مرکز تحقیقات« به مراحل 
پایانی رسید 

راه اندازی فرودگاه کلاله، مطالبه ساکنان 
شرق گلستان از دولت چهاردهم

سال  دوم  نیمه  از  که  کلاله  فرودگاه  از  هوایی  سفرهای  انجام 
۱۳9۶ به دلایل مختلف از جمله استقبال کم مسافران، متنوع 
نبودن مقاصد و ساعات پروازی و نداشتن جایگاه سوخت تعطیل 
شده بود، مطالبه مردم و مسئولان استان گلستان بویژه ساکنان 
از دولت چهاردهم است و آنان خواستار استفاده  نواحی شرقی 
این ظرفیت مهم حمل و نقلی هستند.فرودگاه کلاله  از  بهینه 
از وابستگان رژیم  برای استفاده اختصاصی یکی  سال ۱۳۵۰ و 
طاغوت و نیز سمپاشی زمین های کشاورزی تصرف شده وی در 
زمینی به مساحت ۳۱۵ هکتار تاسیس شده بود و تا اوائل دهه 
۷۰ همچنان کاربری سمپاشی داشت.مسئولان برای استفاده بهینه 
از این فرودگاه در سال ۱۳۷۴ بار نخستین بار با صرف هزینه های 
میلیاردی، اقدام به برقراری پرواز مسافری از این فرودگاه کردند 
اما این پروازها دوام نیاورد و پس از چندماه به دلیل نبود استقبال 
مسافران و متنوع نبودن مقاصد پروازی متوقف شد.سال ۱۳9۱ 
برای دومین بار فوردگاه کلاله باحضور رئیس جمهور وقت و با هدف 
استفاده مسافری در مسیر تهران - کلاله )هفته ای دو پرواز رفت 
و برگشت( بازگشایی شد اما بازهم به سبب همان دلایل پس از 
مدتی کوتاهی این پروازها متوقف شدند.فرودگاه کلاله پس از وقفه 
چهار ساله و برای بار سوم سال ۱۳9۵ راه اندازی شد اما با وجود 
کاهش ۵۰ درصدی قیمت بلیط و برخی حمایت های دیگر، باز هم 
به دلیل استقبال کم رنگ مسافران و متنوع نبودن مقاصد پروازی 
در کمتر از ۲ ماه از آغاز فعالیت، با توقف پرواز ایرلاین ها، تعطیل 
شد.برای چهارمین و آخرین بار پرواز از این فرودگاه مرداد ۱۳9۶ 
از سر گرفته شد اما باز هم پس از چندماه فعالیت به همان دلایل 
و البته دلیل مهم دیگر یعنی نبود جایگاه سوخت به سرنوشت ادوار 
گذشته گرفتار و از آن تاریخ به بعد فعالیت مسافری این فرودگاه 
متوقف شد.برای احداث جایگاه سوخت فرودگاه کلاله پیگیری های 
زیاد و مکرری از سوی مسئولان محلی، استانی و نماینده مردم 
شرق گلستان در دور یازدهم مجلس شورای اسلامی انجام شد 
و باوجود وعده مسئولان متولی و دولت دوازدهم برای برطرف 
کردن این نقص اما هیچ اقدامی برای احداث این پروژه نشد.با روی 
کارآمدن دولت سیزدهم و پیگیری دوباره مسئولان محلی، استانی 
و نماینده مردم منطقه در مجلس، احداث جایگاه سوخت فرودگاه 
کلاله مورد تایید دولت انقلابی و جهادی شهید آیت الله رئیسی قرار 
گرفت و در سفر دور نخست هیات دولت به استان گلستان در ۱۳ 
اسفند ۱۴۰۰ برای انجام آن ۴۵۰ میلیارد ریال اعتبار پیش بینی 
شد.مطابق مصوبه سفر استانی دولت به گلستان، اعتبار پیش بینی 
شده برای این پروژه باید توسط ۲ دستگاه متولی یعنی شرکت 
فرودگاه های کشور )۲۵۰ میلیارد ریال( و شرکت پخش فراورده های 
نفتی ایران )۲۰ میلیارد ریال( تامین و هزینه شود.۶ ماه پس از این 
مصوبه و در ۶ شهریور ۱۴۰۱ و گرامیداشت هفته دولت، عملیات 
اجرایی ساخت جایگاه سوخت فرودگاه کلاله در زمینی به مساحت 
سه هزار و ۶۰۰ مترمربع و باحضور استاندار گلستان، مدیرکل 
فرودگاه های استان، فرماندار، ائمه جمعه و مدیران این شهرستان و 
نیز نماینده مردم مینودشت، گالیکش، کلاله و مراوه تپه در مجلس 
آغاز شد.علی متانت مدیرکل فرودگاه های گلستان در این مراسم 
بابیان اینکه ۲۵۰ میلیارد ریال از هزینه ساخت این پروژه توسط 
شرکت فرودگاه های کشور و ۲۰۰ میلیارد ریال دیگر آن توسط 
وزارت نفت تامین خواهد شد، گفته بود که جایگاه سوخت فرودگاه 
کلاله شامل ابنیه، سایبان، واحدهای سوخت رسان و ۲ مخزن 9۰ 
هزار لیتری است که تلاش می کنیم در کمترین زمان ممکن آنرا 
احداث کرده و به بهره برداری برسانیم.باوجود برگزاری مراسم آغاز 
ساخت این پروژه خبری از عملیات اجرای آن نبود تا اینکه سوم 
مرداد ۱۴۰۲ و در دیدار استاندار گلستان و مجمع نمایندگان این 
استان در مجلس شورای اسلامی با »مهرداد بذرپاش« وزیر راه و 
شهرسازی، این عضو هیات دولت برلزوم تسریع در احداث جایگاه 
سوخت فرودگاه کلاله تاکید کرد.متعاقب این دستور و در سفر دور 
دوم شهید آیت الله رئیس جمهور و برخی اعضای هیات دولت به 
گلستان در ۳۰ آذر ۱۴۰۲، یکبار دیگر و اینبار باحضور »احمد 
وحیدی« وزیر کشور، مراسم آغاز عملیات اجرایی احداث جایگاه 
سوخت فرودگاه شهدای کلاله با اعتبار هزار و ۸۰ میلیارد ریال 
برگزار و امیدها را برای اجرایی شدن این پروژه مهم در دل اهالی 
منطقه شرق این استان شمالی زنده کرد.وقوع حادثه ناگوار و غم 
انگیز سقوط بالگرد رئیس جمهور و هیات همراه در عصر یکشنبه 
۳۰ اردیبهشت ۱۴۰۳ در مسیر بازگشت از مراسم افتتاح سد »قیز 
قلعه سی« به سمت شهر تبریز، در منطقه ورزقان استان آذربایجان 
شرقی، سرنوشت احداث جایگاه سوخت فرودگاه کلاله را به دولت 
چهاردهم و رئیس جدید آن موکول کرد.برخی مردم و فعالان 
اقتصادی و اجتماعی شرق استان گلستان معتقدند احداث جایگاه 
سوخت فرودگاه کلاله نقش مهمی در توسعه اقتصادی و ایجاد 
اشتغال منطقه و نیز انجام سفرهای ایمن و آسان به اقصی نقاط 
ایران خواهد داشت.آنان به ایرنا گفتند: اهتمام به اجرای مصوبه 
و  کلاله  فرودگاه  سوخت  جایگاه  احداث  برای  سیزدهم  دولت 
برقراری دوباره پروازهای آن با برقراری پروازهای متنوع و منظم از 
سوی دولت چهاردهم و رئیس آن، پاسخ خوبی به زحمات دولت 
مردمی و انقلابی شهید آیت الله رئیسی خواهد بود.به اعتقاد مردم 
و فعالان اقتصادی و اجتماعی شرق گلستان، استفاده نکردن از 
ظرفیت فرودگاه کلاله سبب هدر رفت میلیاردها ریال هزینه انجام 
شده برای ایجاد زیرساخت های پروازی و فرسودگی تجهیزات آن 
خواهد شد.نماینده مردم مینودشت، گالیکش، کلاله و مراوه تپه در 
مجلس یازدهم نیز به تشریح دلایل تاخیر در ساخت جایگاه سوخت 
فرودگاه شهدای کلاله پرداخت و بیان کرد: اجرای این پروژه مورد 
تاکید و اهتمام ویژه شهید آیت الله رئیسی بود که در مصوبات سفر 

دور نخست هیات دولت به این استان قرار گرفت.
رضا آریانپور افزود: نبود جایگاه سوخت در فرودگاه کلاله که ۳۰۰ 
هکتار از بهترین زمین های کشاورزی منطقه در اختیار آن قرار 
دارد سبب شده تا در سال های گذشته و باوجود برقراری برخی 
پروازهای موقتی در آن مورد استقبال »ایر لاین ها« قرار نگیرد.

وی ادامه داد: با روی کارآمدن دولت انقلاب و جهادی سیزدهم 
و رویکرد ویژه شهید آیت الله رئیسی به مناطق محروم و تکمیل 
پروژه های نیمه تمام، با پیگیری های استاندار گلستان از طریق نهاد 
ریاست جمهوری، موضوع احداث جایگاه سوخت فرودگاه کلاله در 
سفر استانی دولت تصویب شد و برای تحقق آن ۴۵۰ میلیارد ریال 
اعتبار مصوب گردید.نماینده مردم شرق گلستان در مجلس یازدهم 
گفت: قرار شد این پروژه با تامین منابع مالی شرکت فرودگاه های 
ایران و شرکت پخش فراورده های نفتی اجرا شود اما این ۲ شرکت 
با وارد کردن برخی ابهامات از جمله اینکه کدام شرکت مجری و 
کدام ناظر باشد و نیز نحوه انتقال بودجه آن که مورد تایید دیوان 
محاسبات قرار گیرد، در اجرای طرح سنگ اندازی کردند.وی افزود: 
برای رفع این ابهامات سه تفاهم نامه جداگانه باحضور مقامات ۲ 
نظارتی  معاون  نفتی،  فرآورده های  پخش  و  فرودگاه ها  شرکت 
مجلس، معاون فنی دیوان محاسبات و معاون برنامه ریزی وزیر نفت 
امضا شد و اعتبار اولیه پیش بینی شده هم به افزون بر هزار میلیارد 
ریال افزایش یافت.آریانپور ادامه داد: برای احداث جایگاه سوخت 
فرودگاه کلاله ۲ بار مناقصه برگزار شد اما شرکت های پیمانکار 
چنین پروژه هایی که در کشور محدود هستند، هزینه هزار میلیارد 
ریالی اجرا پروژه را به بیش از ۲ برابر افزایش دادند که مورد قبول 

دستگاه مجری قرار نگرفت و مناقصه ها باطل شد.

پلیس فتا همدان: 
"لینک های آلوده" همچنان قربانی 

می گیرند
همدان-خبرنگار پیشرو: رییس پلیس فضای تولید و تبادل 
اطلاعات فرماندهی انتظامی استان همدان درباره افزایش 
سوء استفاده مجرمان سایبری از شهروندان زودباور از طریق 
لینک های آلوده و اقداماتی نظیر فیشینگ و کلاهبرداری 
آنلاین هشدار داد و گفت: این لینک ها همچنان قربانی 
روزهای  اظهارکرد:  زارعی  محمدباقر  گیرند.سرهنگ  می 
و  هک  زمینه  در  تشکیلی  پرونده های  تعداد  گذشته 
دسترسی غیرمجاز در استان افزایش داشته است و در این 
مدت کاربران بسیاری قربانی این موضوع شده اند.وی افزود: 
شیادان اینترنتی ترفندهای مختلفی برای انجام اقدامات 
مجرمانه خود دارند، در یکی از روش هایی که این روزها به 
رغم این همه هشدار به شهروندان بیشتر شایع شده تبلیغات 
و ارسال پیامک حاوی لینک آلوده با عناوینی نظیر »دریافت 
کالابرگ«، »ابلاغیات قضایی«، »ثبت نام سود سهام عدالت« 
»یارانه معیشتی« به مردم برای دسترسی غیرمجاز به گوشی 
تلفن فریب خوردگان و برداشت غیر مجاز پول از حساب 
آنان است.رییس پلیس فتا همدان اضافه کرد: برخی مواقع 
با ارسال لینک های آلوده، به اطلاعات خصوصی شهروندان 
دسترسی پیدا کرده و از این طریق دست به اخاذی از آنان 
می زنند.سرهنگ زارعی گفت: ارسال و دریافت این پیامک ها 
در همه پیام رسان ها اعم از بومی و غیر بومی، گروه ها و 
کانال هایی که شهروندان در آن عضویت دارند امکان پذیر 
است.وی گفت: ممکن است ارسال این پیامک ها از طریق 
یا ناخواسته در  دوستان و آشنایان باشد و آنان خواسته 
چنین دام های سایبری افتاده باشند.رییس پلیس فضای 
تولید و تبادل اطلاعات فرماندهی انتظامی استان همدان 
اظهار کرد: چنانچه مبلغ ناچیز درخواست شده از طریق 
لینک ارسالی پرداخت شود مجرمان سایبری با یک بدافزار 
و شگردهایی خاص، اطلاعات بانکی متقاضیان را به سرقت 
برده و از حساب های بانکی افراد برداشت های غیرمجاز انجام 
می دهند.سرهنگ زارعی به مردم به خصوص کاربران فضای 
مجازی و دارندگان تلفن های همراه هوشمند هشدار داد 
که در صورت مواجهه با این گونه پیامک های مشکوک که 
مشخصه اصلی تمامی آنها ارسال از طریق سرشماره های 
نامرتبط است، به آن  یا پنل های پیامکی  تلفن شخصی 
توجهی نکرده و از باز کردن لینک موجود در آن خودداری و 
این گونه موارد را به شماره تلفن ۰9۶۳۸۰ مرکز فوریت های 

سایبری پلیس فتا اعلام کنند.

  مدیرکل ثبت اسناد و املاک یزد گفت: همزمان با سراسر کشور و بر اساس 
اموال  رسمی  ثبت  به  الزام  قانون  نظام،  مصلحت  تشخیص  مجمع  مصوبه 
غیرمنقول در این استان آغاز شد. "مهدی اقبال" به مناسبت هفته قوه قضائیه در 
نشستی با خبرنگاران افزود: بر اساس قانون الزام به ثبت رسمی اموال غیرمنقول، 
مشاوران املاک و بنگاه های معاملاتی دیگر حق تنظیم سند ندارند.وی ادامه 
داد: قانون الزام به ثبت رسمی معاملات اموال غیرمنقول ۲۶ اردیبهشت ۱۴۰۳ 
از سوی مجمع تشخیص مصلحت نظام موافق تشخیص داده شد و به رئیس 
مجلس شورای اسلامی ابلاغ در استان اجرایی شد.این مسئول بیان کرد: هدف 
اصلی در تصویب و اجرای طرح، ساماندهی نقل و انتقال اسناد عادی است که 
برابر ماده یک این قانون پس از راه اندازی سامانه ای که سازمان ثبت اسناد مدنظر 
دارد هرگونه نقل و انتقال در املاک اموال غیرمنقول باید به صورت رسمی و از 

طریق دفاتر اسناد رسمی انجام شود.
اقبال بیان کرد: ساماندهی مشاوران املاک و همچنین رفع موانع و تسهیل صدور 
اسناد که در برخی از املاک از جمله اراضی کشاورزی محدودیت ها و موانع 
قانونی وجود داشت که در این قانون به آن اشاره و آن موانع برای صدور اسناد 

برداشته شد.مدیرکل ثبت اسناد و املاک یزد گفت: در بحث اجرای قانون الزام، 
مردم و مالکان می توانند برای تسریع در امور و کاهش هزینه ها، جهت ثبت نام 
قانون تعیین تکلیف و دریافت سند کاداستری به جای مراجعه به کافی نت ها از 
طریق دفاتر اسناد رسمی و کمترین هزینه اقدام کنند.اقبال در ادامه با اشاره به 
وجود ۲۴ هزار و ۵۰۰ موقوفه بدون سند در استان افزود: برای حل مشکل این 
موقوفات نیازمند فرهنگ سازی وقف و یک کار جهادی فارغ از وظایف تکلیفی 
سازمانی هستیم.وی تاکید کرد: باید تلاش کنیم با اقدامات جهادی و انقلابی در 
راستای صدور اسناد موقوفات به صورت ویژه گام برداریم که در این خصوص 
فعالیت های قابل توجه ای در واحدهای ثبتی در خصوص مستندسازی و صدور 
برخی اماکن خاص و مهم مذهبی و موقوفات شاخص انجام شده است.وی با 

بیان اینکه هنوز حدود ۶۰ درصد موقوفات استان فاقد سند است به اهمیت 
موضوع اشاره و گفت: برای مستند سازی و سند دار کردن موقوفات با همکاری 
مردم و مسئولان به دنبال حل همیشگی مشکل هستیم.وی گفت: مستند سازی 
قنوات و همچنین رودخانه ها از دیگر برنامه های مهمی است که در استان شروع 
شده و همچنان به دلیل اهمیت موضوع با قوت ادامه دارد.این مسئول بیان کرد: 
مشکل اراضی و املاک شهر حمیدیا و برخی نقاط شهر یزد در خصوص خرید 
سهام از افراد برای دریافت سند مالکیت زمانی قابل حل است که یک مالک در 
زمان خرید سهم، سند دریافت کند تا مشکل مالک و خریدار بعدی حل شود.

اقبال تاکید کرد: تا سال های قبل سند کاداستری برای قنوات صادر نمی شد و در 
راستای حمایت و حفظ قنوات از سال قبل کار مستندنگاری، نقشه برداری های 
لازم برای صدور اسناد کاداستری قنوات در سطح استان یزد آغاز شد و نخستین 

سند کاداستری قدیمی ترین قنات جهان در زارچ صادر شده است.
بنگاه های معاملاتی با تصویب قانون الزام به ثبت رسمی معاملات حق تنظیم 
سند ندارند.هفته قوه قضائیه از اول تیرماه آغاز شد و استان یزد یک میلیون و 

۲۵۰ هزار نفر جمعیت دارد.

قانون الزام به ثبت رسمی
 اموال غیرمنقول در یزد آغاز شد

معاون خدمات بیمه ای بانک کشاورزی گیلان :
۲۲ هزار برنجکار گیلان محصول 

خود را بیمه کردند
عموئی:  معاون خدمات بیمه ای بانک کشاورزی گیلان با 
اشاره به تمدید مهلت بیمه زراعت برنج گفت: تاکنون ۲۲ 
هزار و ۶۰۰ شالیکار در استان زمین های شالیزاری خود 
را تحت پوشش صندوق بیمه کشاورزی قرار دادند.پیمان 
عبداللهی فر  اظهار کرد: این تعداد از برنجکاران گیلانی با 
خرید بیمه نامه از صندوق بیمه محصولات کشاورزی ۱۸ 
از زمین های شالیزاری خود را بیمه  هزار و ۳۰۰ هکتار 
کردند.وی با اشاره به تمدید مهلت بیمه این محصول تا 
دهم تیرماه جاری اضافه کرد: شالیکاران گیلانی می توانند 
برای خرید بیمه نامه تمهیدات و تخفیفات تا ۴۰ درصد به 
شعب بانک کشاورزی، نمایندگی بیمه و مراکز منتخب 
جهاد کشاورزی سراسر استان مراجعه کنند.عبداللهی فر 
درباره تمهیدات ویژه خرید بیمه نامه محصولات کشاورزی 
بیان کرد: برای هر یک از موضوعات اعم از اجرای طرح 
تجهیز و یکپارچه سازی اراضی زراعی، تولید محصول برنج 
سالم با روش مدیریت تلفیقی ICM کشت ارقام معرفی 
شده از سوی موسسه تحقیقات برنج، پرداخت کنندگان 
زکات، بسیجیان فعال، ایثارگران، کشاورزان نمونه و آزمون 
شده است.وی  گرفته  نظر  در  تمهیدات  و  تخفیف  خاک 
اظهار کرد: در اجرای قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت نیز برای خرید بیمه نامه کشاورزان دارای ۳ فرزند 
و بالاتر )فرزند سوم متولد ۱۴۰۰ و به بعد( تخفیف تعیین 
شده است ضمن اینکه برای بیمه گروهی با حداقل ۳۰۰ 
کشاورز نیز تخفیف تعلق می گیرد.معاون خدمات بیمه ای 
بانک کشاورزی گیلان با بیان اینکه تاکنون ۴۰ هزار و ۲۰۰ 
کشاورز در استان محصولات خود را بیمه کردند، ادامه داد: 
خرید بیمه نامه برای سایر محصولات دامی، شیلاتی و زنبور 
عسل بدون توقف ادامه دارد.نشاء برنج در ۲۳۸ هزار هکتار 
زمین های شالیزاری گیلان انجام شد، نشاء برنج در ۲۰۲ 
هزار هکتار از شالیزارهای گیلان به روش مکانیزه و در ۳۶ 
هزار هکتار به شیوه سنتی انجام شده است.بر اساس آخرین 
آمارها، گیلان دارای ۳۱۴ هزار هکتار اراضی زراعی و باغی 
است و ۳۱۷ هزار نفر از مردم استان در بخش کشاورزی 
مشغول به فعالیتند، برنج، چای، زیتون، پیله ابریشم، بادام 
محصولات  عمده ترین  مرکبات  و  فندق  زیتون،  زمینی، 

کشاورزی استان به شمار می رود.
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ابوالحسن عالی در دیدار با نمازگزاران مسجد امیرالمومنین 
)ع( شهر بوشهر گفت : در سفر نخست شهید جمهور به 
استان بوشهر در مهرماه سال ۱۴۰۰ یکی از مسائل مورد 
پیگیری وی اقدامات و نیازهای حوزه آبرسانی استان بود 
که شهید رئیسی در این زمینه منشاء خدمات فراوانی شد .

وی بیان کرد : استان بوشهر در شروع کار دولت سیزدهم 
سه آب شیرین کن با ظرفیت ۳۵ هزار مترمکعب در اختیار 
داشت که امروز این شمار اکنون به ۱۱ آب شیرین کن با 

ظرفیت بیش از ۱۰۰ هزار مترمکعب رسیده است .
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر تصریح کرد 
: در استان بوشهر ظرف چند سال اخیر بهبودی نسبی در 
وضعیت تأمین آب شرب ایجاد شده و با اتمام پروژه های در 
دست احداث وضعیتی بسیار مطلوبی در تأمین آب پایدار 
هم استانی ها ایجاد خواهد شد .عالی ادامه داد : بخشی از 
مشکلات کمبود آب نیز نتیجه مصرف بی رویه است که 

انتظار می رود مشترکان برای کاهش مصرف اهتمام جدی 
داشته باشند ،  چرا که این مهم به تقویت پایداری آب استان 
کمک وافری می کند .وی اضافه کرد : دولت سیزدهم در 
حوزه مسکن ، درمان و آموزش نیز خدمات قابل توجهی 
برای مردم استان بوشهر داشته که این پروژه ها به افزایش 

سطح رفاه هم استانی ها کمک شایانی کرده است .
عالی ادامه داد : در حوزه تولید برق نیز با اجرا فازهای دو 
و سه نیروگاه اتمی بوشهر ظرفیت تولید برق استان بوشهر 
از این محل به سه هزار مگاوات افزوده خواهد شد که این 
به معنی خودکفایی استان برای تأمین برق مورد نیاز خود 
است .وی بیان کرد : دولت مردمی شهید رئیسی در طرح 
جوانی جمعیت و افزایش سهم اشتغال بومی ها در صنایع 
جنوب دستاوردهایی ماندگار برای استان بر جا گذاشته 
است .عالی افزود : دولت در مسیر مهار تورم دشواری های 
زیادی داشت زیرا در آغاز استقرار یکهزار میلیارد تومان 

بدهی داشت و این موضوع در کنار سختی های فراروی 
فروش نفت ، مسیر سختی در پیش دولت قرار داده بود .

وی بیان کرد : با این حال دولت سیزدهم دستاوردهای 
خوبی در این حوزه داشت و بدون تردید با تداوم این مسیر 
اقدامات دولت مردمی  نتیجه  ظرف چند سال پیش رو 

شهید رئیسی در کشور نمایان خواهد شد .
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر تصریح کرد 
: شهید آیت الله رئیسی انسانی صادق در گفتار خود بود و 
همچنین خادم ملت بودن و تابعیت از فرامین رهبر معظم 

انقلاب از ویژگی های برجسته وی بود .
وی افزود : در جای جای مشکلات و مسائلی که دولت 
سیزدهم به ارث برده بود در مرحله نخست از خودگذشتگی 

و حفظ یکپارچگی را در اولویت کار خود قرار داده بود .
عالی در پایان شهروندان هم استانی را به حضور گسترده و 

حماسی در انتخابات هشتم تیرماه دعوت کرد .

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر :

۱۴۰ هزار مترمکعب به ظرفیت تولید آب شرب بوشهر افزوده می شود 
 *دعوت مدیرعامل شرکت آبفا استان بوشهر به حضور گسترده هم استانی ها در انتخابات 

گفت:  بوشهر  استان  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل 
رهبانیت و انزوا در مکتب فکری ما جایی ندارد و تمام اصول 
و ساختاری که در جامعه وجود دارد غالبا انسان را به سمت 

جماعت و نقش آفرینی در اجتماع سوق می دهد. 
  به گزارش روابط عمومی اداره کل فرهنگ استان بوشهر، 
تفاهمنامه  امضا  آیین  در  امروز  صبح  افروغ  عبدالرحیم 
زندان  کل  اداره  با  استان  فرهنگ  کل  اداره  همکاری 
های استان بوشهرگفت: نقش و جایگاه انسان نسبت به 
رخدادهای اجتماعی از جمله انتخابات ، حضور همیشه در 
صحنه و نقش آفرینی با طراز انسانیت و حاکمیت می باشد.

مدیرکل فرهنگ استان بوشهر افزود: مشارکت و حرکت 
جمعی و اجتماعی در راستای تحقق هر رویداد با طراز و 
معیار انسایت و حاکمیت قطعا برکات  خود را نشان خواهد 

داد و می تواند به مردم و جامعه کمک کند.
وی  در ادامه با اشاره به اهمیت روز غدیر به عنوان مهمترین 
روز برای شیعیان، گفت: در چارچوب ذهنی ما شیعیان 
فلسفه غدیر به عنوان تفاوت اصلی این روز با دیگر مسائل و 
مناسبت ها است. امام صادق)ع( سه بار قسم می خورد که ما 
روزی مهمتر از غدیر نداریم .افروغ تصریح کرد: مبنای غدیر، 
تداوم حکومت، شکل گیری ولایت و مسیر زعامت مکتب 
توحیدی تا آخرالزمان است و انسان باید حرکت کند تا به 
سرمنزل مقصود برسد.وی یادآور شد: انسان به عنوان آفریده 
الهی و اشرف مخلوقات می تواند صاحب عزت و کرامت و 
جایگاه ویژه باششد و هم می تواند در قعر ناهنجاری ها قرار 
بگیرد و به نسبتی که با این موضوع ارتباط برقرار کنیم می 

توانیم آینده زندگی خودمان را ترسیم نماییم.

مدیرکل فرهنگ استان بوشهر: 

رهبانیت و انزوا در مکتب فکری ما جایی ندارد
*نقش آفرینی انسان در اجتماع عامل نجات از گرفتاری ها خواهد بود 

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری خوزستان گفت: ۳۰ 
هزار هکتار اراضی موقوفه و ملی با درجه کیفیت سه و چهار 
در شهرهای مختلف خوزستان به زراعت چوب اختصاص 

می یابد
.به گزارش روابط عمومی اداره منابع طبیعی و آبخیزداری 
دزفول، سید جمال موسویان در حاشیه بازدید مشترک با 
مدیرکل اوقاف و امور خیریه خوزستان از زمین های مستعد 
موقوفه ای دزفول برای اجرای زارعت چوب افزود: یک هزار 
شغل با اجرای این طرح بزرگ در خوزستان ایجاد می شود.

وی ادامه داد: بهره گیری از زمین های مستعد موقوفی و 
ملی برای توسعه زارعت چوب، با کار مشترک اداره کل 
منابع طبیعی و اداره کل اوقاف خوزستان در دستور کار قرار 
گرفته است.موسویان با بیان اینکه مقدمه اجرای این طرح 

و نهال مورد نیاز تامین شده است، گفت: کار آماده سازی 
عرصه و بستر سازی در شهرستان های امیدیه، ماهشهر، 
دزفول،  شهرستان  در  و  شده  آغاز  رامهرمز  و  آغاجاری 
اندیمشک، بهبهان و هندیجان نیز عرصه مورد نیاز مکان 
یابی شده است و به زودی برای اجرای طرح در اختیار اداره 

کل اوقاف و امور خیریه به عنوان مجری قرار می گیرد.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری خوزستان اظهارکرد: ۲ 
هزار هکتار از اراضی ملی دزفول در گام نخست برای توسعه 

زراعت چوب اختصاص می یابد.
وی افزود: ۳۰ هزار هکتار اراضی موقوفه و ملی خوزستان با 
اجرای این طرح با مشارکت اداره کل اوقاف و امور خیریه 
و مردم محلی زیر کشت گونه های اقتصادی قرار می گیرد.

موسویان گفت: توسعه زنجیره ارزش چوب از جمله احداث 

کارخانه های تولید mdf)ام دی اف( و سایر صنایع جانبی 
در دستور کار این طرح مهم قرار گرفته است.مقام معظم 
رهبری ۱۱ اسفندماه سال گذشته ضمن تاکید بر کاشت 
یک میلیارد درخت در کشور عنوان کردند که هر ایرانی اگر 
سه درخت بکارد با توجه به جمعیت بیش از ۸۰ میلیون 
نفری ایران سالی ۲۵۰ میلیون درخت و در چهار سال یک 
میلیارد درخت کشت می شود.سهم خوزستان از پویش 
کاشت یک میلیارد درخت طی چهار سال ۱۲۰ میلیون 
نهال و سهم دزفول در این طرح ۱۱ میلیون و ۲۰۰ هزار 

اصله است.
۱۰ هزار هکتار زمین برای زراعت چوب در دزفول پهنه 
بندی و نقشه برداری شده و آب مورد نیاز این پهنه ها نیز 

تامین شده است.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری خوزستان :

۳۰ هزار هکتار اراضی ملی و موقوفه خوزستان به زراعت چوب اختصاص می یابد

معاون خدمات شهری شهردار منطقه دو کرمان، از اختصاص 
و تجهیز بیش از ۳۴ مکان در منطقه دو، به سازه های فلزی و 
سیمانی برای تبلیغات نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری، 
خبر داد. مهدی جلالی، با اشاره به اینکه این سازه ها در 
خیابان ها، میادین و معابر اصلی و فرعی منطقه دو شهری، 
جانمایی شده اند، اظهار داشت: تاکنون، برای انجام تبلیغات 
انتخاباتی، ۱۱ سازه سیمانی و ۲۳ داربست بنری درنقاط 
مختلف این منطقه، نصب  شده است.وی، هدف از نصب 

این سازه ها را یکپارچه سازی تبلیغات نامزدها و جلوگیری از 
نازیباسازی دیوارها و فضای شهری بیان کرد و گفت: ستادها 
و هواداران نامزدهای انتخاباتی باید برای حفظ زیبایی نمای 
بصری شهر کوشا باشند و همکاری کنند.جلالی، با بیان 
اینکه طبق قانون هرگونه دیوار نویسی ممنوع است، افزود: 
در  می شود  درخواست  کاندیداها  انتخاباتی  ستادهای  از 
مکان ها و فضاهای مجاز، تبلیغ کنند.وی با تاکید بر اینکه 
ایجاد فضاسازی اختصاصی با سازه های مختلف سیمانی و 

فلزی در سطح این منطقه برای آگاه سازی و اطلاع رسانی 
به شهروندان و ایجاد فضای انتخابات سالم و جلوگیری از 
بی نظمی و نازیبایی دیوارهای شهری صورت گرفته است، 
افزود: در صورت کمبود فضا، شهرداری این منطقه آماده 
همکاری بیشتر در این زمینه است.معاون خدمات شهری 
شهردار منطقه دو، رعایت نظافت شهر ازسوی هواداران 
نامزدهای انتخاباتی را الزامی دانست و تأکید کرد: نباید 

فضای شهری در ایام انتخابات، نازیبا و زشت شود.

معاون خدمات شهری شهردار منطقه دو کرمان خبر داد:

تجهیز ۳۴ مکان در منطقه دو به سازه های فلزی و سیمانی برای تبلیغات 
انتخابات ریاست جمهوری

مدیر ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی هنری 
مساجد استان زنجان:

۵۸ درصد کانون های مساجد استان 
زنجان در روستاها مستقر است

هماهنگی  ستاد  مدیر  پیشرو:   -خبرنگار  زنجان 
زنجان  استان  مساجد  هنری  فرهنگی  کانون های 
گفت: زنجان دارای ۴۱۴ باب کانون فرهنگی هنری 
مساجد است که بیش از ۴۲ درصد آنها در سطح 
فعالیت  استان  شهرها و ۵۸ درصد در روستاهای 
می کند. محسن اسلامی در نشست خبری، افزود: 
یک هزار و ۵۰۰ باب مسجد در استان زنجان فعال 
است که در ۴۱۴ باب از آنها، کانون های فرهنگی 
هنری دایر شده و ۳۸۹ باب از این کانونها به شکل 
عمومی و ۲۵ باب به صورت تخصصی ویژه خواهران 
فعالیت دارد.وی یادآور شد: ۱۷۳ باب از کانون های 
عمومی فرهنگی و هنری استان در شهرستان زنجان، 
۹۰ باب در خدابنده، ۳۱ باب در ابهر، ۲۳ باب در 
خرمدره، ۲۹ باب در طارم، ۲۴ باب در ماهنشان، 
۱۱ باب در سلطانیه و هشت باب در ایجرود واقع 
شده است.اسلامی اظهار داشت: بر اساس آخرین آمار 
۱۵ هزار و ۵۳۰ نفر عضو کانونهای فرهنگی هنری 
مساجد استان هستند که از این تعداد در شهرستان 
زنجان هشت هزار و ۲۷۵ نفر، شهرستان خدابنده سه 
هزار و ۴۳۶ نفر،  ابهر یک هزار و ۱۰۴ نفر،  خرمدره 
یک هزار و ۱۷۹ نفر،  طارم ۷۷۸ نفر،  ماهنشان ۲۴۲ 
عضو  نفر  سلطانیه ۴۰۸  و  نفر  ایجرود ۱۰۵  نفر، 
کانونهای فرهنگی هنری مساجد هستند.وی با اشاره 
به اجرای طرح " نشاط و تعالی مسجد و محله " 
خاطرنشان کرد: این طرح جزو ۶ طرح اصلی قرارگاه 
شهید آوینی زنجان و مسجد پایه و خانواده محور با 
رویکرد همزیستی مومنانه است.اسلامی گفت: طرح 
نشاط و تعالی مسجد و محله، خانواده بنیان و مسجد 
پایه است و با نگاه ایجابی و رویکرد نشاط اجتماعی 
در سطح محلات اجرا می شود.وی با اشاره به اهداف 
اجرای این طرح، گفت: ایجاد احساس هویت و تعلق 
به نوجوانان محله برای ساختن محیط زندگی بهتر، 
تقویت بنیه اعتقادی، اخلاقی و رفتاری با استفاده از 
ابزار هنر، بهره مندی از ظرفیت های مردمی برای 
ارتقا و حل مسایل فرهنگی و هنری، ایجاد نشاط، 
روحیه امید و خودباوری، آموزش و تولید آثار فاخر 
ترویج  و  آوینی  شهید  قرارگاه  دستورالعمل  طبق 
فرهنگ سالم و پرنشاط با اجرای برنامه های متنوع 
فرهنگی و هنری از جمله این اهداف است.اسلامی 
افزود: در اجرای این طرح ۶۰ باب کانون به طور 
مستقیم دخیل هستند و بیش از یک هزار و ۵۰۰ 
نفر تحت پوشش قرار خواهند گرفت که اولویت طرح 
نیز مناطق روستایی و کم برخوردار استان خواهد 
بود.وی با بیان اینکه ۹ محور برای این طرح پیش 
بینی شده است،اظهار داشت: قرآن و عترت، کتاب 
و کتابخوانی، مهارتی، تربیتی و اردویی، سرود، تئاتر، 
طرح  این  محورهای  کارآفرینی  و  ادبیات  رسانه، 
هستند که برون سپاری خواهد شد.اسلامی همچنین 
یکی از محورهای ستاد کانون های فرهنگی و هنری 
مساجد را موضوع اوقات فراغت ذکر کرد و گفت: 
برنامه های این اوقات از اول تیرماه تا ۱۵ شهریور 
اجرایی می شود.وی تصریح کرد: سال گذشته ۱۵۰ 
کانون فرهنگی هنری مساجد با مشارکت پنج هزار 
نفر برنامه های اوقات فراغت را اجرا کردند و بر اساس 
برنامه ریزی های انجام شده امسال نیز ۲۰۰ کانون با 
مشارکت هشت هزار نفر از اعضای آنها طی بازه زمانی 
بیان شده با ستاد همکاری خواهند داشت.اسلامی، 
شعار امسال اوقات فراغت را "مسجد، کانون و نشاط 
" بیان کرد و افزود: اهداف برنامه های اوقات فراغت 
امسال هم افزایی تشکیلاتی بین ارکان مساجد و کارِ 
بیشتر بر رویکرد تربیتی این طرح است که با حمایت 
های مالی و خدماتی اقتضائات بومی هر منطقه نیز 

پوشش داده خواهد شد. 

سرپرست دفتر امور روستایی و شوراهای 
استانداری:

تسهیلات خرید ماشین آلات
 به دهیاری های سیستان و 

بلوچستان اعطا شد
زائرمیری:  سرپرست دفتر امور روستایی و شوراهای 
استانداری سیستان و بلوچستان از اعطای ۱۰۵ فقره 
تسهیلات خرید ماشین آلات به دهیاری های استان 
به مناسبت روز دهیار خبر داد.ادهم کرد زابلی اظهار 
کرد: جلسه ای با حضور مدیر امور شعب پست بانک 
سیستان و بلوچستان برگزار شد و در خصوص برگزاری 
روز دهیار و اعطای تسهیلات ماشین آلات به دهیاری ها 
بحث و تبادل نظر شد.وی ادامه داد: گرامیداشت روز 
دهیار که با حضور مسوولان استانی و کشوری برگزار 
خواهد شد، ۱۰۵ دستگاه ماشین آلات از قبیل؛ بیل 
بکو، لودر، تراکتور و نیسان به دهیاری های سیستان و 
بلوچستان که متقاضی تسهیلات پست بانک بوده اند 
و  روستایی  امور  دفتر  تعلق خواهد گرفت.سرپرست 
شوراهای استانداری سیستان و بلوچستان بیان کرد: 
این تسهیلات برای نخستین بار در استان به دهیاری ها 
تعلق خواهد گرفت که این اتفاق موجب درآمدزایی و 
توسعه برای دهیاری های این منطقه خواهد شد.وی 
هماهنگی  در  مهمی  نقش  دهیاری ها   : کرد:  بیان 
دستگاه های اجرایی و پیگیری امور آنها و تسهیل فرآیند 
انجام امور در سطح محلی دارند و به نوعی الگو و نمادی 
موفق در عرصه مدیریت محلی محسوب می شوند.کرد 
اظهار کرد: سیستان و بلوچستان با سه هزار دهیاری 
رتبه نخست کشور را در تاسیس دهیاری داراست.۱۴ 

تیرماه روز دهیاری نامگذاری شده است.

سعیدی:  مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه 
از افزایش ۱۷۴ درصدی شناسایی انشعابات غیرمجاز در 
استان طی ۱۸ ماه گذشته خبر داد و گفت: طی این مدت 
تعداد ۶ هزار و ۵۵۸ انشعاب غیرمجاز در استان شناسایی 

شده است.
»رضا داودی« افزود: از این تعداد انشعاب غیرمجاز طی این 
مدت تعداد چهار هزار و ۶۷۵ مورد آن در استان جمع آوری 
شده که نسبت به مدت مشابه قبل ۱۳۷ درصد افزایش 
داشته است.وی همچنین تعداد پرونده های قضایی تشکیل 
شده در حوزه انشعابات غیرمجاز طی این ۱۸ ماه را ۸۲ 

مورد عنوان کرد و گفت: این تعداد نسبت به مدت مشابه 
قبل ۱۰۰ درصد افزایش داشته است.مدیرعامل شرکت آب 
و فاضلاب استان کرمانشاه اشاره ای هم به تعداد اجرائیه های 
ثبت اسناد بر اساس ماده ۳۴ داشت و گفت: طی این مدت، 
تعداد اجرائیه های ثبت شده ۲۷۲ مورد بوده است که نسبت 
به مدت مشابه قبل ۱۰۰ درصد افزایش داشته است.داودی 
همچنین در ادامه گفت: طی این مدت تعداد انشعابات  
)آحاد( واگذار شده به مشترکان ۲۹ هزار و ۴۳۴ فقره بوده 
که نسبت به مدت مشابه قبل چهار درصد افزایش داشته 
است.وی همچنین تعداد قبض های صادره طی این مدت را 

چهار میلیون و ۵۵۱ هزار و ۱۶۱ قبض عنوان کرد و افزود: 
این تعداد نیز نسبت به مدت مشابه قبل چهار درصد افزایش 

نشان می دهد.
مدیرعامل آبفا کرمانشاه تعداد کنتورهای خراب تعویض 
شده در استان طی ۱۸ ماه اخیر را ۲۴ هزار و ۱۷۵ مورد 
عنوان کرد و گفت: این تعداد نسبت به مدت مشابه قبل 

رشد سه درصدی داشته است.
استان ۲ میلیون نفری کرمانشاه ۳۷۰ هزار مشترک آب 
دارد که از این تعداد بیش از ۳۰۰ هزار مشترک مربوط به 

کلانشهر یک میلیون نفری کرمانشاه است.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه  اعلام کرد:

افزایش ۱۷۴ درصدی شناسایی انشعابات غیرمجاز 
آب در استان کرمانشاه

عضو پارلمان شهری اصفهان:
 احیای زاینده رود، مطالبه مردم ما از 

رییس جمهور آینده است

اصفهان -خبرنگار پیشرو: رییس کمیسیون ویژه آب و 
مناطق کم برخوردار شورای اسلامی شهر اصفهان گفت: 
اجرای پروژه های آبی و احیای زاینده رود از جمله پروژه 
انتقال آب از دریای عمان به اصفهان، مطالبه مردم این دیار 
از رییس جمهور آینده است. مجید نادرالاصلی در صد و 
سی و هشتمین جلسه شورای اسلامی شهر اصفهان افزود: 
پروژه های آبی استان و دیگر مسائل از جمله آلودگی هوا 
و فرونشست زمین باید بطور جدی در دستور کار رییس 
جمهور آینده باشد.وی خاطرنشان کرد: بر همین اساس 
نیاز است که رییس جمهور دولت چهاردهم پروژه انتقال 
آب از دریای عمان به اصفهان را با جدیت دنبال کند تا 
در اسرع وقت به بهره برداری برسد.رییس کمیسیون ویژه 
آب و مناطق کم برخوردار شورای اسلامی شهر اصفهان 
با اشاره به دستاوردهای دولت شهید رییسی اضافه کرد: 
پروژه انتقال آب از دریای عمان به اصفهان با حمایت رییس 
جمهور شهید بخوبی پیش رفت و بخش)فاز( نخست آن 
انجام شد اما بدلیل برخی مسائل هنوز تکمیل نشده است.

عضو شورای اسلامی شهر اصفهان نیز گفت: جاری سازی 
دائمی زاینده رود بعنوان رگ حیاتی کشور باید در اولویت 
رودخانه  این  زیرا  باشد،  آینده  جمهور  رییس  فعالیت 
مختص شهر ما نیست و از آن همه مردم ایران است.

آلودگی هوا در کل  ادامه داد: کاهش  محمدرضا فلاح 
کشور بویژه اصفهان، بهبود حمل و نقل عمومی و تسریع 
در احداث خطوط سه و چهار قطار شهری و توجه به 
بافت تاریخی و فرسوده این کلانشهر از مواردی است که 
باید برای آن برنامه داشت و تصمیم قاطع گرفت.وی با 
اشاره به وجود ۲ هزار و ۵۰۰ هکتار بافت فرسوده در 
این کلانشهر اظهار کرد: در صورت بی تفاوتی، این مقوله 
می تواند تهدیدی برای اصفهان باشد و مدیریت شهری 
در آن هنوز به توفیقی دست نیافته است.رییس شورای 
اسلامی شهر اصفهان نیز اظهار داشت: برخی از نامزدها 
انتخاب  را  کسی  مردم  اما  می زنند  نشدنی  حرف های 
می کنند که برای حل مشکلات مردم قدم برمی دارد.

محمد نورصالحی اضافه کرد: مردم رییس جمهوری را 
برمی گزینند که درصدد حل مشکلات است و شعارزده 
گذشته  به  نسبت  مردم  افزود:  نباشد.وی  جناح زده  و 
احساس تکلیف بیشتری برای حضور در انتخابات دارند 
و ما نیز باید بررسی کنیم که چه کسی قادر است فاصله 
بین مردم و دولت را کمتر کند.سخنگوی شورای اسلامی 
شهر اصفهان هم از تصویب لایحه افزایش سهامداری 
شهرداری اصفهان در بانک شهر به میزان ۷۴۴ میلیارد 
تومان خبر داد.علی صالحی خاطرنشان کرد: دولت شهید 
جمهور، طلسم بیست ساله را در بی تحرکی و عدم فعالیت 
در حوزه آب اصفهان شکست و امیدواریم با ادامه تلاش 
در دولت چهاردهم جریان دائمی زاینده رود از سراب 
تا پایاب را نیز شاهد باشیم.وی تصریح کرد: پول پاشی 
مجموعه های خصولتی  گردن  کلفت سبب به خطر افتادن 
حیات مردم می شود و پیگیری مسوولان قضایی حقوقی 
رییس  پیوند ضروریست.عباس حاج رسولی ها  این  در 
کمیسیون اقتصادی، سرمایه گذاری و گردشگری شورای 
اسلامی شهر اصفهان نیز با بیان اینکه برخی دولت های 
قبلی به شوراها ظلم کردند، گفت: توجه به شوراها در حل 
بسیاری از مشکلات کشور موثر است لذا رییس جمهور 
منوچهر  الاسلام  کند.حجت  توجه  مهم  این  به  آینده 
مهروی پور رییس کمیسیون فرهنگی، اجتماعی، ورزشی 
شورای اسلامی شهر اصفهان هم تصریح کرد: برای مقابله 
با آلودگی  هوا راهکارهای متعددی موجود است از جمله 
خرید و بکارگیری خودروهای برقی باید در دستور کار 
پاییز و زمستان کمتر شود. تا روزهای آلوده  در  باشد 

معماری،  عمران،  کمیسیون  رییس  میرباقری  رسول 
شهرسازی و بافت تاریخی شورای اسلامی شهر اصفهان 
نیز گفت: مشکل بافت تاریخی اصفهان مانند گذر تاریخی 
»باباقاسم« فعالیت گسسته است و باید در آن اقدامات 
 ۴۰۰ از  بیش  طول  به  شود.زاینده رود  دنبال  پیوسته 
کیلومتر در دهه های اخیر بدلیل برداشت های بی رویه 
در بالادست، انتقال آب به حوضه دیگر، تراکم جمعیت 
و تا حدودی کاهش نسبی بارندگی ها به یک رودخانه با 
جریان دوره ای تبدیل و در پایین  دست در فصول گرم 
بویژه تابستان با خشکی مواجه شده است.عملیات اجرایی 
مرحله نخست پروژه انتقال آب از دریای عمان به استان 
اصفهان مهر سال ۱۴۰۱ آغاز شد و اکنون در ۲۴ نقطه با 
حضور ۱۴ پیمانکار در حال تکمیل است.عملیات اجرایی 
مرحله دوم پروژه انتقال آب از دریای عمان به استان 
اصفهان، هفتم مهر سال ۱۴۰۲ با حضور رییس جمهور 
شهید آغاز شد.۷۰ میلیون مترمکعب در مرحله نخست و 
در مرحله بعد ۴۰۰ میلیون مترمکعب آب از طریق اجرای 

این پروژه به اصفهان انتقال داده می شود.
مسوولان تاکید دارند که اجرای این پروژه فقط با هدف 
تامین آب برای صنایع موجود در استان خواهد بود و طرح 

توسعه واحدهای صنعتیِ آب برَ در دستور کار نیست.
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خبر خبر

پیش بینی قهرمان المپیک از نتایج 
پولادمردان ایران در پاریس

دارنده مدال طلای دسته فوق سنگین وزنه برداری در 
بازی های المپیک ۲۰۱۲ لندن گفت: وزنه برداری در 
پاریس ۲ سهمیه دارد و امیدواریم که ملی پوشان بتوانند 
بهترین نتیجه ممکن را کسب کنند.مراسم روز المپیک 
با حضور کودکان در آکادمی ملی المپیک برگزار شد. 
در این مراسم پیام توماس باخ، رئیس کمیته بین المللی 
المپیک )IOC( به مناسبت روز المپیک توسط سید 
مناف هاشمی، دبیر کمیته ملی المپیک قرائت شد.حمل 
به  کودکان  توسط  المپیک  نمادین  پرچم  و  مشعل 
مناسبت روز المپیک از دیگر برنامه های این روز بود.

در  لندن  المپیک ۲۰۱۲  دارنده طلای  سلیمی  بهدا 
حاشیه این مراسم به خبرنگاران گفت: جشن بسیار 
زیبایی بود و لذت بردم. باید از تمام دست اندرکاران این 
جشن تشکر کنم. در این جشن کودکانی حضور داشتند 
که می توانند آینده ورزش کشور باشند.قهرمان اسبق 
دسته فوق سنگین وزنه برداری جهان یادآور شد: حضور 
المپیک برای آنان خاطره ساز  کودکان در جشن روز 
خواهد بود و می تواند تا سال های سال با آن خاطره بازی 
کنند.وی افزود: وزنه برداری در پاریس ۲ سهمیه دارد و 
امیدواریم که ملی پوشان بتوانند بهترین نتیجه ممکن 
را کسب کنند.نایب رئیس فدراسیون وزنه برداری در 
و  داودی  علی  عملکرد  از  خود  پیش بینی  خصوص 
میرمصطفی جوادی افزود: هر ۲ ورزشکار ما در رنکینگ 
چهار جدول گزینشی المپیک قرار دارند و به مدال بسیار 
نزدیک هستند. فدراسیون اردوهای خوبی را تدارک دید 
و وزارت ورزش و کمیته ملی المپیک هم کمک کردند و 
امیدوارم در مدت باقیمانده جهش رکوردی خوبی داشته 

باشند و در المپیک روی سکو بروند.

گروه ورزشی: سرمربی تیم ملی کاراته با 
بیان اینکه الان زمان طرح گله و شکایت 
نیست، گفت: هدف اصلی ما کسب عنوان 

قهرمانی در آسیاست.
تیم  شرایط  درباره  هروی  شهرام  سید 
تا  مانده  ماه   ۳ فاصله  در  کاراته  ملی 
حضور در رقابت های قهرمانی آسیا، اظهار 
کرد: بعد از مسابقات قهرمانی کشور، ۲ 
مرحله رقابت انتخابی برگزار شد و نفرات 
برتر راهی اردوی تیم ملی کاراته شدند. 
مرحله نخست اردو دیروز )یکشنبه( به 
پایان رسید و مرحله دوم نیز از روز نهم 
تیر آغاز می شود. بچه ها تا پایان مرداد در 
اردو حضور دارند و بعد از آن مرحله نهایی 
انتخابی تیم ملی برگزار خواهد شد تا در 
نهایت نفرات برتر هر وزن به عضویت تیم 
برای حضور در مسابقات قهرمانی  ملی 

آسیا درآیند.
سرمربی تیم ملی کاراته، افزود: تمام هدف 
ما این است که در مسابقات انفرادی به 
عنوان قهرمانی برسیم و در بخش تیمی 
تکرار  را  گذشته  دوره  طلای  مدال  نیز 
کنیم. این دوره از مسابقات با توجه به 
اینکه باید سهمیه تیمی قهرمانی جهان را 
بدست بیاوریم از اهمیت زیادی برخوردار 

است.
وی خاطرنشان کرد: خدا را شکر شرایط 
تیم ملی خوب است و همه نفرات جوان 
و با تجربه در کنار هم با انگیزه زیاد کار 

می کنند. امیدوارم در نهایت بهترین ها به 
عضویت تیم ملی دربیایند و با آمادگی 
کامل راهی مسابقات قهرمانی آسیا شویم.

هروی با اشاره به سطح بالای رقابت های 
به  وقتی  گفت:  آسیا،  قهرمانی  کاراته 
رنکینگ برترین های کاراته نگاه می کنیم 
می بینیم که بیشتر آسیایی ها در میان 
اخیر  دوره  در ۵  دارند.  قرار  برتر  نفرات 

قهرمانی جهان تیم های آسیایی در ۴ دوره 
قهرمان بخش تیمی جهان شدند و ایتالیا 
دیگر تیم قهرمان بود که در غیاب ایران به 
این عنوان رسید. این موضوع نشان دهنده 

سطح بالای کاراته آسیاست. 
کشورهای آسیایی سرمایه گذاری زیادی 
در  آن  کنار  در  و  داشته اند  کاراته  در 
حاضر  وان  کاراته   مختلف  رویدادهای 

آن ها  زیاد  پیشرفت  باعث  که  می شوند 
شده است.

سرمربی تیم ملی کاراته، ادامه داد: ما نیز 
تیم بسیار خوبی داریم که از نفرات جوان و 
با تجربه تشکیل شده اند. قطعا هدف اول 
ما کسب عنوان قهرمانی آسیا است. ما در 
دوره گذشته نیز اگر یکی از مدال هایمان 
به  می توانستیم  می شد  تبدیل  طلا  به 

عنوان قهرمانی آسیا برسیم.
وی درباره گلایه های خود از بی توجهی ها 
وقت گلایه  دیگر  الان  گفت:  کاراته،  به 
مسابقات  تا  ماه   ۳ فقط  نیست.  کردن 
آسیایی زمان داریم و باید با همه توان 
آماده این رویداد شویم.متاسفانه مسابقات 

کاراته وان را در پیش نداریم. 
فقط یک مرحله در کشور اتریش برگزار 
کم  زمانی  فاصله  دلیل  به  که  می شود 
این  به  نمی توانیم  آسیایی  مسابقات  تا 
رقابت ها برویم. فدراسیون در حال رایزنی 
است تا قبل از مسابقات آسیایی بتوانیم در 
یک یا دو اردوی تدارکاتی خارجی حاضر 
شویم یا اینکه یکی دو تیم خارجی برای 

برگزاری اردوی مشترک به ایران بیایند.
هروی در پایان خاطرنشان کرد: مسابقات 
تدارکاتی نقش زیادی در موفقیت کاراته یا 
هر رشته ورزشی دیگری دارد. تمام هم و 
غم ما کسب موفقیت در مسابقات آسیایی 
است و برای کسب عنوان قهرمانی عازم 

این مسابقات خواهیم شد./وحید رجبی

سرمربی تیم ملی کاراته: 

هدفمان قهرمانی آسیاست ترکیب سه نفره شمشیربازی ایران 
در انفرادی المپیک پاریس

با توجه به نتایج شمشیربازان سابر در قهرمانی آسیا سه 
نفر ایران در جدول انفرادی المپیک تا حدود زیادی 
آسیا  قهرمانی  مشخص شدند.مسابقات شمشیربازی 
در کویت در حال برگزاری است. ایران در اسلحه سابر 
شانس مدال دارد که در بخش انفرادی توانست توسط 
محمد رهبری صاحب یک برنز شود. در این مسابقات 
سه شمشیرباز ایران در مراحل یک هشتم و یک چهارم 
نهایی با هم مسابقه دادند و علی پاکدامن و فرزاد باهر 
اینکه سه  با توجه به  توسط رهبری حذف شدند.   
شمشیرباز باید در بخش انفرادی المپیک رقابت کنند، 
عملکرد شمشیربازان در این مسابقات بسیار مهم بود و 
به نوعی حکم انتخابی داشت . علی پاکدامن و محمد 
رهبری نفرات اول و دوم تیم ملی را تشکیل می دهند. 
رقابت بین محمد فتوحی و فرزاد باهر بود تا یکی از آنها 
بتواند در جدول انفرادی المپیک حضور داشته باشد.  
این دو شمشیرباز  تا مرحله یک چهارم نهایی قهرمانی 
آسیا پیش رفتند اما دست هیچ کدام از آنها به مدال 
نرسید. هر دو بازی های خوبی انجام دادند. فرزاد باهر در 
رقابت با شمشیرباز هنگ کنگ بازی باخته را پیروز شد 
و در نهایت در رقابت با محمد رهبری حذف شد. محمد 
فتوحی هم توانست دو شمشیرباز ژاپن را حذف کند و 
او در رقابت با کوکوبو ژاپنی در حالی که عقب بود، به 
عنوان  فرد پیروز پیست را ترک کرد. فتوحی عملکرد 
خوبی در مقابل شمشیر باز چین داشت و با اختلاف یک 
امتیاز شکست خورد. با توجه به عملکرد فتوحی مقابل 
بازیکنان ژاپن،  شانس او بالاتر رفت و اگر مشکل خاصی 
پیش نیاید، نفر سوم ایران در جدول انفرادی المپیک 

پاریس خواهد بود. 

محمدنبی: 
 VAR توافق نامه خرید چند دستگاه

به زودی امضا می شود
حافظ حاجیان:نایب رئیس فدراسیون فوتبال گفت: قرار 
است به زودی توافق نامه ای برای خرید چند دستگاه 
VAR)کمک داور ویدئویی( امضا شود و امیدواریم لیگ 
فصل آینده با این فناوری برگزار شود.مهدی محمدنبی، 
نایب رئیس اول فدراسیون فوتبال در حاشیه برگزاری 
مسابقات فوتسال جام غدیر اظهار داشت: مهدی تاج به 
عنوان رئیس فدراسیون فوتبال چندین جلسه با مدیران 
وزارت ورزش و جوانان و شرکت توسعه و نگهداری اماکن 
ورزشی برگزار کرد و قرار بر این شد تا به زودی برای 
خرید چند دستگاه کمک داور ویدئویی، توافق نامه ای 
امضا شود.وی افزود: امروز با یکی از مسئولان ورزش 
صحبت کردم و به گفته او در سریع ترین زمان ممکن 
توافقنامه ارسال خواهد شد. از زمانی که توافق نامه امضا 
شود اقدامات لازم برای خرید چند دستگاه VAR انجام 
خواهد شد. قرار است ۶ دستگاه خریداری شود. تمام 
تلاش خود را به کار خواهیم بست که این دستگاه ها 
وارد شود. البته تمام تعهدات خرید این دستگاه ها بر 
عهده شرکت توسعه و نگهداری اماکن ورزشی است.

نایب رئیس فدراسیون فوتبال اضافه کرد: باید بخشی 
از پول خرید این دستگاه ها به حساب شرکت فروشنده 
واریز شود. البته چالش هایی وجود دارد اما امیدواریم 
لیگ فصل آینده با این فناوری برگزار شود.وی همچنین 
با اشاره به در پیش بودن چهاردهمین دوره انتخابات 
ریاست جمهوری گفت: جامعه ورزش برای شرکت در 
انتخابات بسیار فعال شده است. من از کاندیدای خاصی 
اما به طور حتم اهالی ورزش حضوری  اسم نمی برم 
جدی در انتخابات ریاست جمهوری خواهند داشت. 
امیدوارم مشارکت به حداکثر برسد تا با انتخاب رییس 
جمهور جدید دغدغه های مردم از بین برود. مردم ایران 

شایسته بهترین ها هستند.

نایب قهرمان پیشین  رحمان شجاعی: 
لیاقت  از  کرد،  تأکید  المپیک  کشتی 
کشتی گیران مان تا کسب مدال فاصله ای 
وجود دارد که باید با تلاش خود بچه ها و 
اعضای کادر فنی و البته انگیزه های آنها 

پر شود.
علیرضا رضایی درباره اینکه »آیا کارهای 
مربوط به عقد قرارداد با کشتی گیران تیم 
معینی پور استارت خورده است؟«، اظهار 
داشت: از این هفته شروع می کنیم، البته 
از حالا وارد بحث ملی پوشان نخواهیم 
شد و سراغ کشتی گیران غیرملی پوش 
تمرکز  حاضر  حال  در  رفت.  خواهیم 
ملی پوشان خیلی مهم است. در آستانه 
همچنین  و  ما  ورزش  اولویت  المپیک 
اول و ملی مان،  کشتی به عنوان ورزش 
باید المپیک باشد و ما به این موضوع 
پایبند هستیم. امیدواریم که سایر تیم ها 
هم به این موضوع پایبند باشند و ذهن 

المپیکی ها را به سمت دیگری نبرند.
سرمربی تیم معینی پور در لیگ پیش 
برای  آزاد  ملی  تیم  وضعیت  درباره  رو 
شرکت در المپیک گفت: به هر صورت 
ماه هاست در همین راستا تلاش می شود، 
از مسابقات سال گذشته قهرمانی جهان 

و حتی قبل تر از آن و نتیجه ای که در 
پاریس به دست می آید ماحصل کامل 
سال  چند  این  در  کشتی  فدراسیون 
خواهد بود. تلاش های خوبی هم صورت 
گرفته است و تا جایی که اطلاع دارم 
یک  بوده.  خوب  تیم  آماده سازی  روند 
انتخاب  شد  انجام  که  خوبی  حرکت 
ملی پوشان دو ماه و نیم و سه ماه قبل 
از المپیک بود و این یک مقدار بار روانی 
را کم کرد. فکر می کنم ان شاءالله نفراتی 
که انتخاب شدند بتوانند بهترین نتیجه 
را کسب کنند، این بچه ها بهترینِ اوزان 

خود بودند.
مدال  کسب  شانس های  درباره  رضایی 
کشتی آزاد در پاریس خاطر نشان کرد: 
واقعاً همه بچه های ما بالیاقت هستند. 
هستند  مدال  کسب  شایسته  همگی 
منتها از لیاقت تا کسب مدال، فاصله ای 
هست که با درایت خود بچه ها و اعضای 
کادر فنی و همچنین نحوه آماده سازی 
تیم، آن انگیزه، خواستن و اشتباه نکردن 
پر خواهد شد. اگر تیم به شرایط ایده آل 
برسد، می توانیم با نتیجه ای فاخر المپیک 

را به پایان برسانیم.
جهان  وزن  سنگین  برنز  مدال  دارنده 

راجع به غیبت روس های سرشناس در 
المپیک پاریس نیز تصریح کرد: بچه های 
ما آنقدر خوب هستند و باید با آمادگی و 
اعتمادبه نفس بالا باشند که این مسائل 
باشد.  نداشته  کارشان  روی  تأثیری 
هرچند غیبت مدعیان سرشناس به سود 
ماست، اما در روند فنی و مسائل روحی 
روانی نباید تأثیر زیادی بگذارد. همه باید 
به گونه ای تمرین کنند که با عزم راسخ 
وارد مسابقه شوند. این نظر شخصی من 
است، اما شاید نزدیک به المپیک یکسری 
ستاره ها  این  از  برخی  و  افتاد  اتفاقات 
بتوانند مجوز حضور در المپیک را بگیرند. 

شاید هم غیر از این اتفاق بیفتد، اما از نظر 
من نباید به این مسائل توجه کرد.علیرضا 
رضایی در خاتمه یادآور شد: کشتی گیران 
ایران، همه در اوزان خود مدعی هستند، 
چه با حضور روس ها و چه بدون حضور 
روس ها. اگر آنها آمدند که هیچ، نیامدند 
انگیزه  روی  مسئله  این  بهتر،  چه  هم 
برای  من  باشد.  تأثیرگذار  نباید  بچه ها 
هر دو تیم آزاد و فرنگی مان در المپیک 
آرزوی موفقیت می کنم، همه ملی پوشان 
دعا  و  هستند  ایران  شایسته ترین های 
برای  پاریس  در  نتایج  بهترین  می کنم 

کشتی ایران رقم بخورد.

رضایی: 

فاصله بین لیاقت و کسب مدال در المپیک باید پر شود

واسعی: 
دوست دارم فصل بعد هم با نویدکیا 

کار کنم
هافبک تیم فوتبال مس رفسنجان امیدوار است که 
دوباره کار کردن با محرم نویدکیا را تجربه کند.سعید 
واسعی درباره شکست تیمش برابر سپاهان در فینال 
جام حذفی گفت: از روزی که به مس رفسنجان اضافه 
شدم دوست داشتم یک اتفاق خوب را با این تیم تجربه 
کنم و از این موضوع خوشحالم که توانستیم نتایج خوبی 
را رقم بزنیم، ولی حیف شد که در جام حذفی قهرمان 
نشدیم.هافبک تیم فوتبال مس رفسنجان در ادامه افزود: 
ما بازی های سختی در جام حذفی انجام دادیم و لیاقت 
قهرمانی در این جام را داشتیم، ولی در بازی فینال 
یکسری اشتباهات داشتیم و بعد از اینکه گل اول را 
دریافت کردیم از لحاظ روحی به هم ریختیم و در ادامه 
گل دوم را هم خوردیم که کار ما را برای جبران نتیجه 
سخت کرد.وی در مورد ماندن یا جدایی محرم نویدکیا 
و اینکه آینده کاری خودش در مس رفسنجان به چه 
شکل خواهد بود، خاطر نشان کرد: قرارداد من تمام شده 
و در حال حاضر بازیکن آزاد هستم. بعد از ریکاوری و 
استراحت قطعاً یک تصمیم خوب می گیرم، ولی دوست 
دارم فصل بعد هم با محرم نویدکیا کار کنم، چون از کار 

کردن با این مربی واقعاً آرامش می گیرم.

عسگری: 
آموزش داوران زمان بر است، شاید 

VAR به ابتدای فصل نرسد
فوتبال گفت:  فدراسیون  داوران  اسبق کمیته  رئیس 
به صحبت  توجه  با  و  است  بر  زمان  داوران  آمورش 
های خود مسئولان فدراسیون بعید می دانم لیگ برتر 
آینده با VAR شروع شود.حسین عسگری در مورد 
برگزاری بیست و سومین دوره لیگ برتر با کمک داور 
ویدئویی اظهار داشت: اگرچه فدراسیون فوتبال اعلام 
کرده لیگ برتر آینده با کمک داور ویدئویی است و 
حتی وزیر محترم ورزش نیز به ماجرا ورود کرده و از 
این مساله حمایت کرده است اما وقتی صحبت های 
می  را  فوتبال  فدراسیون  مسئولان  و  مدیران  برخی 
خوانید، تصور دیگری پیدا می کنید.وی افزود: جناب 
ممبینی دبیرکل محترم فدراسیون و آقای مرادی که 
دارد در مصاحبه  برعهده  را  داوران  اکنون مسئولیت 
  VAR هایشان به صورت قاطع از برگزاری لیگ آینده با
صحبت نمی کنند. از سویی دیگر بحث آموزش داوران 
و کمک داوران پروسه ای زمان بر محسوب می شود. 
سه ماه زمان نیاز است که بتوانیم داوران و کمک داوران 
خود را آموزش بدهیم و آنها بتوانند لایسنس) مدرک( 
VAR  را بگیرند و در لیگ برتر قضاوت کنند.رئیس 
اسبق کمیته داوران فدراسیون فوتبال تاکید کرد: برای 
8 مسابقه در لیگ برتر هفته ای حدود ۵۰ داور و کمک 
داور لازم داریم. به جز داوران و کمک داوران بین المللی 
سایر داوران ما نیاز به آموزش این سیستم دارند. بین 
هر کلاس فیفا فکر می کنم باید یکماه فاصله زمانی 
باشد یعنی حداقل سه ماه نیاز داریم تا نیروی انسانی 
لازم برای استفاده از VAR   را داشته باشیم از سویی 
دیگر طبق روال لیگ برتر ما حدود دو ماه دیگر باید آغاز 
شود! حتی آقای مرادی مسئول دپارتمان داوری هم در 

مصاحبه اش به مساله آموزش داوران اشاره کرده بود.
عسگری تصریح کرد: فیفا می آید تعداد مسابقات و 
بررسی می کند و  را  نیاز آموزش دیده  داوران مورد 
  VAR سپس اعلام می کند که مجاز به استفاده از
در مسابقات خود هستید. نمی تواینم که برای برخی 
مسابقات کمک داور ویدئویی داشته باشیم و برای برخی 
دیگر نداشته باشیم. تیم ها معترض می شوند از سویی 
دیگر یک داور در یک هفته مسابقاتی که نمی تواند در 
دو مسابقه قضاوت کند! این مشکلات و موانعی است که 
من سر راه اجرای مسابقات لیگ برتر با VAR   می 

بینیم.

پایانی  روز  در  کشورمان  منتخب  تیم 
رقابت های بین المللی دو و میدانی جام 
کازانف به ۴ مدال طلا و یک نقره دیگر 
دست یافتند تا مجموع مدال های کسب 

شده تیم ملی ایران به عدد ۱۰ برسد.
دوومیدانی  منتخب  تیم  ملی پوشان 
بین المللی  رقابت های  به  که  کشورمان 
اعزام  قزاقستان  کازانف  دوومیدانی جام 
شده اند، در روز نخست این رقابت ها با 

کسب ۵ مدال به کار خود پایان دادند.
در روز پایانی این دوره از مسابقات موفق 
شدند ۴ مدال طلا و یک نقره ارزشمند 
دیگر کسب کنند تا در مجموع به ۱۰ 

مدال از این رویداد مهم دست یابند.
قهرمانی بنیامین یوسفی در ۲۰۰ متر

ملی پوش شیرازی کشورمان صبح امروز 
در دور مقدماتی دوی ۲۰۰ متر با ثبت 
رکورد ۲۱.۰۱ ثانیه راهی فینال شد تا 
برای اثبات شایستگی اش در دور نهایی 

به رقابت با رقبایش بپردازد. یوسفی در 
دور نهایی این ماده با ثبت رکورد ۲۱.۰۱ 
ثانیه موفق شد با اقتدار به عنوان قهرمانی 
دست یاید و مدال طلای این رقابت ها را 

از آن خود نماید.
مدال طلای مسعود کامران در ماده ۱۱۰ 

متر بامانع
مسعود کامران دونده خوش تکنیک ماده 
با  بامانع کشورمان در رقابت  ۱۱۰ متر 
دیگر رقبای خود موفق شد با ثبت زمان 

۱۳.۹۳ ثانیه به مقام قهرمانی برسد.
نایب قهرمانی مریم طوسی در ۲۰۰ متر

با  که  ایران  سرعت  دوهای  رکورددار 
هدف کسب سهمیه المپیک پاریس در 
معیت تیم ملی کشورمان عازم آلماتی 
شده بود، در دور مقدماتی ماده ۲۰۰ متر 
با ثبت زمان ۲۳.۹۵ ثانیه از گروه خود 
نهایی  دور  در  طوسی  شد.  فینالیست 
این رقابت با ثبت رکورد ۲۳.8۹ ثانیه با 

کسب عنوان نایب قهرمانی به کار خود 
پایان داد تا شانس خود را برای حضور 
در بازی های المپیک پاریس در رویداد 
بعدی و وضعیت جدول رده بندی سایت 

فدراسیون جهانی بیازماید.
زمانپور دومین مدال طلایش را هم گرفت
ملی  تیم  همدانی  آتیه  خوش  دونده 
نمایش  در  گذشته  روز  که  کشورمان 
دیدنی در رقابت با رقبای ماده ۱۵۰۰ متر 
قهرمان شده  دقیقه  رکورد ۳:۴۶.۰۶  با 
بود، امروز نیز در ماده ۵۰۰۰ متر با ارائه 
عملکرد مطلوب خود دومین مدال طلای 

خود را هم کسب کرد.
زمان  ثبت  با  نیز  زمانپور  امیر  سید 
عنوان  به  اقتدار  با  دقیقه   ۱۴:۱۰.8۷
قهرمانی رسید و مدال طلای این ماده را 

هم از آن خود کرد.
احمدی قهرمان 8۰۰ متر شد

آتیه  خوش  دونده  احمدی  سبحان 

کرمانشاهی تیم ملی کشورمان در ماده 
زمان  ثبت  با  رقابت ها  این  متر   8۰۰
۱:۴۹.۰۱ دقیقه به عنوان قهرمانی رسید 
امیریان  علی  مدال طلا شد.  و صاحب 
دیگر نماینده کشورمان در همین ماده به 
دلیل خطای فنی از سوی کمیته برگزاری 

مسابقات حذف شد.
دوومیدانی  ملی  تیم  پرونده  بنابراین 
اعزامی کشورمان در رقابت های بین المللی 
کازانف با کسب ۱۰ مدال )۶ مدال طلا، ۳ 

نقره و ۱ برنز( بسته شد.
متر   ۴۰۰( پیرجهان  مهدی  همچنین 
بامانع – طلا(، سید امیر زمان پور )۱۵۰۰ 
)پرتاب  رسولی  حسین  طلا(،   – متر 
اسماعیل نژاد  حمیده  نقره(،   – دیسک 
صابری  مهدی  و  نقره(   – متر   ۱۰۰(
روز  های  مدال  برنز(   – وزنه  )پرتاب 
نخست را برای تیم ملی ایران به ارمغان 

آوردند.

۱۰ مدال رنگارنگ دوومیدانی کاران ایران در مسابقات بین المللی 
جام کازانف خوراکچی: 

مربیگری در پرسپولیس سخت تر از 
یوونتوس است!

به شایعه  واکنش  باشگاه پرسپولیس در  پیشکسوت 
مربی  گفت:  تیم  این  در  ایتالیایی  مربی  یک  حضور 
پرسپولیس  در  مربیگری  که  بداند  باید  ایتالیایی 
سخت تر از یوونتوس و میلان است!محمود خوراکچی، 
پیشکسوت باشگاه پرسپولیس در حاشیه جام فوتسال 
علیرضا  از  پرسپولیس  باشگاه  شکایت  درباره  غدیر 
قرارداد  فسخ  دلیل  به  تیم  این  دروازه بان  بیرانوند، 
که  است  کرده  ثابت  پرسپولیس  گفت:  غیرقانونی، 
به بازیکن متکی نیست و تصمیمی که مدیرعامل و 
هیئت مدیره پرسپولیس پس از فسخ قرارداد گرفته اند، 
کاملا منطقی است. این در حالی است که بیرانوند از 
دروازه بانان برتر تاریخ ایران است اما این بازیکن نباید 
با احساسات هواداران بازی کند. البته تصمیم سختی 
بود اما عقلانی و حرفه ای بود.وی درباره شایعه حضور 
یک مربی ایتالیایی در پرسپولیس نیز اظهار داشت: با 
توجه به عملکرد اوسمار ویرا، توقع هواداران از سرمربی 
جدید بالا رفته است. اوسمار با وجود هجمه های سنگین 
پس از قبولی سرمربیگری، این پیشنهاد را پذیرفت و 
هم هواداران و هم پیشکسوتان از عمکلرد این مربی 
خیلی راضی بودند. امتیازهایی که پرسپولیس با اوسمار 
در نیم فصل دوم گرفت، بی سابقه بود. اگر قرار است 
مربی ایتالیایی جانشین اوسمار شود، باید بداند که کار 
کردن در پرسپولیس از کار در یوونتوس و آ.ث میلان 
هم سخت تر است.خوراکچی درباره انتخابات ریاست 
جمهوری هم اضافه کرد: مردم پای صندوق ها بیایند و 
اصلح ترین را انتخاب کنند. رای دادن احترام گذاشتن به 
خودشان، کشورشان و عقایدشان است که برای آینده 

کشور تصمیم می گیرند.

ثبت نام ۸ نفر در انتخابات 
ریاست فدراسیون دانشگاهی

 با پایان زمان ثبت نام از علاقمندان به تصدی پست ریاست 
فدراسیون ملی ورزش های دانشگاهی، 8 نفر برای حضور 
دبیر مجمع  اقدام کردند.علی اکبر کریمی  انتخابات  در 
انتخاباتی فدراسیون در این خصوص گفت: در طول ۱۰ 
روز مهلت قانونی ثبت نام، هشت نفر به دبیرخانه مجمع 
مراجعه و با دریافت فرم ثبت نام و همچنین ارائه مدارک 
مورد نیاز، مراحل مربوط به نام نویسی خود را انجام دادند.

دبیر مجمع انتخاباتی فدراسیون دانشگاهی افزود: ابراهیم 
محمدرسول  حومنیان،  داوود  قهفرخی،  علی دوست 
خدادادی، رضا نوری، نصرت الله عابدینی، امیر علیزاده، 
محمد پورکیانی، کاظم قبادی عنصرودی، 8 نفری هستند 
که جهت تصدی سمت ریاست فدراسیون ثبت نام کردند.

لازم به ذکر است، زمان ثبت نام از علاقمندان به تصدی 
پست ریاست فدراسیون طی روزهای ۱۲ الی ۲۷ خرداد 
ماه به مدت ۱۰ روز کاری بود و نفراتی که اقدام به ثبت 
نام نمودند پس از تایید صلاحیت مدیریتی و عمومی به 

عنوان نامزد نهایی معرفی خواهند شد.
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گزارش

روزنامه           پیشروروزنامه
خبر

رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور از تصویب آیین نامه 
اجرایی متناسب سازی حقوق بازنشستگان در دولت خبر 
داد و اعلام کرد: در روزهای آینده مبلغی به صورت علی 
الحساب به بازنشستگان پرداخت می شود تا پس از صدور 
احکام، تسویه قطعی انجام شود.داود منظور در صفحه 
شخصی خودش در فضای مجازی نوشت: بازنشستگان 
عزیز! الوعدة وفا؛ خبرهای خوشی در راه است.وی افزود: 
با عنایت به تصویب آیین نامه اجرایی متناسب سازی 
حقوق بازنشستگان در جلسه هیات دولت، در روزهای 
آینده مبلغی به صورت علی الحساب در وجه بازنشستگان 
احکام  صدور  از  پس  تا  شد  خواهد  پرداخت  گرامی 

متناسب سازی، تسویه قطعی به عمل آید.
بر اساس بند الحاقی یک ماده ۲۹ لایحه برنامه هفتم 
توسعه، به منظور عدالت در پرداخت حقوق شاغلان و 
بازنشستگان و نیز متناسب سازی حقوق بازنشستگان با 
۹۰ درصد حقوق و فوق العاده های مستمر مشمول کسور 

شاغلان مشابه و همتراز، دولت مکلف است تا پایان سال 
سوم برنامه اقدام لازم را به عمل آورد. این افزایش از سال 
۱۴۰۳ در سال اول معادل ۴۰ درصد و در سال های دوم و 
سوم هر کدام ۳۰ درصد مابه التفاوت تا ۹۰ درصد یاد شده 
خواهد بود. آیین نامه اجرایی این بند به تصویب هیات 

وزیران می رسد.
منابع همسان سازی حقوق بازنشستگان در قانون 

بودجه دیده شده است
منظور روز ۱۲ خرداد ماه سال جاری در نشست خبری 
در  بازنشستگان، گفت:  مورد همسان سازی حقوق  در 
برنامه هفتم این موضوع دیده شده که طی سه سال 
اجرایی شود؛ به طوری که در سال اول اجرای )۱۴۰۳( 
برنامه ۴۰ درصد و در دو سال بعد )۱۴۰۴ و ۱۴۰۵( هر 
سال ۳۰ درصد انجام شود.وی افزود: منابع همسان سازی 
حقوق بازنشستگان در قانون بودجه ۱۴۰۳ پیش بینی 

شده است.

معاون رئیس جمهور بیان کرد: در مورد صندوق های 
بازنشستگی بخش دولتی در قانون بودجه با همکاری 
مجلس منابع آن دیده شده تا این پرداخت ها بدون مشکل 
انجام شود؛ به طوری یک درصد مالیات ارزش افزوده به 
مبلغ ۵۰ هزار میلیارد تومان منابع برای آن پیش بینی 
شده است.منظور ادامه داد: با ابلاغ قانون بودجه در حال 
تنطیم احکام حقوقی بازنشستگان هستیم و مقدمات 
اجرای همسان سازی حقوق بازنشستگان در حال انجام 
است و از ابتدای اول امسال در حقوق بازنشستگان اجرایی 
و اعمال می شود.رئیس سازمان برنامه و بودجه در مورد 
همسان سازی حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی هم، 
گفت: در قانون بودجه امسال پیش بینی شده که دولت 
۱۳۰ هزار میلیارد تومان از بدهی خودش را به تامین 
اجتماعی برای این موضوع پرداخت کند تا همسان سازی 
اجرایی شود و در حال برگزاری جلسات با تامین اجتماعی 

هستیم تا نحوه پرداخت این مبلغ نهایی شود.

وزیر نفت به بهره برداری از ۱۷ پروژه کلان بالادستی و 
پایین دستی صنعت نفت به ارزش ۱۸۰ هزار میلیارد تومان 
)همت( در هفت استان اشاره کرد و گفت: با بهره برداری 
از این پروژه ها افزون بر اشتغال زایی ۱۵ هزار نفری سالانه 

۱۲۰ همت سودهی برای کشور به همراه خواهد داشت.
جواد اوجی صبح امروز  در آیین بهره برداری از ۱۷ طرح 
سرپرست  مخبر،  محمد  حضور  با  نفت  صنعت  کلان 
ریاست جمهوری از طریق ویدیوکنفرانس با یادآوری اینکه 
در آغاز به کار دولت سیزدهم چالش های بزرگی همچون 
کاهش تولید نفت به مرز ۲ میلیون و ۱۰۰ هزار بشکه، 
ذخیره سازی ۸۷ میلیون بشکه میعانات گازی و ۲۵ میلیون 
بشکه نفت سنگین و فوق سنگین در شناورها، کسری 
بودجه ۴۰۰ همتی و بی انگیزگی بالای سرمایه انسانی در 
صنعت نفت داشتیم، گفت: این مشکلات با همت کارکنان 
صنعت نفت و حمایت های همه جانبه رئیس جمهوری 

شهید و پشتیبانی معاون اول ریاست جمهوری حل شد.
وی با اشاره به بهره برداری ۱۵۵ پروژه نیمه کاره و کلان 
به ارزش ۳۴ میلیارد دلار طی سه سال فعالیت دولت 
سیزدهم، افزود: از محل بهره برداری این پروژه ها تولید 
نفت کشور از ۲ میلیون و ۱۰۰ هزار بشکه به ۳ میلیون 
و ۶۰۰ هزار بشکه افزوده شد، تولید و ظرفیت پالایشی 
روزانه ۵۳ میلیون مترمکعبی گاز، ظرفیت پالایش روزانه 
۲۷۰ هزار بشکه ای نفت و تولید روزانه ۱۳ میلیون تن 

محصولات پتروشیمی اضافه شد.
وزیر نفت از جمع آوری ۱۶ میلیون مترمکعب گازهای 
همراه نفت در سه سال اخیر، تصریح کرد: تا پایان سال 

این رقم به بیش از ۳۰ میلیون متر مکعب خواهد رسید.
اوجی با اشاره به افزایش روزانه ۱۸ میلیون لیتری تولید 

بنزین و ۹ میلیون لیتری تولید روزانه گازوئیل طی سه 
سال اخیر گفت: صنعت نفت در دو سال اخیر به واسطه 
افزایش ظرفیت تولید خود توانست بالاترین رشد اقتصادی 
)۲۰ درصد( را در میان دستگاه های اجرایی کشور داشته 
باشد.وی مقدار درآمد کشور در آغاز به کار دولت سیزدهم 
از محل فروش محصولات هیدروکربوری را ۳۰ میلیارد 
دلار اعلام کرد و گفت: به همت کارکنان صنعت نفت 
این رقک در پایان سال ۱۴۰۲ به ۶۵ میلیون دلار رسید، 
یکی از دلایل این موفقیت اتکا به توان داخلی بوده است، 
به طوری که ما توانسته ایم شمار شرکت های دانش بنیان 
ایرانی همکار با صنعت نفت را از ۱۵۰ شرکت به ۷۰۰ 
شرکت برسانیم.وزیر نفت بهره برداری از طرح توسعه فاز 
۱۱ میدان مشترک گازی پارس جنوبی را یکی از نقاط 
عطف عملکرد صنعت نفت در سه سال اخیر دانست و 
افزود: این فاز بیش از ۲۰ سال میان شرکت های غرب و 
شرق دنیا دست به دست شد و سرانجام به دست کارکنان 
صنعت نفت ایران به بهره برداری رسید، وزارت نفت در 
سه سال اخیر بیش از ۲۳ میلیارد دلار قرار داد توسعه 
میدان های مشترک و مستقل نفت و گاز کشور را امضا 
کرده، ضمن آنکه در حوزه بهینه سازی مصرف انرژی این 
وزارت خانه مصوبه امضای ۳۶ میلیارد دلار پروژه جدید 
را از دولت دریافت کرده است.اوجی با اشاره به وقوع سه 
حمله سایبری و تروریستی در شبکه توزیع فرآورده های 
نفتی و گاز کشور طی سه سال اخیر گفت: این مشکلات 
با وجود ناترازی های موجود به همت کارکنان صنعت نفت 

هرگز نتوانست امنیت انرژی کشور را به خطر بیندازد.
وی با بیان اینکه طی سه سال اخیر ۶ هزار پروژه مسئولیت 
اجتماعی به ارزش ۴۵ همت در وزارت نفت تصویب و اجرا 

شده است، ادامه داد: در حالی که این رقم در دولت های 
یازدهم و دوازدهم حدود ۴ همت بوده است.وزیر نفت 
و  بالادست  کلان  پروژه  از ۱۷  بهره برداری  به  اشاره  با 
پایین دست صنعت نفت به ارزش ۱۸۰ همت در هفت 
استان با حضور سرپرست ریاست جمهوری کشور گفت: 
با بهره برداری از این پروژه ها ۱۵ هزار نفر اشتغال زایی در 
انجام خواهد شد و سالانه ۱۲۰ همت سودهی  کشور 
برای کشور به همراه خواهد داشت.اوجی تصریح کرد: با 
بهره برداری از ۱۷ پروژه کلان بالادستی و پایین دستی 
صنعت نفت بیش از ۱۰ هزار بشکه نفت، ۷.۵ میلیون لیتر 
گازوئیل یورو ۴ و ۵، ۳ میلیون تن محصولات پتروشیمی، 
۱۸ میلیون بشکه ظرفیت ذخیره سازی نفت به تولید و 
ظرفیت ذخیره سازی کشور افزوده خواهد شد.وی با اشاره 
با تردد روزانه ۱۷ هزار تانکر نفتکش در جاده های کشور 
برای جابه جایی فرآورده ها نفتی در کشور ادامه داد:  امروز 
پروژه خط لوله انتقال فرآورده های نفتی در شمال شرق 
کشور به طول ۲۲۲ کیلومتر افتتاح می شود، تا پایان سال 
نیز این رقم به ۶۲۲ کیلومتر خواهد رسید.وزیر نفت گفت: 
با توجه به قولی که در ابتدای امسال به شهید جمهور 
داده بودیم، تا پایان امسال ظرفیت تولید نفت از ۳ میلیون 
۶۰۰ هزار بشکه به ۴ میلیون بشکه می رسد، همچنین 
امسال تولید گاز ۳۴ میلیون مترمکعب افزایش می یابد 
و در جمع آوری گازهای مشعل که امروز به ۱۶ میلیون 
مترمکعب رسیدیم این مقدار به ۳۰ میلیون مترمکعب 
خواهد رسید، همچنین ۱۵ پتروشیمی تا پایان امسال 
قابل افتتاح خواهد بود و با توجه به این برنامه ریزی ها به 
فضل الهی در سال ۱۴۰۳ رشد اقتصادی گروه نفت و گاز 

۱۵ تا ۲۰ درصد و مستمر خواهد بود.

محمدزاده ثانی: مدیر کل راهداری و حمل و نقل جاده ای خراسان شمالی از هزینه کرد ۲۵ هزار 
و ۸۹۹ میلیارد و ۲۲۸ میلیون ریال دولت سیزدهم در حمل و نقل استان خبر داد.محمد مشتری 
در نشست خبری با اصحاب رسانه با موضوع اقدامات صورت گرفته در دولت سیزدهم و طرح ویژه 
تابستانی اظهار داشت: این میزان اعتبار برای طرح های مختلف از جمله ساخت و آسفالت راه های 
روستایی به طول حدود ۱۶۹ کیلومتر، روکش تقویتی به طول بیش از ۴۴۳ کیلومتر، روکش راه 
های روستایی و فرعی به طول بیش از ۳۴۹ کیلومتر، ساخت و تکمیل ۲۰ دستگاه پل ضروری و 

ایجاد سه با مجتمع خدمات رفاهی است.
وی همچنین در خصوص نقاط پرحادثه استان افزود: در دولت سیزدهم ۳۴ نقطه پرحادثه رفع شده 

که هشت نقطه باقی مانده، و طی ۱۵ روز آینده آن ها نیز رفع خواهند شد.
*هزینه کرد هشت هزار میلیارد برای راه روستایی

وی گفت: در دولت سیزدهم ۱۶۸.۹ کیلومتر راه روستایی با اعتبار هشت هزار و ۴۴۵ میلیارد ریال 
ساخته شده است.مدیر کل راهداری و حمل و نقل جاده ای خراسان شمالی با بیان اینکه در حوزه 
آسفالت راه روستایی از میانگین کشوری عقب تر هستیم گفت: متوسط آسفالت راه های روستایی 
استان ۷۸.۲ درصد است در حالی که میانگین کشوری این حوزه ۸۵.۱ درصد بوده  لذا خراسان 
شمالی ۶.۹ درصد از میانگین کشوری عقب تر است.مشتری در ادامه گفت: در حال حاضر ۳۶ 
کیلومتر از راه های روستایی استان آماده آسفالت است که در این خصوص با پیمانکار قرارداد منعقد 
شده و به زودی عملیات آسفالت آن آغاز می شود.این مسئول اظهارکرد: ۱۵۸ روستای بالای ۲۰ 
خانوار استان با ۵۷۸ کیلومتر از راه آسفالته محروم است و ۳۴ هزار و ۶۸۱ میلیارد ریال اعتبار نیاز 

دارد.
*افزایش تعداد ماشین آلات راهداری

مشتری در ادامه با بیان اینکه در حال حاضر درصد فرسودگی ماشین آلات راهداری خراسان 
شمالی به ۳۰ درصد رسیده است بیان داشت: طی سه سال گذشته ۳۹ دستگاه ماشین آلات 
راهداری جدید به سیستم راهداری استان اضافه شده است.وی در ارتباط با سامانه و تجهیزات 
هوشمند نیز بیان کرد: درصدد هستیم تا تعداد دوربین های نظارتی، ثبت تخلف و ... را افزایش 
دهیم و  در حال حاضر ۱۰۰ درصد راه های اصلی و شریانی تحت پوشش این دوربین ها قرار دارند.

مدیر کل راهداری و حمل و نقل جاده ای خراسان شمالی گفت: ۴۰ درصد از راه های فرعی با 

دوربین های مورد نظر هوشمندسازی شده و به دنبال آن هستیم تا سطح پوشش را افزایش دهیم.
وی به تصادفات جاده ای نیز اشاره کرد و گفت: تصادفات اتفاق افتاده در سال گذشته بیشتر در 
راه های اصلی بوده اما امسال در راه های فرعی و روستایی زیادتر شده است.وی خاطرنشان کرد: 
برای سفر ایمن مسافران تابستانی اقدامات خوبی در حوزه بهسازی، احداث و روکش آسفالت و 

آشکارسازی در طول محورها شده است.

منطقه  مخابرات  شرکت  عامل  مدیر  ثانی:  محمدزاده 
اولین  شمالی  خراسان  استان  گفت:  شمالی  خراسان 
استانی است که در آن تمامی سایت های همراه اول در 
روستاها به ۴G متصل شده است.مهندس رسول علی 
اصغر پور در نشست خبری گفت: پیش از دولت سیزدهم 
۲۴۵ تکنولوژی ۴G در استان راه اندازی شده بود اما 
اکنون این رقم به ۵۳۱ تکنولوژی افزایش یافته است.

وی اظهار داشت: در حال حاضر ۲۵۹ روستای استان 
به اینترنت خانگی متصل هستند که از این تعداد ۱۱۸ 
روستا تا پایان سال ۱۴۰۰ و ۱۴۱ روستا نیز طی ۲۰ ماه 

گذشته به اینترنت خانگی متصل شدند.وی افزود: با توجه 
به تاکید بسیار بر اهمیت توسعه شبکه اینترنت، در حال 
حاضر تعداد مشترکان فیبر نوری در استان به دو هزار و 
۱۶۵ مورد رسیده که نشان دهنده افزایش بیش از دو 
برابری است.مدیر عامل مخابرات منطقه خراسان شمالی 
هزینه اتصال مشترک خانگی به فیبرنوری را ۲۰۰ هزار 
تومان عنوان کرد و گفت: شبکه فیبرنوری در استان با 
نگاه توسعه و دسترسی مردم به اینترنت پرسرعت خانگی 
 IT و کسب و کارها راه اندازی شد اما شاخص های حوزه

خراسان شمالی هم رشد پیدا کرد.

مدیر عامل شرکت مخابرات منطقه خراسان شمالی:

تمامی سایت های همراه اول در روستاهای خراسان شمالی
 به ۴G متصل شد

مدیر کل راهداری و حمل و نقل جاده ای خراسان  شمالی در نشست خبری مطرح کرد:

دولت سیزدهم بیش از 25 هزار میلیارد ریال در حمل و نقل استان هزینه کرد
*آسفالت 168 کیلیومتری راه روستایی

اشتغال زایی ۱۵ هزار نفری در ۱7 پروژه کلان 
صنعت نفت

خبر خوش منظور برای بازنشستگان؛

 آیین نامه اجرایی متناسب سازی حقوق تصویب شد

مدیرعامل شرکت توانیر :
مبادله برق با ترکیه به ۵۰۰ مگاوات

 خواهد رسید
امسال  تابستان  بار  اوج  در  گفت:  توانیر  شرکت  مدیرعامل 
حداقل ۱۰۰ تا ۲۰۰ مگاوات با هدف تأمین مصرف برق داخلی 
کشور، واردات و در زمان های غیر اوج بار صادرات برق به ترکیه 
را داشته باشیم که در آینده به ۵۰۰ مگاوات خواهد رسید.

مصطفی رجبی مشهدی مدیرعامل شرکت توانی گفت: با 
احداث پست BTB پیشرفته وان از طریق خط خوی – وان 
امکان تبادل برق بین دو کشور تا ۶۰۰ مگاوات فراهم شد و 
با توجه به تفاوت افق و تفاوت روز های تعطیل در دو کشور، 
امکان تبادل برق از ایران به ترکیه و بالعکس فراهم و به صورت 
آزمایشی عملیاتی شد.او ادامه داد: اکنون به دنبال راه اندازی فاز 
تجاری این تبادل انرژی هستیم که در سفر اخیر به ترکیه نهایی 
و مراحل آن توسط بخش خصوصی در حال پیگیری است که 
امید داریم در آینده نزدیک محقق شود. با توجه به احداث و 
تکمیل ایستگاه BTB و HVDC وان ترکیه و ظرفیت بیش 
از ۵۰۰ مگاوات آن، مقرر شد در سریعترین زمان ممکن تبادل 
برق با هدف تبادل شبکه برق دو کشور از طریق ایستگاه مذکور 
عملیاتی گردد.سخنگوی برق در خصوص اهداف تبادل انرژی 
با ترکیه گفت: برنامه ریزی شده است تجارت و تبادل برق دو 
کشور با ۱۰۰ مگاوات آغاز و طی سه ماه آینده به حدود ۵۰۰ 
مگاوات برسد. مذاکرات با وزارت انرژی و منابع طبیعی ترکیه 
با هدف تبادل برق به منظور پوشش زمان های اوج مصرف برق 
در دو کشور صورت گرفته است به طوریکه پیش بینی می شود 
در زمان های اوج بار تابستان سال جاری بتوانیم حداقل ۱۰۰ تا 
۲۰۰ مگاوات با هدف تأمین مصرف برق داخلی کشور، واردات 

و در زمان های غیر اوج بار صادرات برق انجام دهیم.

رونق ثبت قرارداد ها در سامانه خودنویس 
همزمان با شروع 

فصل اجاره
بازار اجاره  مسکن در حال داغ شدن است و به گفته کارشناسان ثبت 
قرارداد ها در سامانه خودنویس و افزایش درصد مالکیت از راهکارهای 
کنترل این بازار است. تب و تاب قیمت در بازار اجاره  مسکن زودتر از 
موج هوای گرم به کشور رسیده است. طبق اعلام مرکز آمار کشور، در 
فروردین امسال، تورم نقطه ای اجاره مسکن ۴۱.۸  درصد شد در حالی 
که نرخ تورم عمومی نقطه ای در سطح ۳۰.۹  درصد قرار گرفت. همچنین 
طبق آمار این مرکز، تورم نقطه به نقطه اردیبهشت ماه با افزایش ۰.۱ واحد 
درصدی نسبت به فروردین ماه به ۳۱ درصد رسید. این اعداد و ارقام 
به معنای آن است که تورم در بازار اجاره بها چند پله از تورم عمومی 
جلوتر قرار دارد. از سوی دیگر طبق آمار رسمی مرکز آمار، بیش از ۳۰ 
درصد سبد هزینه ای خانوارها تنها صرف هزینه تأمین مسکن می شود، 
به طوری که این رقم تنها در تهران به ۷۰ درصد نیز می رسد و این 
موضوع به معنای آن است که صاحب خانه شدن نقش تعیین کننده ای 
در حوزه مسکن و البته تاثیر بسزایی در رفاه اقتصادی جامعه دارد.در پی 
اهمیت این موضوع، طبق اصل ۳۱ قانون اساسی کشور، داشتن مسکن 
متناسب با نیاز، حق مردم است و طی آن دولت موظف است با رعایت 
اولویت نسبت به نیازمندان به ویژه روستاییان و کارگران زمینه اجرایی 
را برای این اصل فراهم سازد اما حال با وجود تلاش های مختلف در این 
خصوص، تحقق این اصل قانون اساسی دچار فراز و نشیب بوده است. با 
توجه به آمارهای اعلام شده یکی از زمینه های لازم برای صاحب خانه 
شدن ابتدا ساختن خانه نسبت به نیاز جامعه در کشور است. همچنین 
طبق نظر کارشناسان حوزه مسکن، بهترین و موثرترین راه با توجه به 

اقتصاد تورمی در کشور، بالا بردن درصد مالکیت در کشور است.
تشدید نظارت ها بر مشاوران املاک از ابتدای تیرماه 

همزمان با ورود به بازار اجاره مسکن نظارت ها از سوی  وزارت راه 
وشهرسازی و ادارات کل راه وشهرسازی استان ها تشدید شده است 
به طوری که حسین جنتی مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران در 
گفتگو با در خصوص  جلسه کارگروه تنظیم و کنترل بازار املاک و 
مستغلات اعلام کرد:  روز گذشته  جلسه کارگروه تنظیم بازار املاک و 
مستغلات با حضور نمایندگانی از قوه قضائیه، اتاق اصناف، وزارت صنعت 
و معدن، راه و شهرسازی و اتحادیه املاک در سالن جلسات معاونت 
مسکن و ساختمان وزارت  راه وشهرسازی برگزار شد نکته مورد تاکید 
این بوده که اخذ پروانه تخصصی حرفه ای توسط بنگاه های مشاور املاک 
یک الزام است.  جنتی با بیان  اینکه صاحبان بنگاه های مشاور املاک 
باید به این حرفه به شکل یک فعالیت کاملاً تخصصی نگاه کنند گفت:  
مشاوران املاک پس از طی دوره های آموزشی و اخذ نمره قبولی نسبت 
به اخذ پروانه تخصصی املاک اقدام کنند. اشخاصی که می خواهند در 
صنف بنگاه های معاملات املاک فعالیت کنند حتماً قبل از بارگذاری 
مدارک فعالیت کاریشان می بایست نسبت به دریافت پروانه تخصصی 
اقدام کنند.وی از تعزیرات استان تهران خواست در راستای عمل به 
مواد ۷، ۵ و ۱۴ قانون ساماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره بها نسبت به 
انجام تکالیف قانونی در این خصوص اقدام کنند.  جنتی از طرح تشدید 
نظارت بر بنگاه های معاملات املاک و لزوم ثبت قرارداد ها در سامانه 
خودنویس از ابتدای تیرماه  خبر داد و گفت: در این خصوص رؤسای راه و 
شهرسازی در شهر های استان تهران باید در هماهنگی کامل با تعزیرات، 
اتاق اصناف، دادستانی و اتحادیه مشاوران املاک اقدام کرده و عملکرد 
ماهانه را رصد نموده و مراتب را به دبیرخانه شورای مسکن استان تهران 
به صورت ماهانه ارسال کنند.همچنین در همین راستا ساسانی مدیر 
سامانه خودنویس در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران جوان از رونق ثبت 
قراردادها در سامانه خودنویس خبر داد و گفت: ثبت قراردادها در سامانه 
خودنویس همزمان با شروع فصل اجاره بها افزایش یافته و به بیش از 
۵۳۰ هزار قرارداد رسیده است که طبق پیش بینی ها این روند ثبت روز 

به روز در حال افزایش است.
تنها یک پنجم نیاز سالانه ایران خانه ساخته می شود

در ادامه هم بیت الله ستاریان، کارشناس مسکن، اظهار کرد: ایران سالانه 
به یک میلیون مسکن نیاز دارد اما تنها ۲۰۰ هزار خانه ساخته می شود. 
مسکن در کشور به یک کالای فوق لوکس و دست نیافتنی تبدیل شده 
است.در ادامه ستاریان  با بیان اینکه در صورت عدم تمهیدات لازم از 
سوی دستگاه ها قیمت مسکن با نوساناتی روبرو می شود اضافه کرد : تا 
زمانی که قیمت مسکن افزایشی شود، تمامی پارامتر های متصل به آن از 

جمله اجاره افزایش پیدا خواهد کرد. 
افزایش درصد مالکیت راه  نجات مستاجران 

طبق آخرین آمارهای اعلام شده مرکز پژوهش های مجلس شورای 
اسلامی، قیمت هر متر مربع مسکن در شهر تهران در آذر ماه ۱۴۰۱ 
نسبت به پنج سال گذشته در ماه مشابه، )آذر ۱۳۹۶( بیش از ۸۴۴ 
درصد افزایش یافته است. همچنین در کل خانوارهای شهری، شاخص 
قیمت مسکن در آذر ۱۴۰۱ نسبت به آذر ۱۳۹۶، حدود ۲۴۷ درصد 
رشد داشته  که در همین بازه شاخص کل قیمت ها برای خانوارهای 
شهری ۴۰۳ درصد افزایش یافته است.همچنین دفتر مطالعات بخش 
عمومی این مرکز در گزارشی با عنوان  عملکرد احکام قانون برنامه 
پنج ساله ششم در حوزه تأمین مسکن اقشار کم درآمد تصریح کرده است 
که بخشی از احکام قانون برنامه ششم کشور به تأمین مسکن اقشار 
کم درآمد و رفع فقر سکونتی آنها معطوف بوده است. براساس جزء »۱« 
بند »چ« ماده )۸۰( این قانون، دولت مکلف شد نسبت به تدوین برنامه 
مسکن حمایتی )با هدف کمک به ساخت و خرید مسکن ملکی( برای 

تأمین مسکن گروه های کم درآمد در سال اول قانون برنامه اقدام کند.

بیمه شخص ثالث در بخش لوکوموتیوی 
راه آهن تایید شده است

مدیرعامل شرکت راه آهن گفت: بیمه شخص ثالت راه آهن 
در بخش لوکوموتیو تایید شده و منتظر تایید در بخش واگن 
هستیم .میعاد صالحی مدیرعامل شرکت راه آهن در خصوص 
میزان تاخیرات راه آهن در بخش مبدا و مقصد گفت: تاخیرات 
در بخش مسافری به عوامل مختلفی از جمله  سرما، گرما، 
فرارهای ریلی، فرسودگی ناوگان و ...بستگی دارد .وی افزود: 
۲۰۰ سفر با قطار  مسافری در شبانه روز انجام می شود که با 
تمامی این عوامل در تلاش بوده ایم که میزان تاخیرات را به 
۲۰ دقیقه برسانیم. صالحی در خصوص اجرای بیمه شخص 
ثالث در راه آهن هم گفت: راه آهن همانند سایر شقوق حمل 
ونقلی نیست که یک بخش باشد و با توجه به آنکه راه آهن از 
دو بخش لوکوموتیو و واگن تشکیل شده است در حال بررسی 
و تصویب این قانون در هر دو بخش هستیم .مدیرعامل راه آهن 
اظهار کرد: در گذشته بیمه حوادث در راه آهن داشته ایم و با 
توجه به آنکه بیمه شخص ثالث موضوع جدیدی بوده است 
بنابراین باید هر دو بخش لوکوموتیو و واگن را تایید کنند که در 
حال حاضر بخش لوکوموتیو تایید شده و منتظر تایید در بخش 
واگن هستیم .او گفت: در صورتی که تاییدیه بخش لوکوموتیو 

مورد تایید باشد این مصوبه اجرا می شود.

آمادگی بورس انرژی برای آغاز معاملات 
گواهی سپرده گاز طبیعی

به پذیرش گواهی  با توجه  انرژی گفت:  مدیر عامل بورس 
در  گاز  ملی  شرکت  هماهنگی  با  گاز،  صرفه جویی  سپرده 
تلاش هستیم تا معاملات آن بزودی آغاز شود.علی نقوی مدیر 
عامل بورس انرژی گفت: بر اساس ماده ۱۲ مصوبات شورای 
عالی انرژی کشور مورخ  ۱۳/۰۸/۱۴۰۲  وزارت نفت موظف 
به استفاده از ساز و کار گواهی سپرده گاز طبیعی در بورس 
انرژی شده است و ما در بورس انرژی ایران آماده راه اندازی 
معاملات گاز طبیعی هستیم.او در خصوص اهمیت راه اندازی 
معاملات گواهی سپرده گاز طبیعی در بورس انرژی هم بیان 
کرد: کشور ما به عنوان یکی از بزرگترین تولیدکنندگان گاز در 
دنیا باید بازار این محصول را داشته باشد و قیمت گاز در ساز 
و کار شفاف بورس تعیین شود نکته بعدی هم این که گواهی 
سپرده گاز یک فرصت را در اختیار مشترکان صنعتی بزرگ 
قرار می دهد تا با خرید گواهی محدودیت های مصرف خود را 
کاهش دهند و سرمایه گذاران نیز به سرمایه گذاری در این 

حوزه ترغیب کند.
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سیده فاطمه میری :یک بررسی جدید نشان می 
دهد افرادی که برای کاهش وزن رژیم می گیرند، 
باید آجیل بخورند. به گفته محققان، افرادی که روزانه 
۴۰ تا ۸۵ گرم بادام، بادام زمینی، پسته یا گردو را به 
عنوان بخشی از رژیم کاهش کالری مصرف می کنند، 
آجیل  بدون  غذایی  رژیم  از  که  افرادی  به  نسبت 
استفاده می کنند، وزن بیشتری از دست می دهند.

در واقع، نتایج نشان می دهد افرادی که رژیم های 
غذایی »غنی شده با آجیل« داشتند، در مقایسه با 
بدون آجیل داشتند،  افرادی که رژیم های غذایی 
۱.۵ تا ۷ کیلوگرم وزن کم کردند.»آلیسون کوتس«، 
زمینه سلامت  در  پژوهش  رئیس  و  ارشد  محقق 
جنوبی،  استرالیای  دانشگاه  در  انسان  عملکرد  و 

می گوید: »مردم معمولاً هنگام تلاش برای کاهش 
فکر  زیرا  اجتناب می کنند،  آجیل  از مصرف  وزن 
می کنند که انرژی و محتوای چربی موجود در آجیل 
می تواند به افزایش وزن منجر شود.«در عوض، به 
نظر می رسد آجیل ممکن است به کاهش گرسنگی 
به طور موثرتری کمک کند.کوتس در بیانیه خبری 
دانشگاه گفت: »آجیل سرشار از چربی های غیراشباع 
سالم، پروتئین گیاهی و فیبر رژیمی است که همگی 
در تقویت سیری و کاهش مصرف بیش از حد کالری 
نقش دارند. آجیل با بهبود سلامت قلب و عروق و 
عملکرد  افزایش  و  روده  بهتر  سلامت  متابولیک، 
شناختی مرتبط است.«برای این بررسی، محققان 
یافته های هفت کارآزمایی را تجزیه و تحلیل کردند 

که شامل رژیم هایی بود که مصرف غذا را بین ۲۴۰ 
تا ۱۰۰۰ کالری در روز کاهش می داد. این مطالعات 
از یک ماه تا یک سال به طول انجامید و بر روی 
۶۷۶ نفر که دارای اضافه وزن یا چاق بودند، انجام 

شد.محققان دریافتند هیچ یک از مطالعات نشان 
نداد که آجیل مانع کاهش وزن می شود، و چهار 
مورد از مطالعات نشان دادند که آجیل در واقع باعث 

کاهش وزن بیشتر در افراد می شود.

کاهش وزن را با خوردن 
مغزیجات آجیلی تجربه کنید

پاتروشف:

ادعای دروغ حمله روسیه به ناتو در 
راستای تأمین منافع سران غرب است

دبیر سابق شورای امنیت ملی روسیه که اکنون به  عنوان دستیار رئیس 
جمهور این کشور مشغول به کار است، امروز تصریح کرد: ادعای دروغ حمله 
روسیه به ناتو در راستای تأمین منافع سران غرب است. نیکولای پاتروشف، 
دبیر سابق شورای امنیت ملی روسیه که اکنون به  عنوان دستیار ولادیمیر 
پوتین، رئیس جمهور این کشور مشغول به کار است، در سخنانی تصریح کرد: 
دروغ پردازی درباره ادعای حمله روسیه به ناتو در راستای منافع سران غربی 
است.دستیار رئیس جمهور روسیه و عضو دائم شورای امنیت این کشور گفت: 
دروغ  پردازی هایی درباره برنامه ادعایی روسیه به منظور جنگ با کشورهای 
عضو ناتو توسط ده  ها مؤسسه علمی در آمریکا، انگلیس و اروپا؛ انجام می شود 
تا کسانی که دستور کار سیاسی در غرب را تدوین می  کنند به هر قیمتی 
در قدرت باقی بمانند.نیکولای پاتروشف، در بخش دیگری از سخنان خود 
اضافه کرد: غرب نازیسم را احیا کرده است تا از آن علیه روسیه استفاده کند. 
واشنگتن و لندن در تلاش هستند تا ایدئولوژی نازیسم را در اروپا تحت شعار 

آزادی و دموکراسی احیا کرده و دوباره آن را علیه روسیه هدایت کنند.

 یمن و مقاومت اسلامی عراق علیه
 تل آویو عملیات مشترک انجام دادند

سخنگوی نیروهای مسلح یمن از انجام ۲ عملیات مشترک با مقاومت اسلامی 
عراق علیه رژیم صهیونیستی خبر داد. »یحیی سریع« سخنگوی نیروهای 
مسلح یمن از انجام ۲ عملیات نظامی با مشارکت مقاومت اسلامی عراق در 
بندر اشغالی حیفا و هدفی در دریای مدیترانه خبر داد.پایگاه خبری المسیره 
یمن گزارش داد که سرتیپ یحیی سریع، سخنگوی نیروهای مسلح یمن 
بامداد یکشنبه در بیانیه ای از حمله پهپادی مشترک نیروهای مسلح این 
کشور و مقاومت اسلامی عراق به ۵ کشتی در بندر اشغالی حیفا واقع در 
فلسطین اشغالی و در دریای مدیترانه خبر داد.در این بیانیه آمده است که 
در عملیات اول، ۴ کشتی در بندر حیفا هدف حمله پهپادی قرار گرفتند که 
دو کشتی حامل سیمان و دو کشتی نیز از نوع کانتینری بودند؛ این کشتی ها 
هشدار نیروهای مسلح یمن مبنی بر ممنوعیت حرکت به سمت بنادر اشغالی 
را نادیده گرفته بودند.این بیانیه می افزاید: در دومین عملیات نیز کشتی 
»Shorthorn Express« در دریای مدیترانه با تعدادی هواپیمای بدون 
سرنشین مورد هدف قرار گرفته شده است.سخنگوی نیروهای مسلح یمن 
تاکید کرد که در تمامی این حملات، پهپادها با دقت به اهداف خود اصابت 
کرده اند.نیروهای مسلح یمن متعهد شده اند تا زمانی که رژیم صهیونیستی 
حملات خود به غزه را متوقف نکند، کشتی های این رژیم یا کشتی های عازم 

سرزمین های اشغالی را در دریای سرخ هدف قرار دهند.

طبق یک مطالعه جدید، به نظر می رسد دسته ای از 
داروهای فشار خون به کاهش خطر ابتلا به صرع در 
سالمندان کمک می کنند.محققان گزارش دادند که 
این داروها که مسدودکننده های گیرنده آنژیوتانسین 
)ARBs( نامیده می شوند، ممکن است از صرع در 
ابتلاء به این  افرادی که در معرض بالاترین خطر 

بیماری هستند، جلوگیری کند.
استاد  و  ارشد  محقق  میدور«،  »کیمفورد  دکتر 
استنفورد،  نورولوژی در دانشکده پزشکی دانشگاه 
گفت: »این یافته فوق العاده هیجان انگیز است، زیرا 

از  ما در حال حاضر هیچ دارویی برای پیشگیری 
صرع نداریم. امیدوارم این یافته های اولیه منجر به 

آزمایش های بالینی شود.«
صرع اغلب در دوران کودکی تشخیص داده می شود، 
اما بیش از ۱درصداز افراد بالای ۶۵ سال به تشنج های 

مکرر مرتبط با این اختلال مغزی مبتلا هستند.
سکته مغزی شایع ترین عامل خطر برای ابتلاء به 
صرع در سالمندان است. محققان خاطرنشان کردند 
که حدود ۱۰ درصد از بازماندگان سکته مغزی در 

طی پنج سال دچار تشنج می شوند.

به گفته محققان، سرخرگ های سفت شده و فشار 
خون بالا مزمن نیز خطر صرع را افزایش می دهند، 

چه فردی سکته کرده باشد یا نه.
یک  می تواند  عارضه  »این  افزود:  ادامه  در  میدور 
اختلال بسیار ناتوان کننده باشد و در افراد مسن تر 
تصور  مردم  که  است  آن چیزی  از  شایع تر  بسیار 
می کنند«.به گفته محققان، یک مطالعه در سال 
۲۰۲۲ روی بیش از ۱۶۰۰۰۰ نفر در آلمان نشان 
داد افرادی که ARB برای فشار خون بالا مصرف 

می کنند، کمتر در معرض خطر صرع هستند.
را مسدود   II آنژیوتانسین گیرنده های  داروها  این 
می کنند، پروتئینی که باعث باریک شدن رگ های 
خونی می شود و فشار خون را افزایش می دهد. این 
داروها همچنین التهاب رگ های خونی و سایر اندام ها 

از جمله مغز را کاهش می دهند.
برای مطالعه جدید، محققان داده های ۲.۲ میلیون 
بزرگسال مبتلا به فشار خون بالا را که حداقل یک 
داروی فشار خون برای آنها تجویز شده بود، تجزیه 

و تحلیل کردند. هیچیک از افراد در شروع مطالعه 
صرع نداشتند.

افرادی که  از  به گفته محققان، حدود ۱۴ درصد 
 ARB می کنند،  استفاده  خون  فشار  داروهای  از 

برایشان تجویز می شود.
به طور کلی، افرادی که ARB مصرف می کردند بین 
سال های ۲۰۱۰ تا ۲۰۱۷ در مقایسه با افرادی که 
سایر داروهای فشار خون مصرف می کردند، ۲۰ تا 
۳۰ درصد کمتر در معرض خطر ابتلاء به صرع بودند.

یک ARB خاص، لوزارتان است که قوی ترین اثر را 
بر خطر صرع داشت. با این حال، محققان گفتند که 

برای تأیید این یافته به مطالعات بیشتری نیاز است.
محققان خاطرنشان کردند که تمام داروهای فشار 
خون می توانند خطر صرع را کاهش دهند زیرا فشار 

خون بالا در بروز صرع نقش دارد.
اما این یافته ها نشان می دهد که ARB ها ممکن 
است به طور بالقوه مفیدتر از سایر داروهای فشار 

خون باشند.

محققان پی بردند؛

داروهای فشارخون به پیشگیری از 
صرع در بزرگسالی کمک می کنند

محققان تراشه ای کوچک ابداع کرده اند که با کمک 
امواج الکترومغناطیس طیف متوسط می تواند ورای موانع 

را رصد کند.
گروهی از محققان در تگزاس به مدت بیش از ۱۵ سال 
در تلاش برای ابداع دستگاه های کوچکتری بودند که با 
واسطه امواج الکترومغناطیسی با فرکانس متوسط قادر به 

دیدن ورای موانع هستند. 
اکنون به نظر می رسد آنها بیش از هر زمان دیگری به 

این هدف نزدیک شده اند.کنت او پروفسور مهندسی 
الکتریک از دانشگاه تگزاس در مصاحبه ای اعلام کرد با 
کمک همکارانش تراشه تصویربرداری کوچک و جدیدی 
اشیا  به ردیابی خطوط دور  قادر  ابداع کرده است که 
ورای موانعی مانند مقواست. این دستاورد نتیجه تکرار 
پیشرفت ها و دستاوردها در فناوری میکروپردازشگرها 
طی سال های گذشته است.او در این باره می گوید: این 
فناوری در حقیقت مشابه چیزی است که در فرودگاه 

مذکور  رود.تراشه  می  کار  به  ایمنی  بازرسی  برای  ها 
مشابه دستگاه های بزرگ بررسی است که در دروازهای 
فرودگاه ها به کار می رود، هرچند این دستگاه ها با امواج 
فرکانس پایین تر از نمونه جدید کار می کنند. دستگاه ها 
موجود در فرودگاه ها از فرکانس های الکترومغناطیسی 
بین امواج ماکروویو و مادون سرخ استفاده می کنند که 
چشم انسان قادر به دیدن آن نیست و برای انسان ضرری 
فلزی  اکسید  رسانای  نیمه  کمک  با  تراشه  ندارد.این 

مکمل)CMOS (فعال می شود که فناوری ارزانی است 
که در پردازشگرهای رایانه و تراشه های حافظه به کار 
می رود. فناوری CMOS بیشتر اوقات در کنار لنزها 
برای فعالسازی دوربین های موبایل به کار می رود و در 
این پژوهش محققان از آن برای ردیابی اشیا بدون دیدن 
آنها استفاده کردند.او در این باره می گوید: فناوری مذکور 
مانند قابلیت بینایی اشعه ایکس سوپرمن است. البته ما 
از سیگنال های ۲۰۰ تا۴۰۰ گیگاهرتزی به جای اشعه 

ایکس استفاده می کنیم.
طبق اطلاعات موجود قابلیت های خوانش موج تراشه 
به طور عمدی محدود شده تا فقط اشیای ورای موانع 
را از فاصله چند سانتیمتری ردیابی کند و به این ترتیب 
نگرانی ها درباره استفاده سارقان از آن برای مشاهده 

محتویات داخل کیف یا بسته کاربران از بین می رود.

با امواج الکترومغناطیس؛

تراشه موبایل که پشت موانع را می بیند

کاریکاتور

طرح:بهروز فیروزی  

وضعیت مستأجران برای اجاره مسکن  
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عکس:زهرا تیموریگرافیک: همشهری 
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